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SINDIKATI ZAHTEVAJO VEG, 
KOT PONUJA ZAKON, 
VENDARLE MANJ, KOT 
SO DELAVCI USTVARILI

Svobodni sindikati so pova
bili vse poslanske klube, saj so 
jim želeli predstaviti svoje 
amandmaje k lastninskemu 
zakonu.

Prišli so le predstavniki treh 
klubov. Že to govori, da je 
protestni shod pred skupščino 
več kot utemeljen.

Mile Šetinc iz LDS in član 
skupine avtorjev lastninskega 
zakona je sicer pohvalil »strp
nost, premišljenost in poli
tično zrelost« Svobodnih sin
dikatov pri snovanju amand
majev, »ki ne pomenijo zate
kanja k utopičnim modelom«, 
toda potem je sledil ples okoli 
vrele kaše. Tista stara o argu
mentih in protiargumentih, 
o razmerju strankarskih moči 
v parlamentu in podobno...

Sledil je odločen protiuda
rec Sonje Lokar iz SDP: »Naš 
klub bo podprl vse amand
maje in prav od odnosa do 
njih bo odvisen naš glas za za
kon oziroma proti njemu.«

Tudi Primož Hainz, soci
alist, je podprl zahteve Svo
bodnih sindikatov: »Naša
stranka ne dvomi, da so de
lavci še kako sposobni postati 
dobri lastniki in upravljalci, 
zagovarjamo pa tudi osnovno 
načelo, da odpravljanje starih 
krivic ne sme povzročati no
vih.«

Lojze je človek, rojen pod nesrečno zvezdo - vedno zakrije bistvo. 
Tokrat napis, kako zares gre - MOŽE DAMO, TOVARN NE DAMO! 
TEKSTILNE

HA
NIv

Na 2. strani DE so delavci 
dvojezične šole v Lendavi 
ogorčeni nad ministrom, 

vlado, poslanci...

POJASNILO IN OPRAVIČILO

iSEzaess« im'
Uredništvo DE

Težko je, ko gre za službo, hudo, ko gre za delo, če pa gre za 
lastnino, zna biti pravi hudič.

Danes, 28. oktobra se je pred slovensko skupščino dogajalo marsikaj 
zanimivega. Svoje so povedali Svobodni sindikati, pa ljubljanski in 
slovenski šolniki...

Po tem bi kajpak pričakovali, da bodo poslanci v treh zborih 
v republiški skupščini delali do decembrskih volitev vsaj toliko 
odgovorno, da ne bomo več ugotavljali, da sploh ne vedo, zakaj so 
poslanci.
O sprejemu zakona o lastninjenju danes v skupščini ni govora. 
Koordinacije bodo, usklajevanja. Po mnenju resnih poslancev 
v skupščini ta zakon ne bo sprejet pred volitvami. Počakati bo treba. 
Saj sedanjih poslancev ne bog ne nobena od strank ne bo razsvetlila, 
kaj je za slovenski narod in slovensko delavstvo dobro in kaj ni. 
Sedaj so na delu umazane predvolilne igre.

M
LOVCA

DE na 15. strani 
zahteva pojasnilo 

predsedstva države 
in vladeMarjan Horvat
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Namesto uvodnika

Kako predlog zakona 
o lastninjeniu vidimo 
v uspešnem podjetju

Spoštovani poslanci!
Podjetje Kovinoplastika Lož je nastalo pred 38 leti praktično iz 

nič; desetletja je gradilo proizvodne hale, posodabljalo opremo, 
širilo proizvodnjo, vse brez vsakršnega državnega vložka, ob plačah 
zaposlenih vedno pod republiškim povprečjem. Podjetje še nikoli ni 
poslovalo z izgubo, delavci še nikoli niso stavkali.

Kot nosilni gospodarski subjekt v Loški dolini in drugi največji 
v cerkniški občini je podjetje od samega pričetka delovanja tesno 
vpeto v rast družbenega in splošnega standarda v kraju in občini. 
Velikemu deležu akumulacije se je kolektiv odpovedal v korist 
razvoja krajevne gospodarske in družbene infrastrukture. Poseb
nega pomena so ta vlaganja z ozirom na dejstvo, da območje šteje 
med demografsko manj razvita, sedaj tudi obmejna območja.

Danes podjetje, vredno 40 milijonov DEM po knjigovodski in 100 
po ocenjeni vrednosti zaposluje 1000 delavcev. Med temi je 150 
tujcev - dnevnih migrantov in 50 mladoletnih delavcev. Lastniki 
podjetja so znani - sedanji in nekdanji delavci, ki tudi danes glede 
na visoko uspešnost prejemajo nizke plače, hkrati pa investirajo. 
Uspešnost gospodarjenja podjetja najbolje ilustrira podatek, da de
lež lastnih sredstev v celotnem premoženju tudi v sedanjih kriznih 
razmerah gospodarjenja presega 75%. Ne le podjetniško, varčno in 
strateško dolgoročno vodenje poslovanja, temveč in predvsem za
vestne odločitve vseh zaposlenih, sprejete ob vsakokratni obravnavi 
rezultatov poslovanja, so omogočile izločanje visoko nadpovpreč
nega deleža sredstev v investicijske namene in s tem v povečevanje 
vrednosti podjetja.

Po predlogu zakona nimajo nobene možnosti, da bi svoje podjetje 
kupili in postali vsaj večinski lastniki. To jim onemogoča vsaj 
dvakrat premajhen delež, ki ga je mogoče razdeliti delavcem; delež 
je še manjši, ker je v podjetju 20 % delavcev, ki ne prejmejo certifika
tov.

Z razdelitvijo delnic zaposlenim v skladu z 22. členom predloga 
zakona preide v last zaposlenih dejansko zgolj 4,4% vrednosti druž
benega kapitala. Z odkupom celotnega možnega deleža je sicer 
možno pridobiti 44,4% družbenega kapitala, vendar bi ta odločitev, 
ki še vedno ne pomeni pretežnega lastništva, pomenila hkrati gospo
darski zlom - samomor podjetja.

Odvajanje letne kupnine, pet let zapored 8 milijonov DEM poleg 
obvezne dividende ne omogoča več niti ohranjanja obstoječe proiz
vodnje, saj odkup presega celotno akumulacijo doslej nadpovprečno 
uspešnega podjejta.

V primerjavi s podjetjem, ki v isti panogi in z enakimi proizvod
nimi resursi (število delavcev npr.) dosega bistveno slabše rezultate 
in katerega zadolženost zmanjšuje celotno vrednost družbenega ka
pitala na 10 milijonov DEM, ugotavljamo, da zaposleni že z lastni
škimi certifikati dosegajo možnih 20%, kar 30% pa lahko namenijo 
še notranjemu odkupu delnic. Iz tega sledi, da za dosego večinskega 
delaža zaposleni vložijo iz lastnih sredstev minimalni delež (1 %). 
Primerjava aplikacije predloga zakona v poslovno uspešnem in 
neuspešnem podjetju dokazuje, da predlagana ureditev dejansko 
pomeni razlastninjenje dobrih podjetij ter prelivanje kupnine v dr
žavni razvojni sklad in od tam v sanacijo slabih podjetij.

Rešitve, ki obstoječega poslovno zelo uspešnega sistema ne bi 
porušila, v zakonu ni. Podjetje bi podprlo rešitev, ki bi motivirala 
zaposlene in upoštevala minulo delo.

Predlagamo, da se v predlog zakona vgradi specifika rasti družbe
nega kapitala v podjetjih na naslednji način:

Zaposlenim in upokojenim delavcem se v skladu s kriteriji razdeli
tve, ki jih opredeli in sprejme podjetje samo, neodplačno razdeli 
60% družbenega kapitala; kupnina, ki presega delež lastniških 
certifikatov, ostaja v podjetju za dokapitalizacijo.

Varianta:
interna razdelitev delnic naj bo omejena z višino deleža lastnih 

sredstev poslovnega sklada.
Program lastninjenja v skladu s predlaganimi rešitvami naj bi 

razvojni sklad odobraval tako, da bi z metodologijo predpisal način 
ugotavljanja virov rasti družbenega kapitala za celotno dobo obstoja 
podjetja. Leopold Oblak, poslovodni organ

Slavica Čuk, predsednica SKEJ 
Jože Avsec, predsednik DS

APLIKACIJA LASTNINJENJA PO PREDLOGU ZAKONA
A) NEUSPEŠNO PODJETJE
- zaposlenih................................................................ 1000 delavcev
- vrednost družbenega kapitala..................................... 10 MIO DEM
- lastniški certifikati delavcev po 30. členu

predloga zakona........................................................ 5 MIO DEM
APLIKACIJA INTERNE RAZDELITVE DELNIC IN NOTRANJEGA 
ODKUPA DELNIC DRUŽBENI
NAČIN LASTNINJENJA: KAPITAL:
1. interna razdelitev delnic po 22. členu

v zameno za lastniške certifikate............................. .. 20% vrednosti
2. na Sklad se prenese na podlagi

3. odstavka 22. člena................................................. 0% vrednosti
3. notranji odkup delnic z lastniškimi

certifikati (6. odst. 22. člena).......................................30% vrednosti
4. notranji odkup delnic po 23. členu ............................. 10% vrednosti

5 let po 2 %
Podjetje bi moralo vsako leto 5 let zapored poleg izplačila dividend odkupiti
od Sklada za 0,2 mio DEM delnic.
B) USPEŠNO PODJETJE
- zaposlenih................................................................ 1000 delavcev
- vrednost družbenega kapitala..................................... 100 MIO DEM
- lastniški certifikati delavcev po

30. členu predloga zakona.......................................... 5 MIO DEM
APLIKACIJA INTERNE RAZDELITVE DELNIC IN NOTRANJEGA OD
KUPA DELNIC DRUŽBENI
NAČIN LASTNINJENJA: KAPITAL:
1. interna razdelitev delnic po 22. členu

v zameno za lastniške certifikate................................ 5 % vrednosti
2. na Sklad se prenese na podlagi

3. odst. 22. člena........................... ...........................15% vrednosti
3. notranji odkup delnic z lastniškimi

certifikati (6. odst. 22. člena)....................................... 0% vrednosti
4. notranji odkup delnic po 23. členu ............................. 40% vrednosti

5 let po 8%
Podjetje bi moralo vsako leto 5 let zapored poleg izplačila dividend odkupiti 
od Sklada za 8 mio DEM delnic.

MM MAT

Alije pomembnejša meja 
ali naši otroci

Delavci OOS na dvojezični os
novni šoli Lendava smo z ogorče
njem sprejeli sklep o razveljavitvi 
KP, še bolj pa smo ogorčeni nad 
katastrofalnimi plačami vseh de
lavcev v vzgoji in izobraževanju. 
Naše plače so sramotno nizke za 
tako pomembno delo, ki ga oprav
ljamo. Hudo nas prizadene tudi 
primerjava plač glede na izo
brazbo - visoka in višja z enakimi 
profili v gospodarstvu.

Dobili smo novo vlado, novega 
ministra in novo upanje. Tudi 
nam, delavcem v vzgoji in izobra
ževanju, je končno posijalo sonce! 
'A le za kratek čas, saj nas je kaj 
kmalu prekril »lunin mrk« in od 
tedaj tavamo v mraku in potrpež
ljivo čakamo, da se nas bo kdo 
usmilil in uredil naše plače. Mini
ster in vlada sta nas lepo »prinesla 
okrog«. Plače najprej gor, nato 
dol, s poračunom nič, še stavkati 
nismo mogli, saj smo bili pred 
zaključkom šolskega leta 1991/92. 
In mi »hlapci Jerneji« (kot je že 
nekdo spomladi zapisal) ponižno 
čakamo dalje. Prišel je september, 
spet smo čakali in upali, tu je ok
tober in sedaj naj čakamo naprej, 
do decembra? Ne, delavci v vzgoji 
in izobraževanju nismo več pri
pravljeni čakati in prosjačiti! Če 
ne mislite rešiti plač, se bomo po- 
služili stavke, čeprav vemo, da bo 
le-to javnost verjetno z ogorče
njem sprejela.

Na šole dobivamo dan za dnem 
nova navodila, dodatne naloge, 
ministrstvo pa je ravnatelje zatr
palo s kupi papirja, ki ga je po
trebno izpolniti.

Šola naj bo tudi prijazna, veliko 
govorimo o tem. Pa vendar so od
govorni pozabili na nas, na naše 
delo in pošteno plačilo.

Kljub temu vestno in z vso od
govornostjo ter strokovnostjo 
opravljamo svoje delo, vendar 
tudi z grenkobo v srcu, saj ste naše 
delo popolnoma razvrednotili. Za 
našo dejavnost je bil zmeraj izgo
vor - ni denarja v proračunu, za 
vse drugo pa je. Naj se denar raz
poredi tako, da ga bo za vse.

Nova vlada in ministrstvo tudi 
za naše otroke ni veliko naredila. 
Mnogo otrok je lačnih in brez pre-

VABILO
Kri je življenje, vaša darovana 

kri je dragoceno darilo ob pravem 
času.

Vabimo vas na krvodajalsko 
akcijo!

Prijavite se na občinski organi
zaciji Rdečega križa, v delovni or
ganizaciji pa aktivistu RK, odgo
vornemu za krvodajalstvo.

NOVEMBER 1992
LJUBLJANA-BEŽIGRAD 2.
LJUBLJANA-MOSTE-POLJE 3. 
VELENJE 4., 5., 6.
GRADIŠČE 5.
RADLJE OB DRAVI 6.
LENDAVA 10., 11.
SEVNICA 12., 13.
MIKLAVŽ NA DRAVSKEM 
POLJU 12.
VOLIČINA 13.
BLED 17., 18., 19., 20.
KOZJE 18.
ZGORNJA KUNGOTA 19.
LENART V SLOVENSKIH 
GORICAH 20.
KOZJE 21.
BOHINJSKA BISTRICA 24.
KROPA 25.
SLADKI VRH 26.

DECEMBER 1992
NOVA GORICA l.,2.,3.,4.,8.,9. 
VRHNIKA 10., 11.
KOČEVJE 15., 16.
GROSUPLJE 17., 18., 22., 23.
LOGATEC 24.
^AT FP 98
LJUBLJANA-MOSTE 29!
SLOVENSKA BISTRICA 30., 31. 
HOČE 3.
SELNICA OB DRAVI 10.
JARENINA 11.
ŠMARJE PRI JELŠAH 16.
RAČE 17.
STARŠE 18.

Rdeči križ Slovenije

dragih učbenikov. Nekdo je zapi
sal: »Tako kot je pomembno varo
vanje naših meja, so pomembni 
tudi naši otroci!«

Po drugi strani pa razsipavamo 
z denarjem, dajemo na kupe de
narja za poslance, ki se obnašajo 
v parlamentu tako, da nas je sram 
(vsa čast redkim izjemam). Zakaj 
poslancem ne dajemo le sejnino in 
potne stroške? Zakaj ima policija 
toliko novih in dragih avtomobi
lov, ponekod na šolah pa ne mo
remo kupiti starega rabljenega 
kombija, da bi lahko učence pri
peljali k pouku, saj ni denarja.

Šlišali smo, kako drage bodo 
volitve in predvolilni boj. Tega, 
kar delamo mi, ne delajo najbolj 
bogate, velike države.
• Ali je vse to demokracija, ki 

smo jo tako dolgo čakali?
• Ali je pošteno, da čistilke in 

drugi delavci z najnižjimi plačami 
doplačujejo še davek iz osebnega 
dohodka, dobro situirani - bogati, 
ki so denar vložili v športno 
opremo, računalnike, gradnjo, pa 
dobijo po več tisočakov pri davku 
povrnjenih.
• Ali je demokracija, saj se ti 

delavci komaj preživljajo. Država 
živi na račun siromakov, bogataši 
pa še bolj bogatijo.

Le s čim smo si zaslužili tako 
usodo?

Za svobodno, demokratično 
Slovenijo bi morali vsi Slovenci 
enako žrtvovati.

Izvršni odbor OOS ZSSS, 
na dvojezični osnovni šoli Len

dava

Svobodni sindikati: 
nezaposlenim odpisati davke, DE
št. 42

Revni manj, 
premožni več!

Republiška davčna uprava poši
lja občanom zadnje odločbe o od
meri dohodnine: pobude, naj
omili davčne stopnje, pa se še na
prej stekajo v njene pisarne. Ne
kaj predlogov sprememb je napo
vedala že vlada, ponovno pa je 
postal aktualen predlog spre
membe zakona o dohodnini, ki so 
ga marca letos predlagali poslanci 
SDK. S svojimi predlogi so se te 
dni oglasili tudi sindikati.

Iz podatkov državnega zavoda 
za statistiko in iz izračunov stro
kovne službe Zveze svobodnih 
sindikatov Slovenije je razvidno, 
da bo moral delavec, ki je imel 
v letošnjem septembru neto plačo 
okrog 22.000 tolarjev, za poračun 
dohodnine v 30 dneh plačati še 
dodatnih 15.000 tolarjev. Tudi 
predstavniki Slovenske ljudske 
stranke so zato napovedali, da se 
bo stranka zavzela za plačevanje 
doplačila dohodnine v šestih 
obrokih, oziroma za odlog plačila 
za šest mesecev. Tiste, ki z neto 
plačo ne morejo poravnati niti ek
sistenčnega minimuma, pa naj bi 
čim prej oprostili plačevanja do
hodnine.

V prvem krogu - do začetka ok
tobra—je prejelo odločbe o odmeri 
dohodnine točno 247.124 sloven
skih davkoplačevalcev. Odločbe 
so dobili predvsem tisti, pri kate
rih so bili kontrolni podatki in 
podatki na napovedih usklajeni.

Druga, večja skupina davkopla
čevalcev bo odločbe dobila še ta 
teden, tretja skupina pa do konca 
meseca. Kljub temu pa naj bi ne
kateri posamezniki, ki so izpadli 
iz kontrolnih postopkov ali pa so 
odkrili napake pri izplačevalcih, 
odločbe dobili šele novembra.

Slovenska vlada je že sprejela 
uradno razlago 10. točke 7. člena 
zakona o dohodnini, po katerem 
je mogoče osnovo za dohodnino 
zmanjšati tudi za znesek sredstev, 
porabljenih"za nakup učbenikov, 
zvezkov in učnih pripomočkov, ki 
jih davčni zavezanci kupijo zase 
ali za vzdrževane družinske člane. 
Če ste letos morda shranili račune 
za nakup učbenikov in zvezkov, 
jih boste tako že lahko uporabili, 
če pa ne, bo ta razlaga za vas za
čela veljati šele septembra prihod
nje leto.

Ta razlaga naj bi tudi omogočila 
izkoristiti olajšave po 7. členu za 
nižje socialne davkoplačevalce, ki 
zaradi stiske nimajo možnosti vla
ganja v vrednostne papirje ali 
umetniške slike.

Vlada bo najbrž predlagala tudi 
znižanje obdavčenja za 2 ali 3 od
stotke za najnižje razfede na do
hodninski lestvici. Mofda bodo na 
spodnjem delu lestvice predlagali 
tudi uvedbo dodatnega razreda,

Ločevanje cerkve od partije po Pučniku
Jože Pučnik, mož ki hoče monopol nad socialdemokracijo 

v Sloveniji, ima hudičevo čudne poglede na pravičnost. V Slo
vencu zviška obravnava in se posmehuje povsem legitimnim 
zahtevam SDP, naslednice zveze komunistov.

Ti hočejo enostavno to, za kar bi se borila vsaka politična 
stranka, društvo, sindikat, skratka vsaka organizacija - za pre
moženje, ki ga je njeno članstvo ustvarilo s prostovoljno člana
rino.

Naš Jože pa modruje takole:
»Nesmiselno je vsako sklicevanje na delež iz članarine, saj bi 

v takem primeru morali upoštevati tudi nikoli plačano najem
nino za uporabo različnih objektov in druga sredstva, ki jih je 
KPS oz. ZKS pri svojem delovanju porabila...«

Vse lepo in prav in človek bi tako preprosti logiki še nasedel, če 
bi se za njo ne skrivala dvojna merila. Kar SDP dandanašnji ima 
in lahko dokaže, da je pridobljeno s članarino, je njeno kot bog 
pomagaj. Če Jože Pučnik temu oporeka, naj svojo pikro odločno 
besedo uperi še proti slovenski cerkvi.

Kako pa je cerkev na Slovenskem pravzaprav dobila vse, kar 
premore? Bo Jože Pučnik tudi tu posegel v zgodovino, ki jo je 
cerkev vsaj na naših tleh začela ustvarjati z ognjem in mečem? 
Bo izračunaval vse, kar je uplenila pred stoletji, ali bo morda 
začel posegati po njeni lastnini, pridobljeni na rovaš tlake, dese
tine, bo zadovoljen z ukrepi cesarja Jožefa, ki ji je pobiral, ali bo 
imel raje Korošca, ki ji je delil?

Pučnik tega seveda ne bo storil. Najprej bi se moral namreč 
zmeniti sam s seboj, kaj zanj zgodovina pravzaprav je. Se je 
začela s koliščarji ali Veneti ali Slovani ali prihodom krščanstva 
ali pa morda z njegovim iz Nemčije?

Šele ko bo ugotovil, do kod nazaj seže pravica nove slovenske 
države, bo lahko začel v njenem imenu (in tudi za svojo stranko) 
zaračunavati najemnino. Ali so jo slovenski državi dolžni le 
komunisti ali tudi cerkev, bo spet eno nerešljivih vprašanj.

Zato, gospod Pučnik, se morate zavedati, da mora biti človek 
dosleden tudi v na prvi pogled še tako pravičnih prizadevanjih. 
Sicer brž zdrkne na raven poniglavega politikanta novega časa 
»made in Slovenia«.

Mitja Kladnik, Novo Mesto

kar naj bi davčno razbremenilo 
najnižje socialne sloje in bi prak
tično skoraj povsem odpravilo 
možnost doplačila davka. Bolj pa 
naj bi - po besedah finančnega 
ministra Mitje Gasparija - obdav
čili najvišje dohodninske razrede.

Zveza svobodnih sindikatov 
opozarja tudi na stisko tistih, ki

so letos brez dela, a morajo na 
račun lanskega dela kljub temu 
doplačati del dohodnine. Sindi
kati predlagajo, naj bi bili nadalj
njega doplačila davka na dohodek 
iz leta 1991 oproščeni vsi tisti de
lavci, ki so letos postali trajni pre
sežki in si niso uspeli preskrbeti 
nove zaposlitve.

V. O.

DOBER GOSPODAR 
MIŠU NA JUTRI!!!

Že danes si priskrbite, kar boste potrebovali 
prav kmalu:

ROKOVNIK - 
PRIROČNIK ’93
- da boste točno vedeli kdaj in kje,
- da boste imeli vse zapisano,
- da boste z njim obdarili partnerje, izkazali 

pozornost do svojih članov, ga dali v zah
valo za požrtvovalno delo,

- ker ga preprosto morate imeti.
V prednaročilu je cena zelo ugodna: SAMO 700 SIT, za večje 
količine pa nudimo poseben popust.
Vaša naročila sprejemamo na naslov: ČZP Enotnost, Dalmati
nova 4, Ljubljana, telefon: (061) 321-255.

NAROČILNICA
Pri ČZP Enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, nepreklicno naročamo 
............ izvod(ov) ROKOVNIKA-PRIROČNIKA ZA LETO 1993.
Naročeno pošljite na naslov: .....................................................................

Ulica, poštna št., kraj: .................................................................................

Ime in priimek podpisnika:.........................................................................

Naročeno, dne:.............................................................................................

Žig Podpis naročnika

1. Račun bomo plačali v zakonitem roku 2. Kot ind. kupec bom plačal po povzetju

E5__ V časopis 
F slovenskih 
tj J delavcev

• Delavskaenotnostjebilaustanovljena20. novembra 1942 »DE-glasiloSvobodnih sindikatovSIovenije • IzdajaČZPEnotnost, 61000 Ljubljana, Dalmatinova4, poštni predal 479» Direktoric glavni urednik: Marjan Horvat, lelefonSI 3-942,311-956
• Odgovorni urednik: Ciril Brajer, telefon 116-163, 311-956, 313-942 • Časopis urejajo: Sašo Bernardi (fotografija), Brane Bombač (oblikovalec), Marija Frančeškin (Življenjska razpotja), Ivo Kuljaj (Ravbarkomanda, Najpomembnejša stran), 
Damjan Križnik (Kažipot), Franček Kavčič (sindikati), Boris Rugelj (Na tržnem prepihu), Andrej Ulaga (Na tržnem prepihu), Bora Zlobec (lektorica), Igor Žitnik (Razum in srce) in Jožica Anžel (tajnica), telefon 313-942,311 -’956 • Naročnina: 321-255
• Posamezna številka stane 90 tolarjev • Žiro račun: 50101-603146834 • Tisk: Tiskarna Ljudske pravice, Kopitarjeva 6, Ljubljana • Časopisni svet: Mira Videčnik, Alojz Omejc, Ciril Urek, Edo Kavčič, Jernej Jeršan, Dušan Semolič
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i TBIRUNA
OBRESTI 
IN DAVKI NAM 
PIJEJO KRI

h nr

Pobiranje davkov je najneposrednejša vez med državo in njenimi 
podaniki. Obstajajo sicer tudi druge »vezi«, vendar sta odmera in 
pobiranje davkov tisto stičišče oz. kritična točka, kjer se najbolj izraža, 
kar je država v svojem bistvu. Obraz, ki ga država na tak ali drugačen 
način kaže svojim državljanom, ko jim izterja davke, je njen najbolj 
pristen obraz. Vse drugo je bolj ali manj uglajena civilizacijska forma.

Poznamo izkušnje naših pred
nikov z davki; tudi takrat, ko niso 
imeli kje vzeti, da bi jih plačali. 
Zato ne preseneča, če naši ljudje 
državo ocenjujejo predvsem po 
tem, kakšne davke jim bo odme
rila in kako jih bo izterjala.

bila njena dolžnost poskrbeti tudi 
na področju negospodarstva za 
primernejšo organiziranost te de
javnosti. Delavska zveza se zav
zema za sprejem zakona o obvez
nem izpolnjevanju kolektivnih 
pogodb!

Slovenski človek si je od svoje 
mlade države veliko obetal in jo 
tudi podprl, ko je to najbolj potre
bovala. Pričakoval je, da mu bo 
znala vrniti vsaj delček upanja, ki 
so mu ga pred njo pokopavale 
druge vladajoče države na sloven
skih tleh.

Žal je država ostala država. 
Tuja ali domača, mlada ali stara. 
Pri davku ni več poezije in vzviše
nih besed, država hoče svoje, pa 
naj bo, kar hoče; ali še huje, naj bo 
predvsem tisto, kar je dobro za 
državo, češ, državljani se bodo že 
kako znašli.

Zakaj tako dolg uvod? Nemara 
zaradi tega, ker je Delavska zveza 
pri Slovenski ljudski stranki 
pravzaprav ena prvih sindikalnih 
organizacij, ki je ugriznila v kislo 
jabolko davkov (dohodnine) in 
povedala kaj misli o sedanjem za
konu o dohodnini.

Delavska zveza predvsem trdi, 
da zakon o dohodnini omogoča, 
da država zajema davke in se bo
hoti na hrbtih tistih socialnih ka
tegorij državljanov, ki bi jim mo
rala vsaka socialno pravična dr
žava nuditi pomoč.

• Tretja, najbrž ne zadnja, je 
zahteva za zaščito družbene last
nine. Dokler ne bodo dokončno 
uveljavljene lastninske pravice, se 
pravi v prehodnem obdobju, je 
družbeno lastnino mogoče zašči
titi zgolj z notranjimi mehanizmi. 
To so sposobna storiti sindikalna 
vodstva, ki jim morajo poslovodni 
organi omogočiti vpogled v ce
lotna izplačila osebnih dohodkov 
in drugih individualnih prejem
kov, kakor tudi v celotno poslova
nje podjetja in razvojno vizijo po
djetja.

Sprejeti je treba ustrezni zakon 
o soupravljanju delavcev v po
djetjih, tako da bodo le-ti vklju
čeni v organe, kjer dejansko po
teka upravljanje, in ne samo v po
sebni delavski organ, ki mu bodo 
stregli s filtriranimi informaci
jami. Sindikate je treba vključiti 
v soupravljanje.

Podkrepitev zahtev
Vsi, ki živijo od dela, se morajo 

zavedati, da je cena dela pri nas 
prenizka! To dejstvo še dodatno 
poslabšuje socialne razmere pri 
nas, saj imamo ob neracionalni 
porabi države, nespoštovanju ko-

Kolektivne pogodbe so 
svete

Na tiskovni konferenci dne 16. 
10. 1992, ki sta jo vodila M. Kar- 
ner-Lukač in Tit Turnšek, je De
lavska zveza predstavila svoje po
glede, strnjene v tri ključne zah
teve:
• Državo je treba prisili 

k racionalnemu obnašanju, zato 
je potrebno zapreti vire, s pt 
močjo katerih prihaja do neupr; 
vičenih sredstev. Prebivalcem p 
je treba omogočiti, da preživij 
najprej sebe, šele nato državo.

Davkoplačevalcem, ki p 
davčni napovedi za leto 1991 nis 
presegli letne davčne osnove v vi 
šini 219.972,00 SIT, naj se omc 
goči doplačilo dohodnine v šesti 
obrokih. Bruto osebni dohodki d 
višine izhodiščnega osebnega dc 
hodka za vključno 6. tarifni ra 
zred po določilih SPKG nis 
predmet dohodnine. Za osebn 
dohodke, višje od tega mejneg 
zneska, pa naj se uvede progre 
sivna obdavčitev.

• Drugo, nič manj pomembno 
vprašapje je izplačilo plač po ko
lektivnih pogodbah.

Čeprav gre za zapleteno proble
matiko, so pri Delavski zvezi do
volj jasni. Za izplačilo plač v po
djetjih so odgovorna poslovod
stva. V primeru, da le-ta ne ures
ničujejo pogodbe, je SDK dolžna 
pregledati poslovanje podjetij in 
že v zgodnji fazi preprečiti more
bitno nevestno upravljanje druž
benega kapitala in neopravičeno 
odtekanje kapitala izven podjetij. 
Neodgovorna je vladna odpoved 
SKP za negospodarstvo, saj bi

lektivnih pogodb, anarhičnem 
stanju na področju zaščite druž
bene lastnine še ceno dela, ki je 
popolnoma nevspodbudna za
ustvarjanje kakršnekoli nove
vrednosti. Če k temu dodamo še 
primere, ko delavci v nekaterih 
podjetjih po tri in več mesecev 
niso prejeli plač, potem je seveda 
skrajni čas, da o teh rečeh prič
nemo resno razmišljati, predvsem 
pa ukrepati.

Ostro kritiko si zasluži tudi mi
nistrstvo za delo oz. njegov sklad 
za aktivno politiko zaposlovanja. 
Predstavniki Delavske zveze pri 
Slovenski ljudski stranki so me
nili, da se sredstva iz omenjenega 
sklada uporabljajo nenamensko. 
Omenjeni so bili primeri (Iskre 
Avtomatike in Tomosa), kjer so 
sredstva sklada za aktivno poli
tiko zaposlovanja uporabljali 
zato, da so podjetja, ki so se zna
šla v težki finančni situaciji, 
lahko izplačala osebne dohodke. 
Takšno ravnanje ministrstva za 
delo Delavska zveza zavrača, saj 
se pri takšnem obnašanju mešata 
socialni in ekonomski element po
litike. Kupovanje socialnega miru 
ni način reševanja hudih socialnih 
razmer, v katerih se je znašel do
bršen del zaposlenih.

Za konec le še misel: Ni po
membno, katera sindikalna orga
nizacija opozarja na naštete pro
bleme. Pri tem ne gre za nika
kršno politično prepričanje, am
pak preprosto za položaj delav
cev. Zanje ni pomembno, kdo kaj 
predlaga, ampak le, koliko lahko 
predlagano izboljša njihov polo
žaj.

Magenta

Gospa Lavtižar-Beblerjeva 
je sicer zelo simpatična gospa 
in poslanka, ki zna v skupš
čini povedati marsikakšno 
umirjeno in modro. To pa se
veda sploh ne pomeni, da 
mora biti zaradi tega imuna za kakšen palec navzdol. Gospa 
Lavtižar-Beblerjeva, ki se je odločila kandidirati za šefinjo 
države - in ker je to storila, lahko upravičeno domnevamo, 
da to tudi želi postati - si je te dni privoščila nekakšno 
»špeglanje«. To sicer še ni nujno povod za sumničenje 
o njeni modrosti, je pa dokaz, da tudi nežni spol v politiki 
pozna udarce pod pasom.

Do takšnega udarca prav lahko pride po nesreči ali nehote, 
trdijo tisti, ki se spoznajo na boks. Dostikrat pa tudi zato, ker 
boksarju zmanjka drugega orožja; in tedaj rad useka tudi 
mimo, tja kjer utegne biti nedovoljeno boleče.

Gospa Lavtižar-Beblerjeva 
se je torej te dni spravila nad 
svojega velikega tekmeca Mi
lana Kučana s prijemom, ki so

Med noge,
ga začeli prakticirati krščan- 
skl demokrati in njihovi naj- 11 
bližji zavezniki. Ker pri Ku
čanu ne morejo najti nič po-
sebno pokvarljivega iz današ- \ ? I
njih dni, mu pač očitajo nje- \ '
govo komunistično prete- * \ .*
klost. Nič novega, kaj ne, saj
tudi Bush tam čez lužo sedaj .
brska po Clintonovi preteklo-
sti v mladostnih dneh na tej strani luže. Toda to je samo ena 
od slabosti, ki jih Bush išče pri svojem tekmecu, kar pa se 
občinstvu ne zdi prav nič učinkovito. Ker Američani bolj 
slabo poznajo boljševizem, Busha pač niso obtožili takšnih 
reči in se raje zabavajo s pranjem umazanega perila. Znana 
boljševistična parola je, da nasprotnika najlažje spodneseš 
z osebno diskvalifikacijo. Pa še z iskanjem argumentov se ni 
treba naučiti.

Ker tudi gospa Lavtižar-Beblerjeva očitno pri Kučanu ne 
more najti nič groznega in konkretnega iz njegovega dose
danjega predsednikovanja, se je pač zatekla k istemu re
ceptu kot krščanski demokrati. To ji seveda ne bo prineslo 
slave in tudi njenim socialistom ne. Ne le da je usekala 
prenizko, usekala je tudi krepko mimo. Pa ne zato, ker je 
napadla Kučana, ampak zato, ker bi predsedniška kandidati
nja pač morala nastopati z določnejšimi argumenti, če hoče, 
da ji bomo verjeli. Če pri Kučanu ne more najti nič oprijemlji
vega, naj ga pač pusti pri miru, kar velja tudi nasploh, in naj 
raje govori samo o svojem programu in kako si zamišlja 
predsednikovanje in svojo državo. Saj, gospa L.-B. je gotovo 
v zagati, ker ji javnost za sedaj namenja le kakšne tri od
stotke. Z brcanjem med noge jih bo imela bržkone še manj.

Če so palci primerni za opozo
rilo, so lahko tudi za spodbudo. 
Kaže, da je premierja dr. Janeza 
Drnovška le nekdo vzel malce 
v roke in mu povedal in pokazal, 
kako naj se obnaša pred jav
nostjo, še posebej na tej naši 
najboljši in edini televiziji. Go
spoda Drnovška so uspeli »od- 
mrtvičiti«, saj sedaj spozna
vamo, da ima tudi roke, s kate
rimi zna kaj povedati. Ni sicer 
več časa, da bi ga poslali za kak 
mesec med Neapeljčane, ki 
menda najbolje na tem svetu 
poznajo moč govorice rok. Toda

Z rokami
že to, kar nam gospod Drnovšek s svojo novo retoriko demon
strira sedaj, je spodbudno.

Je pač tako, da ni pomembno samo, kaj kdo pove, marveč tudi 
kako. Še ne dolgo tega, smo gledalci skupaj z gospodom Drnov
škom močno trpeli ob njegovi anemičnosti in se kolektivno bali 
nenadnega spanca, namreč da bo zaspal kakšen trenutek prej 
kot njegovi poslušalci.

Približno tako, kot se skupaj s predsednikom Milanom Kuča
nom bojimo, ko gledamo njegovo neprizadetost in skorajda glo
boko žalost ob protokolarnih zadevah. Te pač morajo biti, če so 
komu všeč ali ne. Znano pa je, da večini so, in če je tako, naj pač 
bodo v splošno veselje in ponos, tudi predsednikov.

Predvolilni čas je torej lahko koristen tudi za čisto posvetne 
stvari. Zdi se, da so Drnovškovi ljudje svojega premierja le uspeli 
prepričati, da mora biti za ljudi bolj prepričljiv. Da ni dovolj, da 
sicer pametne reči momlja v svoj brk, pri tem pa gleda tako, da 
niti sto vračev ne more ugotoviti, kam se je zagledal, če se je 
sploh v kaj zagledal.

Doslej je po svetu izšlo že dovolj literature, da je dobro znano, 
kako skrbno se politiki pripravljajo za javne nastope. Pri tem vaja 
pred ogledalom in s pomočjo koreografov in podobnih umetnikov 
ni nikakršna nečednost ali teater. Ljudje pač od svojih politikov 
želijo jasno besedo in iz oči v oči. Drnovšek se s politiki in 
strokovnjaki nedvomno zna pogovarjati, to je tudi že dokazal.

Z državljani in volivci pa dialog teče po svojih zakonitostih. K sreči 
jih je tudi dr. Drnovšek priznal. Bilo bi res škoda, če jih ne bi, še 
posebej, ker o svojih potezah in svoji odgovornosti ne razmišlja in 
ne govori prav nič kolektivistično. To je dobro, saj pri Drnovšku 
vsaj vemo, pri čem smo.

Boža G/oda

STRANKARSKI SNUBCI 
PRED VRATI SINDIKATOV

Raznovrstni politični čudaki zlasti od časov 
slovenske »politične pomladi« naprej radi ra
zlagajo, kako so bili naši sindikati (pomeni 
sedanji svobodni sindikati) v času prejšnje 
oblasti čisto navadna režimska dekla, da si 
niso ničesar upali na svojo pest, da so bili 
poceni politična ekspozitura, pa da niso storili 
prav ničesar za delavstvo, in kup drugih 
nadvse jasnovidnih ugotovitev. Ni dvoma, da 
je marsikaj od teh modrovanj blizu resnice. 
Vendar bi lahko tudi ti isti sindikati takšnim 
modrijanom odgovorili z enako diagnozo. Kje 
so bili namreč oni in kaj so počenjali in storili 
v času stare oblasti? Če je bilo tako preprosto 
biti in početi nekaj drugega, pogumnejšega in 
boljšega, zakaj niso tedaj tega počenjali oni 
sami?

Poznamo celo galerijo novopečenih politi
kov, politikantov in takim podobne pasme, ki 
so bili v najgloblji »opozicijski« ilegali in 
navzven učinkovali presenetljivo lojalno do 
vsega, kar je veljalo za uradno. Dandanes pa 
se gredo pravcati korenjaški grosizem v po
skusih dokazovanja svoje domnevne jasnovid
nosti, demokratičnosti in seveda predvsem

domnevne pogumnosti. Kako je s tem v res
nici, več ali manj prav dobro vemo. Zato je 
takšno širokoustenje v najboljšem primeru 
smešno.

Sindikati so pač bili takšni, kot so znali in 
mogli biti. Če zanemarimo realno ozadje ta
kratnega življenjskega standarda in ga gle
damo golega, tedaj bi smeli reči celo to, da 
posebno hude potrebe po takšnem sindikatu, 
kakršen je in naj bi bil danes, v resnici ni niti 
bilo. Skratka, tudi sindikate oblikujejo po
trebe časa.

Sindikati in stranke?
In sicer vsi, režimski in opozicijski. Slejko- 

prej se namreč v teh vlogah zvrstijo vse po
membnejše stranke - tako kot svojčas občin
ski politični funkcionarji na vseh »forumih«. 
V ureditvi, ki jo imamo sedaj, so sindikati 
kajpak lahko režimski, a na oblasti (tako kot 
stranke) ne bodo v nobenem primeru.

Stranke zanima podpora sinidkatov bolj ali 
manj samo pred volitvami in med njimi. Poz
neje pa se jih otepavajo kot neprijetnih in

Krepkih 30.000 podpisov, a pošta se še grmadi

nadležnih sorodnikov, ki stalno nekaj mole
dujejo. Pač toliko bolj, kolikor so stranke pred 
volitvami in med njimi sindikatom delile 
(p)razne obljube, za katere sindikati upravi
čeno izstavljajo račun. Iz tega jasno sledi, da 
pa sindikate stranke (pravzaprav izpolnjeva
nje njihovih obljub) zanimajo v povsem dru
gem času, torej med enimi in drugimi voli
tvami. To je hkrati čas, v katerem bi morali 
sindikati - če gre res za njihove temeljne, torej 
skupne koristi! - delovati složno.

Tako se soočimo z vprašanjem sindikalnega 
pluralizma in t.i. akcijske enotnosti. Plurali
zem (imenujmo ga lepo po domače - konku
renca) je tudi v sindikalnem gibanju dobro
dejna zadeva. Zagata pa nastopi pred voli
tvami, ko posamezni sinidkati »nasedajo« vo
lilnim obljubam različnih strank in zato na 
volitvah podpirajo različne stranke. Ene od 
njih dobijo oblast, druge končajo v opoziciji. 
Zato so njihove možnosti za izpolnjevanje vo
lilnih obljub različne. Pogojene so celo z med
strankarskim nagajanjem v skupščinski pro
ceduri. Zaradi tega lahko eni in drugi sindi
kati (se pravi, ne oziraje se na to, katero 
stranko so na volitvah podpirali) po volitvah 
ostanejo praznih rok.

Zatorej je le od sindikatov (njihovih vod
stev) odvisno, če bodo znali in hoteli pred 
volitvami vzpostaviti tisti minimum program
ske ali akcijske ali pa celo do neke mere orga
nizacijske enotnosti, s katero bodo pri vseh 
strankah, katerim nameravajo po predhodnih 
ocenah in izkušnjah zagotoviti svojo podporo 
(glasovalno podporo svojih članov), izsilile, da 
se v volilnih programih obvežejo za zastopa
nje ključnih, obenem pa splošnih in realno 
izvedljivih ciljev delavske zakonodaje, stan
darda in vsakovrstne zaščite (tudi pred divjim 
privatizacijskim ropanjem sadov t.i. minulega 
dela).

Če so posamezni sindikati, bolje - sindi
kalna vodstva, čisto zares pripravljeni poslu
šati »glas množic« in se odpovedati kratko
vidni politikantski optiki, ki jo sindikatom 
dušebrižniško ponujajo stranke, jim najbrž ne 
bo težko ugotoviti, kaj je ta minimum skupnih 
(splošnih in realno uresničljivih) ciljev, ter se 
dogovoriti za nekakšno - ne skupno, temveč 
enotno volilno strategijo. Še več! Brez velikih 
analitskih preglavic bodo razbrali tudi to, pri 
katerih strankah je realno moč računati na 
spoštovanje obljubljenega uveljavljanja de
lavskih koristi, pri katerih pa za to ni takore- 
koč nobenega upanja.

Če bi to pomenilo, da posamezni politični 
veseljaki sindikate že spet zmerjajo z nekakš
nimi strankarskimi deklami, je to treba razu
meti zgolj kot izraz njihovega ljubosumja in 
nesposobnosti, ne pa kot kakršnokoli stvarno 
(politično) dejstvo, ki bi zahtevalo popravke 
sindikalnega obnašanja.

Osebno se mi zdi, da (pred)volilna izbira 
sploh ni tako težka, če vemo, kaj hočemo in 
kaj je v praktičnem življenju dejansko možno.

Martin Ivanič
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Izredna konferenca ZSSS o amandmajih na lastninski zakon

SEnEM DNI V SINDIKATIH
v v

skupščina Bre nam za delavca in
V SINDIKALNEM OBROČU Mmovo lastninsko pravico

Izredno konferenco je vo
dilo delovno predsedstvo v se
stavi: Metka Roksandič, Al
bert Vodovnik in Dušan Se
molič. Predsednik svobodnih 
sindikatov je uvodoma pove
dal, da je konferenca sklicana 
zato, da bi amandmaji na last
ninski zakon dobili širšo pod
poro. To, kar predlaga svet 
svobodnih sindikatov, ni ne
kaj novega, ampak logični re
zultat vseh dosedanjih stališč 
o tem vprašanju. Gre za kon
gres, ki je bil leta 1990, in za 
redno in izredno konferenco 
svobodnih sindikatov.

Semolič je konkretno obve
stil, da se je na povabilo ZSSS 
klubom poslancev, naj se ude
ležijo pogovora o teh vpraša
njih, odzvalo le nekaj strank 
in dejal, da to ni dobro. Prišli 
so le liberalni demokrati, soci
aldemokratska prenova in So
cialistična stranka Slovenije. 
S konferenco po Semoličevem 
mnenju sindikati ustvarjajo 
dodaten pritisk na poslance 
pred zasedanjem.

Za Semoličem je govoril 
Gregor Miklič, član predsed
stva in na kratko obrazložil 
predlagane amandmaje na 
lastninski zakon. Posebej je 
poudaril temeljna izhodišča, 
ki so:

- na j več ji lastninski delež 
naj neodplačno dobijo tisti, ki 
so soustvarjali družbeno pre
moženje;

- delavci naj soodločajo 
o načinu lastninjenja svojega 
podjetja;

- listine za manj izplačane 
OD naj bodo podlaga za last
ninjenje podjetij, saj gre za 
denar delavcev;

- zaradi lastninjenja ne

sme nihče ostati brez dela in 
tudi podjetja se ne smejo uki
njati;

- iz lastninjenja je treba 
izvzeti objekte za rekreacijo 
in oddih, ki naj preidejo v izk
ljučno last delavcev.

Za Mikličem je govoril 
Rajko Lesjak, katerega govor 
objavljamo v celoti.

Konferenca je na predlog 
Dušana Semoliča sprejela tele 
sklepe:

1. Konferenca potrjuje 
amandmaje na lastninski za
kon in sprejema govor Rajka 
Lesjaka.

2. Delegacija v sestavi: 
Metka Roksandič, Rajko Les
jak, Gregor Miklič, Albert Vo
dovnik in Dušan Semolič bo 
amandmaje izročila predsed
niku skupščine Francetu Bu
čarju in skušala dobiti nje
govo podporo.

3. Konferenca zadolžuje 
svet in predsedstvo, naj oce
nita, koliko bo skupščina upo
števala sindikalne predloge, 
ter na tej podlagi določita na
daljnje aktivnosti.

Po končani konferenci je 
kolona sindikalistov večkrat 
obhodila poslopje skupščine 
in okrog njega ustvarila živi 
obroč.

Delegacijo sta takoj za tem 
sprejela France Bučar in Jože 
Zupančič, predsednik zbora 
združenega dela. Uvodoma 
jima je Dušan Semolič razložil 
vsebino dopolnil in cilje Svo
bodnih sindikatov. Na Bučar
jevo vprašanje so sindikalisti 
odgovorili, da njihovi amand
maji ne podirajo konsistent
nosti zakona. Ce je tako, jih 
Bučar podpira in meni, da jih 
je treba obravnavati enako,

kot vse druge, in jih ni mogoče 
zavrniti brez utemeljitve. 
Gregor Miklič ga je zatem ob
vestil, da za posameznike iz 
skupine, ki je pripravljala za
kon, sindikalni amandmaji 
niso sporni zaradi pravnih ali 
ekonomskih razlogov, ampak 
le zato, ker za njimi ni poli
tične volje. Tako Bučar kot 
Zupančič sta ob koncu pogo
vora menila, da ni nobene 
ovire za sodelovanje predstav

(Govor Rajka Lesjaka na izredni konferenci ZSSS)

Danes se nas je na izredni 
konferenci Zveze svobodnih 
sindikatov Slovenije zbralo 
več kot 500 delegatov in sindi
kalnih zaupnikov. Naša na
mera je resna in odločna. Od 
oblasti je odvisno, ali bomo 
čez nekaj časa napolnili dvo
rane po vsej Sloveniji, vendar 
pa takrat ne samo na simbolni 
ravni. Precej več nas bo in še

vračamo! Smo pa odločno 
proti novim krivicam, proti 
oderuški nacionalizaciji in 
proti temu, da se pravice ti
stih, ki so desetletja soustvar
jali družbeno premoženje, 
spremenijo v krivice. V druž
beni lastnini je opredmeteno 
delo mnogih rodov delavk in 
delavcev. Spremljala so jo ve
lika odrekanja. To lastnino je

nikov svobodnih sindikatov 
v razpravi o lastninskem za
konu v posameznih zborih 
skupščine R Slovenije.

Franček Kavčič

V V

VZTRAJAMO PRI STALIŠČIH 
ZSSS 0 LASTNINJENJU

Naš sindikat je organiziral 
seminar o zakonu o lastnin
skem preoblikovanju podjetij, 
na katerem je Emil M. Pintar 
obrazložil izhodišča, nekatera 
ozadja in predloge rešitev. 
Udeleženci seminarja so mu 
zastavili vprašanja z nasled
njih področij:

- neizplačani OD po kolek
tivni pogodbi o lastnini po
djetja;

- pravičnost predlagane 
razdelitve certifikatov;

- soodločanje zaposlenih 
pri odločitvi podjetja o izbiri 
postopka lastninjenja;

- izločanje sklada skupne 
porabe iz otvoritvene bilance;

- odprodaja vseh sredstev 
podjetja.

Gospod Pintar je na vsa 
vprašanja odgovoril, vendar 
se z vsemi njegovimi stališči 
ne moremo strinjati. Prepri
čani smo, da imajo delavci za 
neizplačani del plač po kolek
tivni pogodbi pravico do de
leža že v otvoritveni bilanci 
podjetja. Ne moremo sprejeti 
stališča, da smo kolektivno 
pogodbo podpisali sami s sabo 
in da zato v njej določena cena 
dela nima nobene teže. Dejan
sko smo kolektivno pogodbo 
podpisali na osnovi zakonskih 
določil s partnerjem, ki ga je 
določil zakon.

Glede na določilo 18. člena 
zakona, da organ upravljanja

podjetja izbere način preobli
kovanja, se ne strinjamo 
s tem, da je potrebno zapo
slene samo pisno seznaniti, 
ampak zahtevamo soodloča
nje zaposlenih. V primeru od
ločitve o odprodaji sredstev 
podjetja, ki pomeni izgubo 
dela, pa zahtevamo referen
dumsko odločitev. Pri tem 
vprašanju se je izkazalo, da je 
gospod Pintar prepričan, da 
smo še vedno v samouprav
nem sistemu.

Na številne pripombe o ne
pravičnosti predlagane deli
tve certifikatov je gospod Pin
tar odgovoril, da je to rešitev, 
ki ima največ možnosti, da bo

dobila potrebno podporo 
v skupščini, četudi se vsi zave
dajo, da ni pravična.

Poglavje zase je zajetje 
sredstev iz sklada skupne po
rabe v otvoritveno bilanco po
djetja, za katero nas gospod 
Pintar ni uspel prepričati, da 
je pravilna in pravična.

Našo odločitev, da bomo 
vztrajali pri stališčih, ki jih je 
že podalo ZSSS, je posebej 
utrdila neverjetna skrb se- 
stavljalcev zakona, da bi »na
vedene« delavce obvarovala 
pred veliko odgovornostjo, ki 
jo prinaša upravljanje last-
nine- Franc W. Petek,

Marija Lukman

odločnejši bomo. Ne spreje
mamo namreč trditve, da je 
lastnik družbenega premože
nja neznan. Svobodni sindi
kati Slovenije ga poznamo! To 
je delavec in zanj nam gre, za 
njegovo pravico!

Mar ni delavec na oltar 
mlade države Slovenije dal že 
nemogoče, mar ni vsaka po
teza, ki jo naredi država, po
vezana s samim odrekanjem 
delavstva, mar ni oblast nalo
žila vsa bremena delavstvu.

Tako morajo delavci v podjet
jih nositi vse posledice napač
nih odločitev delodajalcev, 
vlade in parlamenta. Da bo 
mera polna, pa je na pohodu 
nova krivica, novo odiranje 
delavstva, novo odrekanje in 
nova »nacionalizacija« po 
meri novih oblastnikov. Če je 
za predlagatelja zakona sa
moumevno, da delavstvo nosi 
vsa bremena in posledice, po
tem je Svobodnim sindikatom 
Slovenije samoumevno, da 
bodo branili delavske zahteve 
in koristi. Obstajajo točke, 
kjer se bomo usekali in kjer se 
nas ne bo dalo kar tako obiti!

In kljub temu Svobodni sin
dikati Slovenije nismo proti 
zakonu. Taka podtikanja za

to ljudstvo preprosto priga
ralo, zato njeno spreminjanje 
v lastnino, zlasti privatno in 
tujo, ne more biti opravljeno 
brez upoštevanja tega ljud
stva oziroma tega delavstva. 
Še večja krivica za zaposlene 
pa bi bila, če bi podjetje prene
halo delati samo zaradi lastni
njenja; tako bi delavci proti 
lastni volji ukinjali številna 
delovna mesta, namesto da bi 
stvari vzeli v svoje roke. Pra
vice bo pač potrebno izsiliti in 
si jih vzeti, če oblast sama ne 
bo spoznala, kaj je pravica in 
kaj je krivica.

Velika krivica je, da bi iz 
kroga upravičencev v zadnjo 
vrsto poslali prav tiste, ki so 
upravičeni do največjega de
leža družbenega premoženja. 
Namesto da bi se delavec dva
krat postavil v vrsto, in sicer 
za premoženje in za razliko za 
manjše plače, mu nekateri po
lagajo na dušo, kako mora ra
zumeti lastninsko reformo. 
Zato je veliko sprenevedanje 
politike, če od Svobodnih sin
dikatov Slovenije pričakuje, 
da se bodo naše zahteve uje
male z novim predlogom za
kona!

Naše ravnanje ne spravlja 
v nevarnost ne gospodarske 
oziroma lastninske reforme in 
ne demokracije, ampak resno 
opozarja, da je odrekanje de
lavstva doseglo vrelišče. Spre
jem zakona je za Svobodne 
sindikate Slovenije nujen za 
gospodarski in družbeni raz
voj. Vsako odlašanje pri last
ninskem preoblikovanju druž
bene lastnine ima lahko nepo
pravljive posledice, še zlasti 
zato, ker se družbeno premo
ženje vsak dan nenadzoro
vano preliva in odliva v druge 
oblike lastnine in drugam.

Zato upravičeno predla
gamo take rešitve v zakonu, ki 
bodo bolj po meri delavstva in 
učinkovitega gospodarstva.

Vemo, da zahtevamo precej 
več, kot predlog zakona daje 
delavcem, toda tudi mnogo 
manj, kot so delavci v prete
klih desetletjih prispevali 
k družbenemu premoženju. 
Slednjega se Svobodni sindi

kati Slovenije še kako zave
damo.

Naše članstvo in delavstvo 
pričakuje, da bodo poslanci 
skupščine naše amandmaje te
meljito pretehtali in sprejeli. 
Zato, spoštovani poslanci, če 
daste kaj nase, ne dajte se zgo
dovini v zobe in si ne obreme
njujte vesti s takšnim protide- 
lavskim zakonom.

Daleč od resnice so nekateri 
poskusi in dejanja, ki želijo na 
silo storiti krivico našemu 
spominu, iz katerega naj bi iz
brisali to, daje bilo v preteklo
sti storjenega tudi marsikaj 
koristnega, prijaznega in na
prednega. Za ta dela je precej 
dokazov.

Podcenjevanje in razvred
notenje dela, dosežkov, na
predka v štirih desetletjih in 
pol je, če že drugega ne, kri
vično do generacij, ki so vse to 
ustvarile.

V takšnih odnosih je težko 
graditi sodelovanje, medse
bojno zaupanje in spoštova
nje. Vse to pa je mladi državi 
Sloveniji še kako potrebno. 
Vedeti moramo, da druge poti 
ni, oziroma so, a žal vodijo 
drugam. Razdeliti Slovence 
na zelo revne in zelo bogate 
zato ni dobro, še manj pa ko
ristno za tako majhen in ogro
žen narod, kot smo Slovenci. 
Na koncu bodo namreč last
niki premožni ljudje, tisti, ki 
so že danes pri koritu. Z de
lom se tako in tako ne da obo
gateti.

Svojega mesta in razvoja 
v Evropski skupnosti si ne mo
remo zagotoviti drugače, na 
drugačen način in z drugač
nimi sredstvi, kot to počno na
rodi v Evropi. S takšnimi de
lavskimi plačami, delavskimi 
pravicami in s takšno eko
nomsko ter socialno varnostjo 
nam bo v Evropi trda predla. 
V Evropo lahko stopimo z raz
vojem podjetništva, ne pa 
z divjo politično privatizacijo 
in krajo ter s takšnim načinom 
vračanja premoženja. Prav 
tako ne moremo stopiti'vanjo 
z razvijanjem stopnje kapita
lizma, ki ga nikjer več ni; in 
tudi ne s tako demokracijo, ki 
jo meri vsak s svojim metrom, 
in ne s takimi strankami, ki 
v boju za oblast pozabijo na 
volivce in državo; ne s takim 
socialpartnerstvom med sin
dikati, delodajalci in vlado, ko 
se kolektivna pogodba izrodi 
v svoje nasprotje in ko bi ob 
delovnopravni zakonodaji po
trebovali še zakon o zaščiti 
delavcev.

Najmanj, kar zdaj naše de
lavstvo oziroma delavci, ki ži
vijo predvsem od svojega dela, 
pričakujejo je, da bodo tudi ob 
nastajanju novih odnosov 
v družbi imeli delo in da bodo 
lahko z njim zagotavljali sebi 
in svojim človeka vredno in 
varno življenje. Torej med 
drugim tudi to, da bo država 
zagotavljala možnosti za delo, 
za zaposlitev, za osebno delo 
vseh vrst in za podjetništvo. 
Delu moramo vrniti dostojan
stvo - pravično ceno dela, ne 
pa da je to nekaj, kar ostane.

Vedno je na koncu vseh 
sprememb najtežje posledice 
nosil in občutil delavec. In 
vedno mu je bilo povračilo ob
ljubljeno v neki prihodnosti: 
tu ali na onem svetu. Svo
bodni sindikati Slovenije smo 
za ta svet.

Zato, spoštovani poslanci, 
sprejmite naše amandmaje, če 
na. prihodnjih volitvah kandi
dirate ali ne. Če pa tega ne 
zmorete, prepustite to dru
gemu parlamentu. Resnica in 
pravica namreč nimata man
data!
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DRŽAVA NAJ 
ZAPOSLI GOZDARJE

Ta teden je vodstvo Svobodnih sindikatov redno tiskovno 
konferenco namenilo položaju delavcev v gozdarstvu po spre
jetju zakona o denacionalizaciji in po moratoriju na sečnjo 
v družbenih gozdovih.

Sekretar ROS delavcev goz
darstva Marjan Ferčec je naj
prej orisal dveletno zgodovino 
dogajanj na tem področju. De
jal je, da je moratorij za sečnjo 
izsilila politika, ki je predtem 
lansirala geslo, da gozdarji 
pospešeno ropajo gozdove, ki 
so predmet vračanja. Gozdarji 
so vladi takrat verjeli. Kljub 
temu jih je zakon o denaci
onalizaciji postavil na trdna 
tla.

Po razsodbi ustavnega so
dišča so gozdarji letos ugoto
vili, da še danes velja zakon 
o gozdovih, sprejet leta 1985. 
Vse nedoslednosti in slabosti 
pa so posledica razkoraka 
med opredelitvijo, da so goz
dovi javna dobrina, in hotenji 
zasebnih lastnikov.

V dveh letih se je število

gozdarjev zmanjšalo za tret
jino in zdaj jih je le še nekaj 
več kot 4000. Zaradi napove
dane likvidacije gozdnih go
spodarstev bo ogroženo do
datnih 1300 delavcev. Ob tem 
pa gozdarska stroka ugotav
lja, da je za sedanji obseg goz
dov gozdarjev že premalo in 
da bodo tudi novi zasebni 
lastniki potrebovali usposob
ljene gozdarske delavce. Prav 
glede skrbi za delavce pa sin
dikat ugotavlja, da oblast 
nima nobenega načrta. Zaradi 
tega bodo sedanja podjetja 
delavce odpuščala, novi za
sebniki pa bodo usposobljene 
delavce vneto iskali. Ferčec 
dodaja, da so politični posegi 
v gozdarstvo povzročili uki
njanje temeljnih organizacij 
kooperantov, zasebni lastniki

pa se zdaj znova organizirajo 
v gozdarske zadruge.

V sindikatu delavcev goz
darstva so zgroženi, ker se za
kona o gozdovih ne drži nihče. 
Nedovoljena sečnja v času 
moratorija je dajala kar tret-

Marjan Ferčec

jino lesne mase, za katero 
nihče ni plačal nobenih dav
kov in prispevkov. Zaradi ne
organizirane sečnje se pove
čuje število golosekov, ki so 
tako kot gozdovi potrebni hi
tre sanacije. Povečalo se je 
tudi število smrtnih nesreč 
v gozdarstvu, kar je ned
vomno posledica nestrokov
nega dela zasebnikov. Tudi 
gozdnih cest več nihče ne 
vzdržuje, izjema so le tiste, ki 
služijo tudi javnemu prometu. 
Številni zasebniki, ki so svoj 
les začeli prodajati na pro
stem trgu, so se tam opekli in 
znova iščejo pomoč gozdnih 
gospodarstev.

Sindikat delavcev gozdar
stva nasprotuje ugotovitvam 
o presežnih delavcih. Menijo, 
da je za Slovenijo kot državo 
najpametneje in najceneje, če 
zaposli vse gozdarske delavce, 
saj imajo tako znanje kot iz
kušnje. Svoj predlog uteme
ljujejo tudi s podržavljanjem 
večine premoženja gozdnih 
gospodarstev.

Ob zaključku tiskovne kon
ference je Dušan Semolič do
dal, da mora država v gozdar
stvu prebroditi trenutne poli
tične interese in prevzeti skrb 
za gozdarske delavce.

F. K.
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ŠEŠOK PODPIRA 
ZAHTEVE SKEI

V okviru dogovorjenih aktivnosti SKEI pred napovedano splošno 
stavko je njegovo vodstvo opravilo razgovor z ministrom za industrijo in 
gradbeništvo D. Šešokom.

Kandidati za člane 
državnega sveta
Na podlagi predlogov sindikatov dejavnosti in območnih orga
nizacij je predsedstvo ZSSS 23. oktobra določilo kandidatne 
liste za člane državnega sveta iz vrst delojemalcev. Kandidati 
so:

Obisk iz Švice
V torek, 27. oktobra je bil pri nas na kratkem obisku in 

razgovoru sekretar švicarskih sindikatov gradbeništva in lesar
stva gospod MARIJAN GRUDEN. Med drugim je opozoril na 
veliko krizo v gradbeništvu v Švici, zato v njem že nekaj časa ne 
zaposlujejo na novo. V prihodnjem letu pričakujejo oživitev 
investicijske politike, saj so se Švicarji odločili za gradnjo velikih 
železniških predorov pod Alpami. V Švici se bodo državljani 6. 
decembra na referendumu odločali o vključitvi v enoten evropski 
gospodarski prostor. V primeru pozitivnega glasovanja pričaku
jejo oživljanje gospodarstva in konec dolgoletne stagnacije.

Osrednji namen obiska Marijana Grudna je bil spoznati raz
mere pri nas in pripraviti obisk švicarske delegacije pri naših 
sindikatih in vladi v začetku prihodnjega leta. Pravi, da so tudi 
v Švici spoznali, da so razmere dozorele, da se tudi sindikati 
pričnejo povezovati s samostojnimi državami bivše Jugoslavije.

Marijan Gruden je bil po seznanitvi z našimi aktivnostmi in 
organiziranostjo zadovoljen. Sicer pa je slovenski Tržačan, po 
starših Slovenec, velik ljubitelj Slovenije in naš iskren prijatelj.

F. B.

Ponovno je opozorilo na pre
majhne in premalo učinkovite od
zive in ukrepe vladnih resorjev pri 
zaščiti kovinske in elektroindu
strije Slovenije, na namige vlade 
o odpravi panožnih kolektivnih 
pogodb, na bojazen delavcev, da 
se bo s podpisom pogodbe med 
podjetjem in Skladom za razvoj 
povečala brezposelnost, na izjave 
vladnih predstavnikov glede izva
janja 62. člena panožne kolek
tivne pogodbe (izdaja listin za 
manj izplačane osebne dohodke) 
itd.

Minister Šešok je podrobno raz
grnil vladne ukrepe za sanacijo 
Slovenskih železarn (za razpravo 
v parlamentu so pripravljeni trije 
ključni zakoni), zaradi česar pa bo 
zmanjkalo sredstev za druga po
dročja industrije. Šešok podpira 
težnje SKEI za izdajo listin za 
manj izplačane OD. Da bo 62. člen 
Zakona o lastninjenju realiziran 
(na predlog zakona so priprav

ljeni amandmaji, ki jih bo moral 
parlament upoštevati), pa bo po
trebno prepričati tudi druge mini
stre in predstavnike GZS.

Prav tako se Šešok strinja, da so 
v upravnih odborih tudi predstav
niki sindikatov, seveda brez pra
vice glasovanja.

Vodstvo SKEI se je tudi infor
miralo o problematiki Adrie Ca- 
ravan, Revoza, Rudnika Idrija in 
Mežica (reševanje poteka po pro
gramu), perspektivi avtomobilske 
industrije (problematika uvoza 
ekološko oporečnih rabljenih vo
zil,..) itd.

Po konstruktivnem daljšem 
razgovoru so se dogovorili, da 
bodo zadeve izpostavili in pred
stavili na sestanku z vodstvom 
GZS (29. 10.), na napovedani 
izredni konferenci ZSSS in seji 
RO SKEI. Od teh pogovorov pa 
bodo potem odvisne nadaljnje ak
cije SKEI Slovenije.

V. B.

Ime in priimek Rojstni datum Zaposlitev Predlagatelj

Gregor Miklič 18.8.1942 Član P ZSSS P ZSSS
Srečko Čater 31.3.1949 Hmezad, Kmet. 

Žalec
Sindikat kmetijstva

Franc Gradišar 4.5.1945 Avtocommerce Sindikat obrtnih
H pl

Jernej Jeršan 19.12.1937 Sekretar sind. Sindikat gradb. del.
Janez Justin 26.10.1946 Sava Kranj Sindikat del. kem. in 

nekov. ind.
Alojz Omejc 22.5.1946 Zvezda Kranj Sindikat tekst. ind.
Albert Vodovnik 25.11.1946 Preds. SKEI SKEI
Franc Verner 
Petek 9 3.1943 JeklotehnaMB Sindikat del. trgov.
Bogdan Godnič 14.4.195'6 Poklicna gas. enota Sindikat poklicnih

Ajdovšč. gasilcev
Franc Klepej 17.10.1947 Sekretar sind. dej. Celje Sindikat vzgoje
Erik Šerbec 13.2.1944 Zdr. dom Maribor Sindikat zdravstva m 

soc. skrbstva
Drago Ščernjavič 20.10.1947 Ministrstvo za 

obrambo
Sindikat družbenih in 
državnih organov

Mitja Visočnik 10.11.1957 Umetn. galerija
Mb.

Sindikat kulture

Predsedstvo SKEI EMO Celje je na svoji redni seji obravnavalo problematiko izplačevanja OD po družbah. Večina delavcev se komajda preživlja, 
OD se ne izplačuje 18. v mesecu, regres še ni povsod izplačan. Glavni direktor Bastl je navzoče informiral o prijavi EMO na razpis Agencije za 
sanacijo podjetij. Poudaril je, da je tudi sam za višje OD, vendar je problem že pri zagotovitvi sredstev za OD do 18. v mesecu. EMO spada med 
podjetja, ki so jo odnesla najslabše (niso na vrhu, ko se lahko skrivajo, niti na dnu, ko jim ne bi bilo treba marsičesa plačevati).

Presežke delavcev so nekako rešili z upokojitvami, čakanjem na Zavodu do upokojitve itd. Za se nekaj presežnih delavcev pa bo potrebno

^Porazprav^o^e dogovorili, da bo direktor na seji upravnega odbora opozoril na plače in tudi na nadaljnje izdajanje listin za manj izplačane OD. 
Regres pa mora biti izplačan do konca novembra 1992._____________________________________________________________________________

NOVO! NOVO! NOVO! NOVO! NOVO! NOVO! NOVO! NOVO!

PRED USODNIMI ODLOČITVAMI
Pri založbi ČZP Enotnost bo konec oktobra izšla knjiga Jožeta Smoleta »Pred usodnimi odločitvami«. V njej 

Smole, nekdanji novinar, diplomat, predsednik SZDL Slovenije in sedanji poslanec Socialistične stranke

Jože Smole:

v slovenskem parlamentu razgrinja svoj pogled na slovensko in jugoslovansko politično dogajanje
pred razpadom Jugoslavije.

Kaj med drugim trdi:
• Večstrankarski sistem k nam ni prišel kot strela z jasnega neba.
• Ob božiču 1986 so me mnogi napadli, drugi pa so mi nadeli vzdevek »Božiček«.
• Nobenega urednika nismo imenovali, ne da bi predhodno dobili mnenje novinarskega

• Admiral Štok je zaradi mojih domislic na račun omejenosti nekaterih oficirjev takoj telefoni
ral v Beograd, general Hočevar pa sploh ni hotel sodelovati s predsedstvom Slovenije.
• Teritorialna obramba ni bila od boga dana niti ni nastala šele v letu 1991.
• Neposredne volitve v Sloveniji so bile že 2. aprila 1989.

• Kateri beograjski Slovenci so najbolj vehementno napadali Slovenijo
• Zakaj sem izjavil: »Če bomo popustili, me dajte na gavge!«
• Poslednji vlak »bratstva in enotnosti« in incidenti
• Zakaj Srbom ni uspelo organizirati »mitinga resnice« v Ljubljani
• Moja srečanja s Slobodanom Miloševičem in Borisavom Jovičem
Knjigo Jožeta Smoleta lahko naročite pri ČZP Enotnost. Prednaročniška cena je 980 tolarjev.

NAROČILNICA
Pri ČZP Enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, nepreklicno naročam(o) izvod(ov) knjige PRED USODNIMI

In kaj razgrinja:
• Kako so mi »izmaknili« Kučanov stenogram s seje predsedstva CK ZKJ, ki ga je nekako 

izvrtal Igor Bavčar.
• Kako so nastajale politične zveze (stranke) pod dežnikom SZDL
• Kako so mi Srbi očitali, da sem agent CIA in avtor gesla »Srbe na vrbe«

ODLOČITVAMI. Naročeno mi (nam) pošljite na naslov:.

Ulica, poštna št., kraj:.

Datum: Podpis naročnika:.
1. Naročeno bomo plačali v zakonitem roku 2. Kot individualni naročnik bom plačal po povzetju
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SKUSALA BOM VAROVATI INTERESE 
ZAPOSLENIH VAROVANCEV

SEnEM DNI V SINDIKATIH

Lučka Bohm se je uveljavila kot svetovalka svobodnih sindi
katov za socialno politiko. Prejšnji mesec je postala predsednica 
začasnega upravnega odbora Zavoda za zdravstveno zavarova
nje Slovenije (ZZZS). Z njo sem se pogovarjal o prvih izkušnjah 
in njenem videnju dela tega zavoda, ki bo krojil usodo zavaro
vancem in rezal kruh osebju zdravstvenih zavodov in zasebni
kom.

Začasno 45-člansko skupš
čino je imenoval republiški 
parlament in ji določil največ 
enoletni mandat. Skupščina 
ZZZS je sestavljena iz 25- 
členske delegacije zavarovan
cev in 20-članske delegacije 
delodajalcev. Med zastopniki 
delodajalcev je tudi 5 pred
stavnikov vlade, ker le-ta 
opravlja to vlogo za družbene 
dejavnosti. Ostala mesta pri
padajo gospodarski in obrtni 
zbornici, kmetom in samostoj
nim kulturnim delavcem. Dva 
predstavnika ima tudi po
slovna skupnost za zdravstvo. 
Po Lučkinem mnenju je se
stava predstavnikov zavaro
vancev še bolj pisana. Največ, 
to je 17 predstavnikov imajo 
različni sindikati. Svojega 
predstavnika ima tudi sindi
kat Slovenske kmečke zveze, 
ki je prijavil 35.000 članov. 
Svobodne sindikate pa 
v skupščini predstavljajo 
Sandi Bartol; Lučka Bohm, 
Lidija Jerkič, Ladimir Rožič, 
Erik Šerbec, Mira Videčnik in 
Vanja Vizjak.

Na konstitutivni seji skupš
čine ZZZS so opravili številne 
kadrovske, statutarne in po
slovniške zadeve. Skupščino 
bo vodil Rudi Turk, ki so ga 
izvolili na predlog Primoža 
Rodeta - ta je zanj zbral 17 
podpisov. Lučka meni, da ta 
izvolitev najbolj ustreza 
zdravstvenim zavodom, saj je 
imenovani direktor maribor
ske bolnišnice. Za podpred
sednika sta kandidirala dva, 
po dveh glasovanjih pa je bil 
izvoljen Sandi Bartol. Kandi
date za člane upravnega od
bora je predlagala strokovna 
služba ZZZS in udeleženci 
skupščine. Upravni odbor je 
sestavljen iz petih predstavni
kov zavarovancev in štirih 
predstavnikov delodajalcev 
ter dveh delavcev zavoda. 
Sindikatom so pripadla tri 
mesta. Svobodni sindikati 
imajo v upravnem odboru dva 
predstavnika. Predsednica je 
Lučka Bohm. Član upravnega 
odbora pa je Ladislav Rožič.

Začasna skupščina je kljub 
opozorilom o spornosti neka
terih členov sprejela začasni 
statut ZSSS. Kot je na seji po
vedal Andrej Engelman, po

močnik ministra za finance, je 
za vlado najbolj sporen člen 
o rezervnem skladu in zato 
k takemu statutu ne more dati 
soglasja. V finančnem načrtu 
je predvideno, da se bo letos 
v rezervni sklad nateklo 5.592 
milijonov tolarjev, kar je pri
bližno toliko, kot znaša eno
mesečni priliv. Engelman je 
na skupščini povedal, da je 
takšna rezerva smiselna le za 
prostovoljno zavarovanje, 
kjer se zavod srečuje s konku
renco drugih zavarovalnic. 
Tolikšna rezerva v obveznem 
zavarovanju pa je moralno 
sporna, saj se napaja iz gospo
darstva, ki si ta sredstva spo
soja za visoke obresti.

Iz tega podatka vidimo, da 
je letošnja prispevna stopnja 
za zdravstvo previsoka. 
Menda je stopnja tolikšna za
radi lanskoletne izgube 
zdravstvenih zavodov v skup
nem znesku 1.100 milijonov 
tolarjev. Lučka Bohm je ob
veščena, da je vlada pokrila 
polovico te vsote, medtem ko 
za drugo polovico 'zdravstveni 
zavodi še vedno odplačujejo 
obveznosti. Vsi se spominjamo 
lanskoletnih očitkov na račun 
vlade, ki je sredstva za zdrav
stvo zbirala v! integralnem 
proračunu in denar izkoriš
čala tudi za druge namene. 
Rezervni sklad je po mnenju 
podpisanega le posledica le
tošnje previsoke stopnje za 
zdravstveno varstvo, ki je to
likšna tudi zaradi enoteden
ske stavke zdravstvenih de
lavcev na prehodu iz lanskega 
v letošnje leto.

Kljub tem in drugim pomi
slekom in številnim spremi- 
njevalnim predlogom, je 
skupščina potrdila začasni 
statut in obenem naročila 
strokovni službi, naj do pri
hodnje seje pripravi potrebne 
spremembe in dopolnitve. 
Skupščina se bo verjetno se
stajala le poredko, dva do tri
krat letno. V njeni pristojnosti 
je zlasti sprejemanje splošnih 
aktov in odločanje o finančnih 
načrtih in bilancah. O pri
spevni stopnji za obvezno 
zdravstveno zavarovanje bo 
na njen predlog odločal parla
ment R Slovenije.

Upravni odbor se bo ver
jetno sestajal mesečno, saj ima

Lučka Bohm

veliko operativnih pristojno
sti. Ena od pomembnejših je 
izbira in podeljevanje licenc 
zdravstvenim zavodom in za
sebnikom. Po Lučkinem mne
nju bo upravni odbor oprav
ljal naloge, ki jih ima ZZZS 
po pogodbi kot partner zdrav
stvenih ustanov. Kot predsed
nica upravnega odbora pa bo 
skušala zavarovati zlasti inte
rese zaposlenih zavarovancev. 
Po njenem mnenju je izvolitev 
Bartola, Rožiča in nje v or
gane zavoda dobra možnost za 
svobodne sindikate, da bodo 
učinkoviteje uveljavljali inte
rese članstva.

Lučka Bohm si bo v uprav
nem odboru in skupščini pri
zadevala za kulturo dialoga in 
za to, da bi prišli do izraza 
različni in tudi nasprotni inte
resi. Težila bo k dobrim kom
promisom, kar pa ne bo 
možno, če bo ena stran prevla
dovala nad drugo. Upravni 
odbor bo po njenem mnenju 
deloval kot tim, kjer bodo 
člani poslušali in upoštevali 
drug drugega. K takšnim ci
ljem bo sogovornica težila 
zato, ker se bodo v upravnem 
odboru že na začetku ukvar
jali z neprijetnimi nalogami. 
Ena od takšnih nalog so stan

dardi in normativi. Če bodo 
le-ti spremenjeni, bodo pov
zročili tudi presežke zdrav
stvenega osebja in v tem pri
meru bodo odnosi konfliktni. 
Podeljevanje licenc zasebni
kom objektivno pomeni iz
gubljanje dela za zdravstvene 
domove. Tudi zaradi tega bo 
prišlo do odpuščanja odvečnih 
delavcev in sindikat delavcev 
zdravstva je zaradi tega že na
javil nove zaostritve. Problem 
je tudi veliko neravnovesje 
cen zdravstvenih storitev, saj 
je razlika v cenah za isto obo
lenje tudi 1:3.

Lučka Bohm misli, da bodo 
spremembe v zdravstvu pote
kale počasi in načrtno, saj bo 
treba paziti, da posamezni 
bolniki ne bodo izgubili mož
nosti dostopa do zdravnika. 
Zdravstvene ustanove so po
godbeni partner ZZZS, zato 
bo moral upravni odbor skr
beti tudi za reševanje vseh nji
hovih težav. Med drugim bo 
treba rešiti tudi preostalo iz
gubo iz leta 1991, ki še vedno 
bremeni zdravstvene zavode.

Funkcije v upravnih odbo
rih so v razviti Evropi dobro 
plačane. Člani upravnega od
bora ZZZS bodo zaenkrat do
bivali le potne stroške in iz 
tega sklepamo, da bo naša so
govornica imela le več dela in 
da bo njeno delo tudi odgo
vornejše.

Franček Kavčič

SPISEK SINDIKALNIH ORGANIZACIJ
• Zveza svobodnih sindikatov Slovenije,
Ljubljana, Dalmatinova *

• Sindikat novinarjev Slovenije, 
Koper, Verdijeva 6
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PRIROČNIKI ZA SINDIKALNE 
ZAUPNIKE, SIROKINNE SLUŽBE 
PODJETIJ IN POSAMEZNIKE
• več avtorjev:
KAKO UVELJAVITI SPLOŠNO KOLEKTIVNO POGODBO 
V PRAKSI
Navodila - Splošna kolektivna pogodba za gospodarstvo. Cena 520,00 SIT

• več avtorjev:
MOJE PRAVICE NA DELOVNEM MESTU
Delovno razmerje - Prenehanje potreb po delavcih - Posebno varstvo 
žensk, mater, delavcev z družinskimi obveznostmi, mladine, invalidov in 
starejših delavcev - varstvo pravic delavcev - Varstvo pri delu - Pravice iz 
pokojninskega in invalidskega zavarovanja, za primer brezposelnosti, zdrav
stveno, socialno varstvo - Seznam služb pravne pomoči. Cena 350,00 SIT
• Mira Becele
STANOVANJSKA RAZMERJA PO NOVEM
Priročnik za lastnike stanovanj in za tiste, ki bi to radi postali... Stanovanjski 
zakon s komentarjen in primeri praktične uporabe njegovih določil 
Cena 520,00 SIT

• Bogdan Kavčič •
DELAVCI IN UPRAVLJANJE
Participacija - vzroki, cilji, vsebina in moč, organizacijske oblike, prednosti 
in kritike, evropski modeli participacije in kaj prinaša novi »Zakon o sodelo
vanju delavcev pri upravljanju podjetij«.
Cena 350,00 SIT

• ROKOVNIK - PRIROČNIK ’93
Koledarski del - Blok za zapiske - Vsebinski-sindikalni del. Cena 700 SIT.

• Gregor Miklič
NOVA DELOVNA ZAKONODAJA
Prečiščeno besedilo Zakona o delovnih razmerjih in Zakona o zaposlovanju 
m zavarovanju za primer brezposelnosti s komentarjem.
Cena 520,00 SIT
• Stane Uhan:
PLAČNI SISTEM V REPUBLIKI SLOVENIJI
Statistični podatki - Kritična raven - Evropske cene in balkanske plače
- Izhodiščni osebni dohodki - Kaj ve in misli vlada - Načrtovanje najnižje 
osnovne plače - Konkretni predlogi - Podcenjeno znanje - Najvišje plače 
Cena 400,00 SIT
• Aleksej Cvetko
NOVA UREDITEV POKOJNINSKEGA IN INVALIDSKEGA 
ZAVAROVANJA
Zakon o pokojninskem in invalidskem zavarovanju

Zakaj so bile potrebne spremembe v pokojninski in invalidski zakonodaji
- Spremembe pogojev za upokojevanje - Nova definicija invalidnosti in kaj to 
pomeni - Nov sistem odmere nadomestil plač invalidom II. in III. kategorije 
invalidnosti. Cena 500 SIT

---- -----------------------------------------------------------------------^----

NAKOČILMCA ZA KNJIGE - PRIROČNIKE

Ljubljana, Dalmatinova 4, nepreklicno naročamo

.......... izv- • Kak0 uveljaviti  izv. • Rokovnik-priročnik’93

.... ..... kV' ® Moje pravice na ............izv. 0 Nova del. zakon.

....... izv- • Stanov, razmerja ............izv. • Plačni sistem

.... ......izv- • Dolanci in uprav. ............ i2V. • Nova ureditev...

Od 1. 2.1992 se za knjige zaračunava 5-odstotni prometni davek.

Naročeno mi pošljite na naš naslov:..........

Ulica, poštna št. in kraj:.............................

Ime in priimek podpisnika:.........................

1. Račun bomo plačali v zakonitem roku.
2. Kot ind. kupec bom plačal po povzetju.

Dne:..............................
Žig Podpis naročnika

Vse informacije o knjigah - priročnikih objavljamo v časopisu »DE«. 
Časopis DE in knjige lahko naročite pri ČZP Enotnost, Ljubljana, Dalma
tinova 4, telefoni (061) 321-255, 110-033, 313-942, 311-956 
Fax. (061) 317-298
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Po novem tudi v šolah 
o varstvu potrošnikov

Osnutek zakona o varstvu potroš
nikov, ki je še vedno v rokah naših 
poslancev, seveda določa tudi no
silce, ki naj bi ščitili porabnike. Ker 
so dejavnosti, povezane z varstvom 
potrošnikov, v interesu republike in 
njenih državljanov, teze zakona 
opredeljujejo varstvo potrošnikov kot 
javno službo. Ustanovili naj bi javni 
zavod, ki bo skrbel za tovrstno zaš
čito državljanov.

Organizacija zavoda bo omogo
čala, da bodo zainteresirane strani 
prek sveta zavoda in strokovnega 
sveta lahko vplivale na delo, pro
gram zavoda, pa tudi na porabo fi
nančnih sredstev. Podobno kot 
predvideni zavod za varstvo potroš
nikov je oblikovana tudi nemška dr
žavna institucija Stiftung VVarentest, 
ki se ukvarja predvsem s primerjal
nimi ocenjevanji blaga in storitev, 
obveščanjem potrošnikov o rezulta
tih teh ocenjevanj, izobraževanjem 
in obveščanjem potrošnikov, organi
ziranjem seminarjev in izdajanjem 
posebnih publikacij.

Da bi izboljšali izobraženost po
trošnikov, zakon določa, da morajo 
vzgojno-izobraževalni programi 
v osnovnih in srednjih šolah vsebo
vati temeljna znanja o varstvu po
trošnikov. Pri tem je predlagatelj 
upošteval resolucijo Evropske skup
nosti o potrošniškem izobraževanju 
v osnovnih in srednjih šolah iz leta 
1986.

Nad izvajanjem zakona 
bodo bdeli organi tržne 
inšpekcije

Zelo pomemben organ, ki ga 
predlaga osnutek zakona, je varuh 
potrošnikov. Ta institucija izhaja iz 
skandinavskih držav, kjer ima

pravno varstvo potrošnikov v rokah 
predvsem varuh potrošnikovih pra
vic. Ker se je ta način pravnega var
stva potrošnikov izkazal za zelo 
uspešnega in ga strokovnjaki pripo
ročajo zlasti v zgodnjih fazah ureja
nja sistema varstva potrošnikov, ga 
vključuje tudi predlagani zakon. 
Glavna naloga varuha je, da posre
duje v primerih, ki so splošnega po
mena za življenje, zdravje in delo 
potrošnikov.

Zaradi racionalnosti se je predla
gatelj zakona odločil, da bo vsa stro
kovna opravila za varuha prevzel za
vod za varstvo potrošnikov.

Pa še to, da ne bo nepotrebnih 
nesporazumov: zakon določa, da se 
za potrošniške organizacije štejejo 
neprofitne organizacije, ki jih ustano

vijo potrošniki zaradi varstva svojih 
pravic.

In kdo bo nadziral uresničevanje 
pedlaganega zakona? Organi tržne 
inšpekcije. Ti lahko, če potrošnik re
klamira blago, izdajo odločbo, s ka
tero podjetju odredijo, da ugodi po
trošnikovi zahtevi.

Postopek pri reševanju potrošni
ških sporov na sodišču naj bi bil 
hiter. Potrošniški spor je opredeljen 
kot spor, ki se po zakonu rešuje 
v pravdnem postopku, če je stranka 
potrošnik ali organizacija potrošni
kov, druga stranka pa podjetje in se 
nanaša na potrošno blaga in stori
tve.

Pri pripravi osnutka novega za
kona se je pojavila zamisel o tako

imenovani razredni tožbi oziroma 
»class action«, ki jo poznajo nekateri 
tuji pravni sistemi. V tem primeru bi 
v potrošniškem sporu lahko name
sto potrošnika nastopal varuh po
trošnikovih pravic ali organizacija 
potrošnikov v imenu potrošnikov. 
S tem bi bila dana možnost, da bi se 
več istovrstnih zahtevkov lahko re
ševalo z vložitvijo ene same tožbe.

Potrošniška posojila naj bi 
obravnaval poseben zakon

Veliko število sporov, ki zadevajo 
potrošnike, je majhne vrednosti in 
sodni stroški v tem primeru dosegajo 
ali celo presegajo vrednost takšnega 
spora. Zato zakon določa, da se za 
spore, v katerih vrednost spornega 
predmeta ne presega 70.000 tolar
jev (700 ekujev), lahko opravi porav
nalni postopek pred pristojnim orga
nom. Ker poravnava pomeni izvršilni 
naslov, je spor rešen, ne da bi z njim 
posebej obremenjevali potrošnika ali 
delo sodišč. Če do poravnave ne 
pride, pristojni organ zadevo preda 
sodišču, če s tem soglaša potrošnik.

V tujini imajo marsikje specializi
rane sodne organe, ki so pristojni za 
reševanje tovrstnih sporov. Postopki 
za reševanje so enostavni in na
vadno ne zahtevajo sodnih taks. 
Skandinavske države imajo po
sebna tržna sodišča, ki rešujejo tudi 
zadeve, povezane z nelojalno kon
kurenco.

Seveda vseh vprašanj, povezanih 
z varstvom potrošnikov, ni mogoče 
urediti v enem samem zakonu. Tako 
predlagani zakon ne ureja potrošni
ških posojil, saj gre za problematiko, 
ki jo bo treba celovito urediti s po
sebnim zakonom, podobno kot je to 
storila tudi večina tujih držav. Enako 
velja za označevanje cen blaga in 
storitev, kar bo treba urediti s poseb
nim predpisom, izdanim na podlagi 
predlaganega zakona. Prav tako bo 
treba s posebnim predpisom določiti 
pogoje za opravljanje nekaterih turi
stičnih storitev in pogoje za opravlja
nje dejavnosti v zvezi z organizacijo 
izletov in potovanj ter zavarovanjem 
potnikov. A u.

Steno Sfcračkovski: GRUBELIČ MA SODIŠČU

Kaj je z mojim avtom, bog te 
nima rad?!

POT DO BOGASTVA

DELAVSKA HRANILNICA, d.o.o.

Ljubljana, Dalmatinova 4 nudi od 1. 10. 1992 naprej sindikatom, 
društvom, družbenim organizacijam, krajevnim skupnostim, dobro
delnim organizacijam, obrtnikom, majhnim pravnim osebam in pri
vatnim osebam

Nove obrestne mere na revalorizirano osnovo

MESEČNE LETNE

POSEBNA UGODNOST ZA PRIVATNE OSEBE:
Za vezavo sredstev
od 31 do 90 dni: MESEČNE

46,59%

Revalorizacijska stopnja za oktober 1992 znaša 2,7% mesečno, 
preračunano na letno raven 37%.

REALNE MESEČNE IN LETNE OBRESTNE MERE ZA TOLAR
SKE DEPOZITE SO:

POHITITE IN VARNO NALOŽITE SVOJ PRIHRANEK ALI PA 
REŠITE SVOJO POTREBO PO KREDITIH.
NAŠE GESLO JE KAKOVOST SO LJUDJE!
NAŠ ŽIRO RAČUN JE 50101-625-7316
Dodatna pojasnila lahko dobite na sedežu Hranilnice, tel. 061 
312-098, 316-881.

Bona sindikalnega turizma
BORZNO SPOROČILO ŠTEVILKA 41

ATRIS - BORZA SINDIKALNEGA TURIZMA, Ljubljana, Dalmati
nova 4, sprejema ponudbe prostih počitniških možnosti, posreduje 
proste zmogljivosti, organizira zamenjavo, nakup ali prodajo počitni
ških objektov, stanovanj, bungalovov, prikolic in drugih možnosti.

Pišite nam ali telefonirajte na (061) 326-982 ali 322-975; naš 
telefaks je (061) 317-298; žiro račun 50101-601-92077 - Atris. 
Poslovni čas za stranke vsak delovnik od 9. do 15. ure.

A. POČITNIŠKE ZMOGLJIVOSTI, KI VAM JIH NUDIMO
Hribi

1. Počitniška hišica v Bohinju - opremljena za 6 oseb, tri 
spalnice, kopalnica, WC, dnevni prostor, kuhinja, ograjen vrt, ga
raža. Cena 40 DEM. Termini najmanj 3 dni.

2. Apartmaji na Pokljuki - veliki apartma za 4 osebe, garsonjera 
za 2 osebi. V celoti opremljeni. Cena od 26 do 35 DEM na dan 
v tolarski protivrednosti.

3. Garsonjera v Kranjski Gori - v celoti opremljena za 4 osebe. 
Cena 28 DEM na dan.

4. Apartmaji v Kranjski Gori - možen najem za eno leto (lahko 
tudi za tri mesece) - cena ca. 38 DEM dnevno.

5. Apartmaji na Rogli - opremljeni za 4 osebe. Cena 34 DEM.

Zdravilišča
1. Programi na Koroškem - eno-, dvo- ali tridnevni programi. 

Srečanje s Koroško; doživetje treh alpskih skupin, treh dolin, kmeč
kega življenja in prostrane narave. Pokličite (0602) 42-295.

2. Apartma v Atomskih Toplicah - opremljen za 4 osebe, 
termini po 1. novembru. Cena 35 DEM - vključuje kopališke karte.

Morje
1. Hotel v Piranu - dve- in triposteljne sobe, etažne sanitarije. 

Polpenzion 29 DEM. Poseben vikend program - od petka do nede
lje. Cena 58 DEM v tolarski protivrednosti.

3. Trisobno stanovanje v Novigradu. Termini v novembru in 
decembru. Cena 27 DEM na dan.

B. ZAMENJAMO
Montažni počitniški objekt v Banjolah pri Puli zamenjamo za 

enakovrednega kjerkoli v Sloveniji. Objekt obsega: kuhinjo, dve 
spalnici, bivalni prostor, kopalnico. V zamenjavo se všteva tudi vsa 
notranja oprema. Ponudbe sprejema Atris.

C. POSEBNO OBVESTILO - sindikalne organizacije in druge 
lastnike počitniških domov, stanovanj in bungalovov, ki bi bili zainte
resirani za skupno holdinško podjetje v republiki Hrvaški, vabimo 
k sodelovanju. Svojo namero sporočite Atrisu.

D. IŠČEMO POČITNIŠKE ZMOGLJIVOSTI
Lastnike počitniških zmogljivosti v Bohinju, Kranjski Gori ali na 

Rogli vabimo, da proste termine ponudijo Borzi sindikalnega turizma. 
Novoletna praznovanja že planiramo.

E. POSLOVNA POTOVANJA IN STROKOVNI OBISKI 
SEJMOV

Organiziramo vam individualno ali skupinsko potovanje kamorkoli 
v Evropo.
Informacija gostom Atrisa

PLAČILNI POGOJI: ob potrditvi rezervacije takoj vplačate 30% 
celotnega zneska, preostali del mora biti poravnan 12 dni pred 
pričetkom letovanja. Pri odpovedi, daljši od 30 dni za že rezervirani 
oddih, zaračunamo stroške poslovanja in nastale stroške; pri odpo
vedi, krajši od 15 dni, zaračunamo stroške in 20 % celotnega zneska. 
Pri krajših odpovednih rokih zahtevamo plačilo v celoti. Cene veljajo 
le za že v celoti plačane aranžmaje, če se te ne spremenijo za več 
kot 10%. Po vplačilu gostje prejmejo našo napotnico. Prosimo za 
pravočasno odpoved: najmanj 15 dni pred začetkom potovanja.

Želimo vam prijetno bivanje, kjerkoli ste - Borza sindikalnega 
turizma. Metod Zalar, direktor Borze

POCENIMO ŽIVLJENJE

KONZUM d.O.O. LINHARTOVA 13, 61000 Ljubljana

PONUDBA SINDIKATOM PODJETIJ ŠT. 12
NA ZALOGI IMAMO VEČJE KOLIČINE TEHLE ARTIKLOV, KI 
JIH DOSTAVIMO:
SLADKOR 50/1 
SLADKOR 1/1 
OLJESONČIČNO PVC 1/1 
MAKARONI CERES, štiri vrste 1/2 kg 
SADNI SIRUPI-RAZLIČNIH OKUSOV 1/1 
KIS ALKOHOLNI AROM. KISKO 1/1 
KAVA - UVOZ AVSTRIJA

58.00 SIT/KG
67.00 SIT/KG

138.00 SIT/LIT
76.00 SIT/KOM
195.00 SIT/LIT
109.00 SIT/LIT
396.00 SIT/KG

SOKOVI PFANNER 1 LIT 50%, 60%, 100% ZELO UGODNO! 
POSEBNI PROGRAMI ČISTIL IZ AVSTRIJE - KREME IN MILA 
PALMOLIVEj MEHČALCI MEDO, POMIVALNE GOBICE, CIF, 
AJAX, MREŽICE ZA ROSFREI POSODE, VILEDE, ALU FOLIJA, 
LAK ZA LASE - TAFT IDR.

PO ZELO UGODNIH CENAH!

PRALNI PRAŠEK VVEISSER RIESE 3/1 599,00 SIT/PAKET
PRALNI PRAŠEK FAKS HELIZIM 3/1 BIO 470,00 SIT/VREČKA 
PRALNI PRAŠEK LIND 3/1 499,00 SITA/RECKA
WC PAPIR 8/1 185,00 SIT/KOM

PRIPRAVLJAMO PAKET - »KOŠARICA ŽIVLJENJSKIH PO
TREBŠČIN« - NA OBROČNO ODPLAČEVANJE

V TRGOVINAH KONZUMA NA VOŠNJAKOVI 5 IN V GAMELJNAH 
23 PRIPRAVLJAMO TEDEN KONZUMA OD 26. 10. 1992 DO 1. 
11. 1992 Z VELIKO UGODNOSTMI!

V KONZUMU LAHKO NAROČITE TUDI ŠOLSKE ZVEZKE RA
ZLIČNIH VELIKOSTI TER STENSKE IN NAMIZNE KOLEDARJE, 
ROKOVNIKE IDR. ZA LETO 1993!

SINDIKALNI ZAUPNIKI LAHKO ŽELENE KOLIČINE NAROČIJO 
PISNO NA NASLOV KONZUM d.o.o., LINHARTOVA 13, LJUB
LJANA ALI PO FAKSU 061-110-338.

INFORMACIJE DOBITE PO TEL. 061-320-963!

DANES NAROČENO, JUTRI PRIPELJANO, PLAČAMO PRI PRVI 
PLAČI!

ZVEZA SVOBODNIH SINDIKATOV SLOVENIJE, Ljub
ljana, Dalmatinova 4 
KONZUM d.o.o. Ljubljana, Linhartova 13 
DELAVSKA HRANILNICA d.o.o. Ljubljana, Dalmatinova 4

PONUDBA SINDIKATOM PODJETIJ
Ugoden nakup košarice življenjskih potrebščin

Skrčeno košarico sestavljajo tile izdelki:
olje 1/1-pvc 2 kom
sladkor 1/1 2 kg
moka tip 500 5/1 5 kg
testenine razne 3 kg
riž 2 kg
polenta 1/2 1 kom
tune fileti 125 g 2 kom
sardele v olju 3 kom
pašteta 100 g 1 kom
zdrob 1/2 1 kom
sol 1/1 1 kom
kis kisko 9% 1 kom
grah 200 g 1 kom
čokolino 200 g 1 kom
cedevita 1 kom
paradižnikov koncentrat 2 tubi
kava 1 /2 1 kom
pudingi 2 kom
fižol rjavi 850 g 1 kom
majoneza 1 tuba
gorčica 1 tuba
knorrjuha 4 kom
goveja kocka 10/1 1 kom
marmelada 1/1 1 kom
čaj šipek 1 kom
pralni prašek 3/1 (VVeisser-Riese) 1 kom
toaletni papir 8/1 1 kom
zobna krema 2 kom
milo 2 kom
šampon 1 kom
čistilo za posodo 1 kom
artikli po dogovoru
karton 1 kom
Vrednost paketa je 7000 tolarjev.

Sindikalni zaupniki v podjetjih zberite naročila in jih pošljite pisno (tudi
po telefaksu št. 061/110-338) na naslov Konzum d.o.o. Ljubljana,
Linhartova 13.
Plačilni pogoji:
a) plačilo v celoti po prevzemu paketa ob prvi plači;
b) plačilo v treh zaporednih mesečnih obrokih po kreditni pogodbi, ki 

jo sindikati podjetij sklenejo z Delavsko hranilnico. Pri obročnem 
odplačilu imajo prednost nakupa tiste sindikalne organizacije, ki 
svoja sredstva varčujejo pri Delavski hranilnici - ta tudi sicer 
omogoča kreditiranje.

Pri plačilu pod a) je cena paketa 7000 tolarjev.
Pri plačilu na tri obroke je mesečni obrok 2667 tolarjev.
Vsem naročnikom zagotavljamo dostavo po dogovoru s sindikalnim
zaupnikom na sedež podjetja.
Vse informacije dobite po telefonu 061/320-963 ali 110-338.
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ti ŝ- - n ^ >0 o ti• P
• >CAL4

ti

1 >KI

03
U

10
9.

90
12

7.
10

14
7.

90
13

0.
10

 
13

6.
20

14
1.

10
 

11
5.

00
13

6.
20

12
1.

30
13

2.
70

12
3.

10
 

12
1.

30
 

12
1.

30

26
93

0.
79

13
26

.2
1 

11
24

.0
4 

38
4.

49
0.

00
48

82
.2

6
27

60
.6

0
0.

00
53

10
.3

9
28

34
.2

9
15

03
.4

8
0.

00
15

52
.4

5

48
60

8.
98

17
.1

9 M-fs.COCOOOh-OOJCOH-OCVJ
l^cvicNidddinddincbdn'

0 001

26
93

0.
79

13
26

.2
1

11
24

.0
4

10
88

2.
99

28
18

.6
2

63
39

.4
0

43
01

.9
6

54
73

.0
7

58
03

.1
0

59
94

.8
1

56
30

.6
2 

88
5.

35
20

42
.6

2

79
55

3.
59

21
.8

6 ojr-^r-ino^ajootn-^cp
c^v-T-cococoincorH-r^r^T-cNj

10
0.

0

35
14

8.
86

35
91

.4
7  

20
79

:4
7 

17
18

5.
68

 
39

18
.0

0
89

62
.5

5
63

48
.4

2
10

80
3.

46
71

15
.1

9
13

78
8.

90
17

16
4.

39
14

80
.4

4
10

26
0.

28

13
78

47
.1

3

23
.1

0 mcoioincomcococvjoint-M-
incviLcNjcvicb^rLiridoiLrL

000

21
82

1.
92

13
16

.8
9

11
24

.0
4 

34
8.

60
0.

00
40

55
.0

5 
22

39
.8

2
0.

00
44

63
.6

9
27

49
.5

3
11

03
.9

0 
0.

00
15

52
.4

5

40
77

5.
88

17
.6

1 incjcoo>oa)inoo)f^rv.oco
coobc\iddo)iridd(bc\idcb

10
0.

0

21
82

1.
92

13
16

.8
9

11
24

.0
4

86
49

.0
7

25
54

.6
9  

52
58

.7
7

35
23

.6
9  

47
44

.7
4 

49
28

.1
9 

51
92

.3
1 

39
58

.9
1

76
9.

07
19

33
.6

9

65
77

5.
99

22
.1

0 cvj o r- o) q m; cm in o o cvj o> 
cgcMT-cococomr-oh-r^coT-cM

o

8

27
67

6.
64

35
69

.7
3

20
79

.4
7

13
65

4.
04

33
50

.2
1

73
30

.9
1

51
19

.5
3

91
45

.2
8 

60
17

.9
0

11
88

7.
59

13
66

9.
90

11
98

.2
8 

92
79

.9
4

3

K 23
.3

8 COt-COOOM-IOOCOM-Ot-*-
^cbbcMCMcn^cdibdojbcb

0 00

S

<0 <D 3 <n o

1.
 

H
ra

na
2.

 P
ija

ča
3.

 K
aj

en
je

4.
O

bl
ač

ila
S.

O
bu

te
v

6.
St

an
ov

an
je

7.
0g

re
va

nj
e,

ra
zs

ve
tlj

av
a

8.
 

G
os

po
di

nj
sk

a 
op

re
m

a
9.

 
H

ig
ie

na
.z

dr
av

st
ve

na
 n

eg
10

. 
tz

ob
r. 

.k
ul

tu
ra

, r
az

ve
dr

ilo
 

11
 .P

ro
m

et
na

 s
r.i

n 
st

or
itv

e
12

. R
az

ni
 p

re
dm

et
i in

 š
to

rih
13

. 
D

ru
gi

 iz
da

tk
i

SK
U

PA
J (

v 
SI

T)

st
op

nj
a 

ra
st

i X
.9

2/
IV

.9
2

St
ru

kt
ur

a 
ži

vl
je

nj
sk

ih
 st

ro
šk

 

M
es

ec
: O

KT
O

BE
R

 1
99

2

1.
 

H
ra

na
2.

 
Pi

ja
ča

S.
Ka

je
nj

e
4.

O
bl

ač
ila

S.
O

bu
te

v
6.

St
an

ov
an

je
7.

O
gr

ev
an

je
.ra

zs
ve

tij
av

a 
S.

G
os

po
di

nj
sk

a 
op

re
m

a
9.

 
H

ig
ie

na
,z

dr
av

st
ve

na
 n

eg
i

10
. 

tz
ob

r.,
ku

ltu
ra

, ra
zv

ed
ril

o 
11

 .P
ro

m
et

na
 s

r.i
n 

st
or

itv
e

12
. 

R
az

ni
 p

re
dm

et
i in

 s
to

rit
v

13
. D

ru
gi

 iz
da

tk
i

SK
U

PA
J:

ti ji! ^ ^ ^ t3 

„ '2 
S S > G* O G
2 p* S s®

p ;R .s M g 1
■“ > 3 s?

, g .« g ®

i b d 2 .£ g -SCjs

mm«

V ^ 2 o -S S . N ^

W Vf ° g-VN

^lltii!sfi1l!lIl!|Bo^2 
a S L2 2 1 o 5 2 2

Si

^iui!fa'raili'
-h o -43 o :p’>° ■ gh a,^ o

ifipf.iinr
I 6 O 2 S « o - ^
t-B a2 “I M|
?si«rs|E:|i

1t^S'ral|tl

U)

.^^d^&Gggraooogj^^^g

l22.S^S^6l|°a1
|l“tl!l!.i!!1

■|l^l|lg-s||||||“|

-š g^^-Š “ § 2 “ 5 ^ b Sd -a o -S S

ilfv |i !!t| pflll

o O ra -ai- .g

^o|f|!.Š§l§i.|.V§5ra
o'd5 g > ^a-g-P c w o g ra^^^o c-- 

pJ^-S'^ ra ra “ 2 'g g. ^ » :P> § g =
afs g 0.22! ^ &.g|:p sj
N?l^j2!wog^go2|.||^

N as g S g>2 g b f S £P-§ g ^ 

SH“l§:P’E'§Qrag5’-S|.°^a4 

o.sl2^|2t£ §^4. ra ^ g g | 1
«.VgSg>,g>p^I:|“ra|ra|

'd (S "S i .G o 2 3!

£ im

gl
ti O 

,Q CA

If
a g
D O

‘-P ti -L 
L4 L4 P
ai -h >casp
I«1
P o ^

>U H-J O)

^ rS »2 

O
■Smo

o ti
cb 1:10 cu 
^ o E

” ” g 
3'C

3 §2 

>-2|

CC
rO
"S EH

§>£0
Ph J>

is?

2g
Ji-1

P ^
> G

« IN
ti CC 

P4 L

OOOOOOOO
O- °. °^ R, °, °, o^IO CO o’' TjT CD TtT o" V 
CO-f-^OCOOCO-^iooio^coi>-coo 
^ 06 csj o ib ^ cb t-1 
COCO^fLOLOt^OCNl

O O CO CD O CD O O 
O y~l CM^ ^ CD_ t-H [t~ 10 
t-H rH t-H cb csT cb v

as

42
'S g
P ti bn

co bS „25

co col^S
llgslgIm 

■~' — 
as
Nlllllili

SlztSSMŽi?I G g5=>4 Sd-.G" S £ M N 2 N > S .H c

sSsS&Ei
°l °l co co 
CO CO O o 

0^0^ 
co co

■^g

d Hi.

rP

2
CA

f
ra

5 ”

!a 1
2 o £4
£^4 g

6 1a t3 o
CA gh ti -gh
> 4P P P

> "m ra 2

l¥g E
2 a 2 4
2 ;S g^d 

2 'K ra 2
t2g£
d ra .a co
ti P N P

^2 2 2 •P ti 0$ rH 
>N bb <d

Il°£
k a i i

2p|p|!lll^|l|l'Pi
G-sSžg-adgc^^gg^-ffg^

5|H;i!S|l«l4ll£.f sl || 1 O “S tl If Ih « gI:o-
"I

> ^

g il u &! 2 §121 3
£ G Z ra g w O d ^ f -S § “J g -B
G«WS|-H0.NG«>O[8>£lj|nj ^

1Ii!H!IIR!l!|!f

§211^2H—* (D > CA ■f '~H

Uca
N

p
I

i ra £ g g-S^G^Is

>C3
£ •laiiiMfiii^I^S2'3So|GBragG§g>Sa

liH|Irf^:|iSif!5i
2| ^ g-: g^g-s §^22 Gd,*

S.S2-|aa«22:§2>4d°>|_iil|£a4§ Vfl
° -' £ g|2 § S-g >82 50 aPd^graS^-l-S!

N >1 8'lili raralSd^^gog
■ssa-gis^^gi^^orai

ce

Iig
jPiMj

1
I
:

f
1a

OS•CA
RH
g.
CA
p

I
to
Jti

iitii
03 ."P -p J5 ti

o^gl3
d N ^.G '£>

!>ilt
l°§®J
'l"o g °

Sslsl
5ff|s
0.2.2 p ra 

§ o mS <u
• ■1 a8^'G

o 2 -a)> g 2 g.

sna«?!alšS?«

03 l l tUD ti ti

Ssl
4 > G.

S2 3
o 4 2
G. G ra

■S Ji .
' ' S-h d) 

22 &'

1
G.S
03 o 

33 ca
'HH -p

£ b -H -^ P’ ti ^■<—> Co f) H->
ti C 0 ti

lili
'p

Hpllll
ISlIlIsl
|tl|ll|;|

Sili 2 
IhSI«PS O O O ti

rg°
o^1? 2 2

> I “ g2 
g § S 8d

^Ih
cd P <d - ti 
Edd-g g 

2 d £ O g

Ipi!
2g>:|o £4

•4,2P JhH-J fl) 
CA H-J 
OS CCS

ii
^ > 03 ^ 

T3

03

.8
O
£
03
CA
>

soi!ss;3d .8

• ^1

1 O
ao

“ s :V ¥1s03 ‘O b -rH ti ^ CCJ

g>g B g G.N ^

l^«"liflra-|_

d >"2 « o |1 g

lll!tl||IIII|t
2 g |2-S g g;N 8 O ra o d2

-S^>4|ggf£2ral-

g-cogM-Nra^gd G

g" ||
44|g

ffit
itn
> M '»H

Hit
liti
■gd
■s2 o
^ Cd j 
3 T5 •;

If 1 
2 I 4 
“•p s
> s 

d c S 'ra> C TJ L rP TJ
2 £2 ag^to.

iniiiiills-ll«;!
-m nn

^ L "S 'ti ^ >

ff Epi
:S|S§1.ra
ra o 'o'S-a; d

211111 
»IeI«! 
"°S||

ti cd o ^ „

N

3-S

ra S

i-5i^s=s;smttniini=nnpi 
iilirtlit i;int!!^ss"“2“'"^=

p 8^ g4 gd ra ^k n
^ra^a S2 ».dej |d C co^ ra.Edd.g o E -d Bd-j.|,na.;§ 

n d^.w>d aid> n 0^3 o. dNJi dG. K >d
■■■

iG1 2 g :G,d g
g W | 2 o 4 

2 2dl oP a |1
° d g £ g 'C 

G 'S ra ° tž >

E O ra^ JO g,
2ldd °rg 
o o d d c d £ ra E.g-K^-Sjo

inifti
IIRI2I

o G. d g 2 o

i 2 4 
£ ” S

.. 2S5• GH Sh 05
8 2 4«

cd h cdH-* > H->
CA o CA

2 R 'G 
S55 -

1
.ra

i 4 g 2 ^
H-J 03 O CA 0
33 ^ c P ^O cd £ tUD

w . > g 2 > :g,d „

>g ^ >M ^ " G 3 Ss S2 H- O H. ra g ra > .2^- |

” d 8 N G ® 3- >p|

^ s? s? s? g ^
(U M — m G GiT- E. H* o H< TH
CA TJ P TJ Oh TJ

^ ^ ^ • 33 CO CM r-T >

Išlilšfi
i o~

>8^>§

1; a-s

ti

=..§,1
3

ci

"

'

fllitlHUisf ji
ISl|t?Sllltlsltl
I O Ifo o tg 8^
!.s |>'se4igs>p^gm 

§ §2 |-

.

- T.„- N 2 o ;5’24o0 dwg'2b.>«0-°£o^ago)Gg
tlim!! umihimmi ii

g S g o i3.ra £ g.S
p^šia-li Bsg'S2sssa2§aM-°rSt>t3o^£g odlfflG^rad-^g

»"i#!<l!i i»tilisil*%HUni* °
H L is '5i):

|S.si|S.|3ši
«•“5413

'

.

11 ift-P 11 f 1s 14 i ?!! 4! P-i tp6 s«
E-S^.OG-rato gd G^ G > o > .

i!iiHiHniint2!£fiii||2nt
■3,g^3-s4 4§84SS.Sdo.a ■ff.g 2Sd-S2d>34

2 ra 2 5 4 2 o ra 2,2 2. i g 4.4 P 2-G o i g .£.4 g'«

“Silil stptlil|113|!|;| -4,

Ph M- N 03
O •’-' »O

1 Ž«g^| l44dd

T3 ° Nd

•8.2 §

■§12

<D P 3 p?2 g ^2 4 t g b .g. S

fiHll^lfPlI
lllllslln!!!
1*1* i Militi

il silišglHllft-aflSIllll
liiiiltli^lfsl!
iilllfnliii-nli
lifilil
> § 4 V

.S^tiOPSCJACBo 
>ca >>CA Ph Cd PhPfP ca

L4 Oh

1 .-■ I

mm p
> v G Ph-P 3£ pH

■§45^ § g « « 

d« Slog® 

a S d S? 0< a"® 2 •""

'-Sn • ':••• ' '-".•' • ‘ ' r .p -: V-.'.'

■mm i .-.'t:. -'.':-f. *>ia* HH



10 30. oktobra 1992 na Mnem prepihu
Okrogla miza DE: Kako ohraniti plače in oživiti gospodarstvo

NORI VRTILJAK 
ZAHTEV IN MOŽNOSTI

Občutek imamo, da so po
gajanja med predstavniki de
lavcev in delodajalcev čedalje 
bolj v slepi ulici, pri čemer pa 
gre enim in drugim vse slabše. 
Plače nikakor ne uspejo po
kriti življenjskih stroškov, po
djetja pa kljub temu, da prav 
bedno plačujejo zaposlene, ne 
pridejo na zeleno vejo. Nespo
razum je predvsem v tem, da 
sindikati terjajo plačo, ki bi 
delavcem omogočila spo
dobno življenje, menedžerji in 
z njimi vlada pa kričijo, da že 
sedanje plače znižujejo kon
kurenčnost, zlasti na tujem 
trgu. Ali je torej sploh mo
goče, da bi zmanjšali velikan
ski razkorak med sposob
nostjo gospodarstva, da se 
razvija ob sedanjih stroških 
dela, in zmožnostjo zaposle
nih, da s plačami, kakršne do
bivajo, pokrijejo svoje živ
ljenjske stroške? To je bilo, 
smiselno vzeto, temeljno 
vprašanje naše okrogle mize, 
ki smo jo organizirali med 
strokovnjaki za sistem delitve 
in makroekonomisti. Na po
govor namenoma nismo pova
bili predstavnikov pogajajo
čih se strani, se pravi sindika
tov, vlade in zbornice, saj smo 
želeli, da »stroka« da nevtra
len odgovor na omenjeno in še 
druga vprašanja. Med sled
njimi seveda najbolj izstopa 
vprašanje, za koliko bi morali 
plače znižati (če res ne gre 
drugače) in koliko časa bi de
lavci morali prenašati še bolj 
»črnske« mezde, kot jih že se
daj.

Povabili smo Veljka Boleta 
z Ekonomskega inštituta 
Pravne fakultete v Ljubljani 
in njegovega kolego z istega 
inštituta Franca Križaniča. 
Z druge strani mize so simbo
lično in dobesedno prisedli 
Janez Ženi, član poslovodnega 
odbora ITEO, Ljubljana, 
Stane Uhan, član IO Društva 
za vrednotenje dela v Kranju, 
sicer izredni profesor Fakul
tete za organizacijske vede 
v Kranju, in njegov kolega 
v IO društva Peter Mlakar, ki 
pa je zaposlen v mariborski 
Svili.

DE: Različna mnenja kro
žijo o tem, koliko naj se vlada 
vtika v plače. V razvitih drža
vah se baje komajda, pri nas 
pa so se komunistične vlade 
vtikale v plače kar naprej. Pa 
tudi sedanja nekako ne more 
brez te razvade. Ali je to do
bro ali slabo?

Uhan: Ko smo pred časom 
člani Društva za vrednotenja 
dela bili na obisku v Belgiji, 
nam je predstavnik vlade de
jal, da se je njihova vlada ne
posredno vmešala samo ob iz
bruhu naftne krize, pred dvaj
setimi leti torej. In še nekaj bi 
dodal: v skoraj vseh državah, 
članicah evropske dvanajste
rice, obstajajo strokovne in
stitucije, tudi vladne, še več 
pa jih je pri sindikatih ali pri 
zbornicah, ki izključno s stro
kovnega vidika »obdelujejo« 
politiko plač in je njihovo 
mnenje zato zelo cenjeno. Me
nim, da bi kazalo tudi pri nas 
razmišljati o ustanovitvi 
takšne strokovne in neodvisne 
institucije.«

DE: Da bi razumeli vzgibe, 
ki vodijo dejanja vlade, pa po
djetnikov in sindikatov kot 
predstavnikov delavcev, ko se 
oblikuje politika plač, mo
ramo vedeti, kateri vidik plač 
je kateremu od omenjenih de
javnikov pomembnejši. Ali so
cialni vidik, ali motivacijski, 
ali strokovni...

Uhan: Poglejte si tabelo, ki 
sem jo narisal. Iz nje je raz
vidno, da državo najbolj zani
mata stroškovni in socialni vi
dik plač, motivacijski pa ko
majda ali nič. Delodajalca ne 
zanima socialni vidik, delavca 
pa ne stroškovni. Oziroma: bi
stveno manj kot druga dva.

DE: V julijsko-avgustovski 
številki »Gospodarskih gi
banj« so sodelavci Bajtovega 
inštituta zapisali vrsto razlo
gov, zakaj bi bilo pametno, če 
bi bile plače zdaj in nekaj časa

malo nižje, da kasneje ne bi 
bilo dolgo časa mnogo nižje. 
Hkrati se jim je zapisalo, da so 
sindikati s svojimi zahtevami 
po višjih plačah brez občutka 
odgovornosti za posledice.

Bole: Posledice bi bile pred
vsem zanje, sindikate in de
lavce, ki jih zastopajo, najbolj 
občutne. Pritisk na plače je 
vsaj iz treh razlogov prekome
ren. Slovenija ima zdaj kakih 
40 % trga manj kakor pred šti
rimi leti. Bistveno manj kakor 
možnost zaslužka (obseg trga) 
se je zmanjšala zaposlenost. 
V negospodarstvu se je celo 
močno relativno povečala. 
Ker je pogača manjša, bi mo
rali biti torej tudi koščki, ko je 
razrežemo, manjši. Če pa jo je 
treba deliti še na več koščkov 
kot prej... Povedati je treba, 
da se iz bruto plač v gospodar
stvu napajajo v veliki meri 
plače v negospodarstvu. In 
tretje: Slovenija lahko zasluži 
denar za razvoj le na tujem 
trgu, ne pa z deli doma. Pri 
osvajanju tujih trgov pa je 
cena dela ključnega pomena. 
Pritisk na plače je znotraj do
govorjenih in podpisanih ok
virov povsem legitimen, ven
dar zmanjšuje ciljno dosega
nje optimalne funkcije sindi
katov.

Križanič: Težava, v kateri 
se je Slovenija znašla ob mo
netarni osamosvojitvi, je bila 
stagflacija. V takih razmerah 
je treba voditi zelo precizno 
gospodarsko politiko in mi
slim, da smo dobili dovolj 
kompetentno vlado, da se 
s stemi težavami uspešno 
kosa. Eden bistvenih načinov, 
kako se stagflacija odpravi, je 
zaveza, da se plače realno ne 
bodo povečevale. Problem to

rej lahko nastane, če bi zdajle, 
v teku intenzivne stabiliza
cije, ljudje zahtevali veliko 
povečanje plač in povzročili 
stavkovni val, kar bi zmanj
šalo ugled našega gospodar
stva v tujini. Izvozno povpra
ševanje bi se zmanjšalo, prišli 
bi v nov val krize in takrat bi 
zares pristali pri mnogo nižjih 
realnih plačah, kakršne so se
daj.

DE: Gospod Bole, pred le
tom dni ste napisali gradivo 
o konsenzu o socialnem miru, 
o tem, kakšen tovrsten dogo
vor naj bi bil podpisan pri nas. 
Tudi v tem gradivu ste se zav
zemali za vzdržnost pri po
rabi ...

Bole: Velika škoda je, da 
lani konsenz ni bil podpisan. 
Če bi bil, bi gospodarska ak
tivnost ne bila padla tako 
zelo, kot je (novih 15 % v enem 
letu, op. p.), nezaposlenost se 
ne bi tako zelo povečala in 
tudi standard se realno ne bi 
zmanjšal do takšne mere, kot 
se je. Žal so akterji razmišljali

o konsenzu, kakršen je v na
vadi v trdnih državah, ne pa 
o takšnem, kakršnega potre
bujemo pri nas, v nestabilnih 
gospodarskih razmerah. Ne- 
podpisovanje je, žal, najbolj 
škodilo zaposlenim. Brez uki
njanja indeksacije cen in plač 
se ne da zmanjšati inflacije, 
niti preprečiti padca proiz
vodnje in rasti nezaposlenosti.

DE: Ko vlada in direktorji 
govorijo o zmožnosti gospo
darstva, da prenese tolikšne 
stroške zaradi bruto plač, sin
dikati govorijo o vzdržnosti 
delavcev, da preživijo ob to
likšnih življenjskih stroških. 
Ali je možno vzdržnost ljudi 
še povečati?

Uhan: Vzdržnost je psiholo
ške narave. Težko je reči, ko
liko lahko delavci še zdržijo. 
Jaz pravim temu napenjanje 
elastike in mislim, da bi dela
vec, zlasti v gospodarstvu, bil 
pripravljen podpisati kon
senz, če bi mu jasno zagoto
vili, koliko časa bo moral 
»travo jesti*, vendar pa ne 
manj od tega... Žal ne verja
mem, da bo do konsenza pri
šlo pred volitvami, in prepri
čan sem, da bo do takrat še 
zelo hudo.

Bole: Sploh se ne spuščam 
v to, koliko je s takimi pla
čami mogoče še vzdržati. Stri
njam pa se, da je to revščina. 
Naš, slovenski problem s pla
čami je v tem, da je zunanja 
kupna moč tolarja zdaj višja 
kakor notranja, da je s plačo 
600 mark zdaj mnogo težje ži
veti kakor pred desetletjem ali 
dvema, ko ni bila v povprečju 
v DEM nič večja. Vzrokov za 
to je več, od velikih deviznih 
rezerv do manjše konkurence

na domačem trgu, zlasti pri 
živilih. Poudarjam pa, da gre 
zdaj za to, ali želimo gospo
darstvo usposobiti, da se bo 
v najkrašem času začelo dvi
govati in takrat uspelo pove
čevati plače, pokojnine in so
cialne prejemke mnogo hitreje 
kot sedaj.

Križanič: Dejansko je vpra
šanje, kaj z ljudmi, ki ne do
bijo dovolj sredstev za preživ
ljanje družine. Pred kratkim 
sem v članku za DE predlagal, 
naj država na družinskega 
člana določi minimalna sred
stva. Če nima denarja, naj ta 
sredstva razdeli kot bone ali 
karte, da bi ljudje dobili os
novne življenjske potrebščine.

Ženi: Ob tem vprašanju bi 
morali pojasniti, kolikšen je 
pri nas delež bruto plač v pri
hodku, da vidimo, ali je pri 
plačah moč kaj prihraniti ali 
ne. Vlada žal pri lastnih stro
ških, ki se kažejo skozi davke, 
ni enako varčna kot pri pla
čah. Prvi so se od lanskega 
avgusta povečali za 3,68-krat, 
plače pa približno za 1,6-krat.

Zato vlada z omejevanjem 
plač in odpovedjo kolektivne 
pogodbe za negospodarstvo ne 
bo dosegla velikih rezultatov. 
Razumem pa tak ukrep, če bi 
bil usmerjen v zmanjšanje 
kupne moči doma in ustvarja
nje večjega prostora za izvoz. 
Vendar pa menim, da bi mo
rali pri plačah mnogo bolj 
upoštevati motivacijski dejav
nik.

Mlakar: V podjetju nas za
nima predvsem, kako bomo 
dosegli poslovne cilje, pri če
mer pa morajo biti obremeni
tve podjetij in strošek dela 
v strukturi prihodka tolikšni, 
da bomo zaposlene lahko pla-

Stane Uhan: Vzdržnost ljudi je 
kot elastika, toda težko je reči, kje 
je skrajna meja. Če pa bi ljudje 
videli izhod, sem prepričan, da bi 
se jo dalo še malo nategniti.

čali toliko, da se bomo z njimi 
sploh lahko pogovarjali 
o kakšnem partnerstvu in do
seganju ciljev. V Evropo se že
limo vključiti na tak način, da 
bi hkrati skrbeli za človeka, 
ne samo prek standarda, am
pak na vseh ravneh, od zdrav
stva naprej. Žal zdaj v podjet
jih takšne cilje težko dose
gamo. Vzrokov je več, zdaj pa 
bi omenil le plače. V zadnjih 
dvajsetih letih so povprečne 
plače nihale med 500 in 700 
markami, do leta 1991, ko so 
padle na 300 mark in smo se 
v podjetjih spraševali, ali je to 
sploh mogoče preživeti. Zdaj 
so sicer v porastu, vendar dol
goletnega povprečja še niso 
dosegle. Menim pa, da bi mo

rala Slovenija, ki se je name
nila v Evropo, strmeti, da bi 
bila cena delovne sile konku
renčna. V Belgiji, na primer, 
so nam predstavniki deloda
jalcev (!) povedali, da se bore 
za to, da cena delovne sile ne 
bo preveč padla. Če bi se to 
zgodilo, pravijo, bi se začela 
k njim seliti cenena proizvod
nja. Naša tekstilna industrija 
pa je očiten dokaz, da smo po
stali »črnci« za Evropo.

Križanič: Vprašal bi, odkod 
misel, da nizke plače vodijo 
v Ion posle in obratno: če bi 
imeli visoke plače, pa bi imeli 
konkurenčno in na lastnem 
znanju temelječo trgovino 
s svetom?

Mlakar: Iz prakse. V po
djetja pridejo tujci in najprej 
pogledajo tehnologijo, uspo
sobljenost vodstva in delav
cev, potem pa zbijajo stroške 
dela še nižje, kot so. Marsika
teri direktor sprejme vsak po
sel, samo da mu ne bi bilo 
treba zapreti tovarne.

Bole: Resnica je, da zaradi 
relativno previsokih plač go
spodarstvo »beži« v Ion posle. 
Zaradi relativno visokih stro
škov dela podjetje ne more 
konkurirati v tujini drugače, 
kot da se ponuja za Ion posle.

DE: V strukturi prihodkov 
so plače v letošnjem letu zelo 
nizko, dosegajo komaj 12-od- 
stoten delež, medtem ko so še 
lani imele več kakor 14-od- 
stotnega. Vendar smo tu na 
razpotju: čeprav se vsi stri
njate, da so plače s stališča 
delavcev »revščina«, odgovar
jate na vprašanje, kateri vidik 
plač bi kazalo bolj upoštevati, 
različno: Bole in Križanič za
govarjata stroškovni vidik 
plač, se pravi njihov vpliv na 
stroške poslovanja in konku
renčnost naših podjetij, Uhan, 
Mlakar in Ženi pa trdijo, da je 
treba bolj upoštevati motiva
cijski vidik plač...

Uhan: Pri nas je bil pred 
kratkim profesor Garelli iz 
Švice, ki je tudi direktor sve
tovnega gospodarskega fo
ruma v Davosu. Povedal je: 
»Ne gradite svoje konkurenč
nosti na majhnih stroških 
z delovno silo. Konkurenčni 
morate biti zaradi svojih kva
lificiranih, izobraženih ljudi, 
tako, kot je denimo Singa

pur.« Če se bomo še naprej 
razvijali z zniževanjem plač, 
bomo doživeli kolaps tam, 
kjer ga najmanj pričakujemo: 
pri odlivu strokovnjakov v tu
jino, Saj bodo naši izobra
ženci več zaslužili z obiranjem 
jabolk v Italiji kot s strokov
nim delom doma...

Bole: Podatki o deležih plač 
v prihodku so sicer točni, ven
dar pomembni samo za po
djetje, za gospodarstvo kot ce
loto pa niso važni. Makroeko
nomsko je pomemben samo 
delež dela v strukturi primar
nih faktorjev. Vzemimo za 
primer podjetje, v katerem je

Veljko Bole: Gre za to, da gospo
darstvu odvzamemo toliko bre
men, da bo lahko ponovno »vzle
telo«. Ne trdim, da so plače edino 
breme, ki ga je treba sneti, so pa 
za hiter vzlet najboljši vzvod.

delež plač 12- odstoten. Če bi 
ga razbili na deset manjših 
podjetij, ki medsebojno poslu
jejo, bi se stroški za njihovo 
poslovanje povečali in delež 
plač bi logično - padal. Če pa 
bi bilo vse gospodarstvo eno 
samo podjetje, bi v deležu pri
hodka delež plač narasel pri
bližno 38 odstotkov.

Uhan: Ekonomisti ste o tem 
različnih mnenj. Analitska 
služba SDK je v svoji mesečni 
publikaciji o poslovnih rezul
tatih zapisala, da gospodar
stva le ne bi smeli preveč kri
viti za destabilizacijo na po
dročju plač, saj se je delež plač 
v družbenem proizvodu 
zmanjšal.

GIBANJE BRUTO OSEBNIH DOHODKOV IN ŽIVLJENSKIH STROŠKOV 
V OBDOBJU OD JANUARJA 1991 DO APRILA 1992

mesec
BOD/zap */ 

v din/SIT

verižne st. rasti
BOD/zap */ življenski

stroški

st. rasti, jan.91 = 
BOD/zap */

100
življenski

stroški

1991 1 11168 5.8
II 11125 -0.4 9.1 -0.4 9.1
III 11693 5.1 4 4.7 13.5
IV 12725 8.8 4 13.9 18.0
V 13506 6.1 11.4 20.9 31.5
VI 14033 3.9 11.5 25.7 46.6
VII 15612 11.3 5.7 39.8 54.9
Vlil 16408 5.1 7.2 46.9 66.1
IX 18058 10.1 15.3 61.7 91.5
X 21232 17.6 22.4 90.1 134.4
XI 23457 10.5 18.3 110.0 177.3
XII 25514 8.8 16 128.5 221.6

1992 I 27714 8.6 14.6 148.2 268.6
II /31506 13.7 12.6 182.1 315.0
III / 39236 24.5 10.7 251.3 359.5
IV 42122 7.4 6.4 277.2 388.9
Vir: Zavod RS za statistiko

*/ BOD je bruto osebni dohodek po podatkih Zavoda RS za statistiko

Vidiki plač in interesi v družbi
Raven

Makro
(družba)

Srednji
(podjetje)

Mikro
(delavec) Vidiki plač

X X X Stroškovni
vidik

X X X Socialni
vidik

X X X Motivacijski
vidik

Legenda: Velik interes - X, majhen interes - x



11 30. oktobra 1992 na tožnem prepihu
Bole: Mislim, da to ni

v redu. S tehnično delitvijo 
dela se povečujejo materialni 
stroški. Če imate zelo veliko 
podjetje, ki praktično vse od 
začetka do konca nafedi 
samo, bo v njem delež plač 
zelo velik. Zato hočem reči, da 
je ta podatek pomemben za 
eno podjetje, da pa je za go
spodarstvo pomembno, kolik
šen je delež primarnega fak
torja dela. Glede na vse, kar 
sem danes povedal o gospo
darskem položaju in možno
stih našega gospodarstva, da 
se stabilizira, pa ponavljam, 
da je plača kot strošek za de
lovanje gospodarstva sedaj 
bolj ključnega pomena kot 
njen motivacijski ali socialni 
vidik.

Mlakar: Rad bi primerjal 
delež plač in stroške finansi
ranja proizvodnje podjetij. Ti 
stroški so lani v prvem pol
letju v strukturi prihodka 
imeli 7,1- odstotni delež, v le
tošnjem prvem polletju 11- 
odstotnega, v celem lanskem 
letu pa 12,2-odstotnega. Ko 
gledamo ta podatek in do
damo še stroške finansiranja 
države, vidimo, da bi vsaj 
s podjetniškega vidika padec 
plač lahko kompenzirali. Mi
slim, da so stroški države in

Janez Ženi: Moti me, da vlada 
vodi zelo restriktivno politiko do 
plač, medtem ko take ostrine ni 
čutiti pri njeni lastni ceni, ki se 
kaže skozi davke.

stroški finansiranja poslova
nja ključnejši problem kakor 
teh 12 odstotkov, kolikor 
znaša delež plač v prihodku.

DE: Ves čas govorimo o go
spodarski stabilizaciji, toda 
kot nujni prispevek temu 
omenjamo samo zniževanje 
plač. Kaj pa prispevki, davki; 
finansiranje javnega sektorja 
torej?

Mlakar: Šeststo tisoč aktiv
nih prebivalcev vzdržuje 450 
tisoč upokojencev, okoli 100 
tisoč brezposelnih ter po
sredno tudi 70 tisoč beguncev.

Bole: Največji del izdatkov 
javnega sektorja so spet 
- plače. Materialni stroški dr
žave v ožjem smislu so samo 
osem odstotkov družbenega 
produkta. Mislim, da so plače

v negospodarstvu bistveno 
večji problem, zato ker se je 
v negospodarstvu relativna 
zaposlenost v zadnjih dveh le
tih močno povečala, kajpak ne 
absolutno, ampak v primer
javi z zaposlenostjo v gospo
darstvu, ki je v tem času padla 
za približno 18 odstotkov. Po
leg tega so sindikati v nego
spodarstvu bistveno bolj zah
tevni kakor sindikati v gospo
darstvu. Omeniti velja tudi 
kolektivne pogodbe, ki so bile 
takrat, ko so bile podpisane, 
medsektorsko zelo neuskla
jene glede na prejšnje stan
darde in so že samo s tem, da 
so bile sprejete, povzročile 
dvigovanje celotne ravni plač.

Križanič: Eden od vzrokov 
za veliko realno rast prihod
kov države je uspešna umiri
tev inflacije. Ko je inflacija vi
soka, država z, davki pokriva 
realno sorazmerno majhen del 
državne porabe. Ena glavnih 
napak zadnjega premiera 
bivše Jugoslavije Markoviča 
je bila, da takrat, ko je umiril 
inflacijo, ni zmanjšal davkov. 
Vprašanje pa je, ali bi sloven
ska vlada zdaj lahko znižala 
najvišje davke v Evropi in za 
koliko bi olajšala gospodar
stvu to breme, ne da bi zmanj
šala realne prejemke negospo
darstva.

Bole: Mogoče bi bilo razmi
šljati o zmanjševanju stopenj 
za socialo, zdravstvo in pokoj
nine. Te so se lani namreč 
močno povečale. Vendar je 
vprašanje, koliko je smiselno 
v sedanjih razmerah te stop
nje zmanjševati. Zdajle, ko se 
lotevamo realnega restruktu- 
riranja gospodarstva, lahko 
pričakujemo dodatno poveča
nje števila nezaposlenih. Zato 
bi potrebovali bistveno moč
nejšo socialno mrežo, kot jo 
imamo, in to mi v programu 
restrukturiranja gospodarstva 
manjka: socialna mreža, s ka
tero bo država podpirala ne
zaposlene. Zato ne bi govoril, 
da je te prispevne stopnje 
možno zmanjševati, ampak da 
bi bilo treba sredstva preu
smeriti. Zakaj ne zmanjšati 
prispevnih stopenj? Zato, ker 
bi se verjetno zgodilo natanko 
to, kar se je zgodilo letos po
leti, ko so se zaradi zmanjša
nja inflacije stroški financira
nja poslovanja znatno zmanj
šali. Gospodarstvo pa je takoj 
povečalo osebne dohodke. 
Skratka, vsak prihranek po
djetja porabijo za plače, poleg 
tega pa imamo dejansko pre
šibko socialno mrežo že za do
sedanji obseg realnega re
strukturiranja tistega dela po
djetij, ki so že podpisala po
godbo s skladom za razvoj. Ob 
tem pa je treba povedati še 
nekaj. Način večanja pokojnin 
je dolgoročno gledano nevzdr
žen, saj se povprečna pokoj
nina veže na povprečno plačo, 
namesto da bi se masa pokoj
nin vezala na maso plač. Na 
tak način se obremenitev plač 
zaradi pokojnin relativno ne 
bi povečevala, kar se dogaja

zdaj, ko število upokojencev 
narašča, število zaposlenih pa 
pada.

Ženi: Verjamem, da je javni 
sektor veliko breme glede ob
sega plač, toda začeti bi ga 
morali racionalizirati. Samo 
z zmanjševanjem plač bomo 
javni sektor napravili še bolj 
neučinkovit. Gre za to, da na
pravimo ta sektor učinkovit, 
da bodo delavci, ki bodo 
v njem ostali, delali prave

Peter Mlakar: Smo žrtve sistema, 
ker se neprestano vrtimo: Zviša
nje plač v gospodarstvu pomeni 
zvišanje plač v negospodarstvu, 
čeprav tega nismo hoteli.

stvari na pravi način. Na pri
mer: v tistem delu javnega 
sektorja, ki bi lahko bil profi- 
tabilen, v PTT, železnici, elek
trogospodarstvu, država ima 
do menedžerjev mezdni od
nos. To se mi zdi eden od iz
vornih grehov na tem po
dročju.

Križanič: Delovno mesto 
v gospodarstvu je precej 
dražje kakor v negospodar
stvu. Racionalizacija javnega 
sektorja bi zdaj, ko restruktu- 
riranje gospodarstva teče že 
prečej hitro, povzročila večjo 
krizo brezposelnosti.

Mlakar: Pokojninsko zava
rovanje posoja presežke dr
žavi, zdravstvu za plače, pod
predsednik vlade Herman Ri
gelnik pa se trudi, da bi te 
presežke usmeril v gospodar

stvo. Sicer pa poglejmo, kako 
so kje delavci in delodajalci 
obremenjeni s prispevki in 
davki: Slovenski zaposleni je 
za javni sektor prispeval v vi
šini svoje neto plače, nemški 
delavec pa le petino neto 
plače. Bruto plača v Sloveniji 
je lani znašala, letna seveda, 
5300 ekujev, v Nemčiji pa 
27200 ekujev. Zaradi tega se 
ne upam trditi, da je pov
prečna plača 600 mark previ
soka. Bojim se celo, da bodo 
v podjetjih pod pritiski težav 
planirali za povprečni strošek 
dela le 400 mark ali celo samo 
300. Preden se kaj takega 
lahko popravi, traja vsaj pol 
leta. Zato menim, da naj zni
žanje plač ne sodi v razvojni 
koncept gospodarstva.

Bole: Upoštevati je treba, 
katere storitve plačuje Nemec 
iz neto plače, katere pa Slove
nec.

Uhan: Ob plačah v gradbe
ništvu bi se lahko zjokal. 
V posameznih podjetjih so 
najnižje plače krepko pod 
ravnijo zajamčenega osebnega 
dohodka, ki ga dobijo tisti de
lavci, ki na primer sedijo 
doma. Pa še zajamčeni je 
prava revščina...

DE: Ves čas se vrtimo okoli 
plač in njihovega slabega 
vpliva na oživljanje gospodar
stva. Ali ni morda še kaj dru
gega problem?

Bole: Ne trdim, da so plače 
edini problem. So pa središčni 
element reševanja gospodar
stva na kratki rok. Niti na pa
met mi ne pade, da bi Slove
niji nudil perspektivo, da si 
prihodnost gradi na cenenem 
delu. Govorim izključno 
o času šestih, sedmih mesecev, 
ki ga gospodarstvo potrebuje 
za zalet, pri čemer pa mu mo
ramo bremena odvzeti. Na 
daljše obdobje pride seveda 
v poštev vse, o čemer ste danes 
govorili, motivacija, izo
brazba, šolanje itd. Tod nam, 
če smem izreči takšno prispo
dobo, gori hiša in moramo 
temu primemo ukrepati, ne 
pa govoriti, kako jo bomo pri
hodnje leto belili. Tudi Singa

PRIMERJAVA RASTI IZPLAČANIH BRUTO PLAČ IN POVPREČNIH IZHODIŠČNIH PLAČ PO SPLOŠNI KOLEKTIVNI POGODBI

mesec
BOD/zap *7 

v din/SIT
povp.lOD/zap. **/ 

v din/SIT

verižne stopnje rasti

BOD/zap. povp.lOD/zap.

ZAOSTAJANJE
RASTI

BOD ZA IOD

st. rasti, jan.91 = 100

BOD/zap. povp.lOD/zap.

ZAOSTAJANJEl
RASTI

BOD ZA IOD

1991 I 11168 8515
II 11125 9002 -0.4 5.7 -5.8 -0.4 5.7 -5.8
III 11693 9784 5.1 8.7 -3.3 4.7 14.9 -8.9
IV 12725 10175 8.8 4.0 4.6 13.9 19.5 -4.6
V 13506 10582 6.1 4.0 2.1 20.9 24.3 -2.7
VI 14033 11706 3.9 10.6 -6.1 25.7 37.5 -8.6
VII 15612 12959 11.3 10.7 0.5 39.8 52.2 -8.1
Vlil 16408 13689 5.1 5.6 -0.5 46.9 60.8 -8.6
IX 18058 14644 10.1 7.0 2.9 61.7 72.0 -6.0
X 21232 16656 17.6 13.7 3.4 90.1 95.6 -2.8
XI 23457 19890 10.5 19.4 -7.5 110.0 133.6 -10.1
XII 25514 23101 8.8 16.1 -6.3 128.5 171.3 -15.8

1992 I 27714 26404 8.6 14.3 -5.0 148.2 210.1 -20.0
II 31506 29884 13.7 13.2 0.4 182.1 251.0 -19.6
III 39236 33345 24.5 11.6 11.6 251.3 291.6 -10.3
IV 42122 36699 7.4 10.1 -2.5 277 2 331.0 -12.5
V 38996 6.3 358.0
Vir: Mesečni statistični pregled Zavoda RS za statistiko

*/ BOD je bruto osebni dohodek po podatkih Zavoda RS za statistiko 
**/ povprečni IOD je naveden v bruto znesku

pur, ki ste ga prej omenili kot 
zgled, je začel pospešen razvoj 
pred dvajsetimi leti na zelo 
poceni delovni sili. V Singa- 
puru leta 1972, ko se je odce
pil od Malezije, niso imeli nič 
drugega kot ladjedelnice za 
popravila angleških ladij in 
tekstilno industrijo. Gre samo 
za to, da temu gospodarstvu 
omogočimo, da ponovno 
vzleti, da preprečimo, da bi 
padlo na nos. Zaradi tega je

Franc Križanič: Hudo bi bilo, če 
bi Ijtidje v času intenzivne stabili
zacije zahtevali veliko povečanje 
plač in povzročili stavkovni val. 
Zmanjšali bi ugled gospodarstva 
v tujini, znižali izvozno povpraše
vanje ter spodbudili nov val krize.

izredno slabo, da partnerji 
niso podpisali konsenza o so
cialnem miru, konsenza, ki bi 
pomagal ujeti gospodarstvu 
ravnotežje, da bi lahko nor
malno funkcioniralo.

Ženi: Ne morem se strinjati, 
da so ključna obremenitev go
spodarstva edinole plače.

Bole: Javni sektor »vzame« 
približno 48 odstotkov druž
benega produkta in dve tret
jini tega so plače. Absurdno 
je, da so neto plače v javnem 
sektorju obremenjene prav 
tako kot v gospodarstvu, saj 
dejansko breme nosi kljub 
temu - gospodarstvo. Potem 
so tudi plače v gospodarstvu. 
Skupaj torej bruto plače »vza
mejo preko polovice družbe
nega produkta. Največ je torej 
mogoče za kapitalizacijo go
spodarstva vzeti tukaj. Se pa 
strinjam, da plače niso edino 
breme, vendar se tokrat pogo
varjamo o plačah, zato o dru
gih rešitvah ne govorim.

DE: Vlada in zbornica po
udarjata, da bi povprečne 
plače smele veljati le 400 
mark, da večjih gospodarstvo 
ne prenese...

Uhan: Vprašujem, ali je 
možno, da bi v konsenzu sin
dikati pristali na nižja izpla
čila plač, če višjih gospodar
stvo res ne prenese, vendar pa 
bi se hkrati dalo polno veljavo 
kolektivnim pogodbam. S tem 
ko bi delavcem plače po ko
lektivnih pogodbah samo evi
dentirali, izplačali pa gospo
darskim razmeram primemo 
nižje, ne bi slabšali likvidnosti 
podjetij, evidentirane plače ne 
bi imele monetarnega vpliva 
in tudi ne bi pospeševale po
rabe.

Bole: Vi predlagate po
dobno rešitev, kot jo je imel 
Ante Markovič z delnicami.

Menim, da to ni rešitev, da bi 
bila za mnogo delavcev to pre
vara. Če pride podjetje v ste
čaj, je stečajne mase za pri
bližno desetino vrednosti po
djetja, upniki dobijo kakih 12 
do 13 odstotkov svojih terja
tev, lastnik (z delnicami v ro
kah bi bili to tudi delavci) ne 
dobi ničesar. Za tako rešitev 
sem samo, če bi bila metoda 
privatizacije, vendar je treba 
v tem primem ugotoviti, ko
liko je v podjetju poslovnega 
sklada. Če ga ni več, bi morali 
te delnice takoj prenehati 
obračunavati. V večini podje
tij ne bi mogli nič obračunati, 
ker praktično ni več poslov
nega sklada. Rešitev je možna 
le, če bi po privatizacijskem 
zakonu ustanovili fond in prej 
omenjeni neizplačani del plač 
obračunavali kot terjatev do 
tega fonda.

DE: Vprašujemo, ali je res
nično treba povprečne plače 
tako znižati, pa čeprav za 
kratkega pol leta?

Uhan: To, kar se zdaj želi 
napraviti s plačami, je pre
hudo. Če delodajalec ne bo za
gotovil enostavne reproduk
cije delovne sile, ga bo to uda
rilo kot bumerang.

Križanič: Dokler tečajna
politika ne vpliva na inflacijo 
in če se bo ukinila indeksacija, 
potem ni nujno, da padanje 
vrednosti tolarja, ki ga izzove 
država z ustreznim instru- 
mentarijem, vpliva na infla
cijo. Do zdaj aktivna tečajna 
politika julija, avgusta in sep
tembra ni vplivala bistveno na 
povečanje cen, in če se bo tako 
nadaljevalo, lahko ostanejo 
plače na zdajšnji ravni. 
Upamo lahko, da bo potem 
gospodarski rasti, ki bo na
stala zaradi povpraševanja 
v izvozu, sledila tudi rast do
hodkov, plač, povečal se bo 
uvoz...

Uhan: Če bi ljudje videli 
takšno perspektivo, bi vanjo 
zaupali.

Bole: To je seveda rezultat 
idealnih razmer. Treba pa je 
povedati, da poletna reakcija 
cen na gibanje tečaja ni bila 
normalna. Mislim da bi mo
rala biti raven plač okrog 500 
mark, če bi hoteli dolgoročno 
vzpostaviti zunanjo konku
renčnost slovenskega gospo
darstva. Seveda ni mogoče 
pričakovati, da bi lahko tečaj 
tolarja še za kakih 18 odstot
kov izboljšal zunanjo konku
renčnost, ne da bi se zato po
večale domače cene. Ne bi že
lel sindikatom kakorkoli sve
tovati, lahko samo povem po
datke in objasnim verjetne 
posledice določenih potez.

DE: Pojasnite, prosim, kam 
merite.

Bole: Želel bi, da se konsenz 
sprejme, ker bi bilo v korist 
vseh. Nesprejemanje kon
senza objektivno najbolj ob
čutijo tisti, ki jih sindikat za
stopa. Poanta je v tem, da če 
bi se sindikat zavezal, da bo 
določeno kratko obdobje (obi
čajno se taki dogovori skle
pajo za 3, 4 mesece, potem pa 
se ponovno oceni pogoje dogo
vora), plače zadrževal pod 
rastjo cen ali nominalno celo 
nespremenjene potem, bi se 
drugi partnerji prav tako za
vezali za zadrževanje stro
škov. Če delavci pristanejo na 
tak dogovor, bodo dejansko 
imeli višje plače, kakor jih 
imajo zdaj, ko konsenz ni pod
pisan. V tem je poanta kon
senza. Da se umirijo zadeve na 
stroškovni strani, da gospo
darstvo lahko zajame sapo in 
vzame zalet. Žal je pri nas 
preveč medsebojnega neza
upanja in zato do podpisa ne 
pride. Sindikati ne zaupajo 
državi, delodajalci ne kme
tom, ti ne zaupajo nikomur, 
država ima še druge pro
bleme...

DE: Desetletje že govorimo 
in pišemo o »svetlobi na koncu 
predora«. Ali jo je še videti?

Bole: Jaz jo vidim.

Pogovor priredil za objavo: 
Boris Rugelj 

Slike: Sašo Bernardi
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Piše: Franci Križanič

0 sanaciji 
slovenskih 

poslovnih bank
Sanacija poslovnih hank se je v svetu pojavila kot način 

usposabljanja poslovnih bank med izvajanjem stabilizacijske 
(antiinflacijske) politike ali pa pri vzpostavljanju mednarod
nih denarnih unij. Kolikor je meni znano, imajo s sanacijo 
poslovnih bank največ izkušenj v Španiji. Država se loteva 
sanacije poslovnih bank, ker njihovo propadanje vodi do 
precejšnjega zmanjšanja gospodarske dejavnosti in blaginje. 
Velika gospodarska depresija v tridesetih letih tega stoletja 
ni nastopila zaradi padca vrednosti delnic, pač pa zaradi 
stečaja nekaj večjih poslovnih bank v Združenih državah 
Amerike. Podobno se je tudi z »bančno paniko« v oktobru 
1990 začel nov dosedaj najgloblji padec slovenske produk
cije, zaposlenosti in življenjskega standarda (do povsem ena
kih rezultatov pa bo privedel tudi odliv kapitala - z novo 
»bančno paniko« - ob morebitni administrativni »zamrzni
tvi« obresti s t.i. Toplakovim zakonom). Zaradi takšnih po
sledic je država običajno zainteresirana za uspešno gospo
darjenje poslovnih bank na njenem območju. Kadar le-te 
zaidejo v težave, država reagira za zaščito depozitarjev ozi
roma upnikov poslovne banke.

Vzroki, zaradi katerih se poslovne banke lahko znajdejo 
v izgubah, so različni. Eden od možnih vzrokov je, da so 
delničarji (torej lastniki) banke obenem tudi pomembni dolž
niki in prek lastniškega vpliva povzročajo negospodarni pla
sma kreditov dane banke. Pred uvedbo delniških družb smo 
pri nas imeli tak položaj zaradi koncepta poslovnih bank kot 
»servisov združenega dela.« Njihovo uspešno »servisiranje« 
pa se kaže v sedanjih izgubah. Drugi vzrok je vpliv države na 
usmerjanje investicij. V našem primeru je država lahko vpli
vala na poslovno politiko z dajanjem soglasja k imenovanju 
direktorjev bank. Tretji vzrok, ki je omogočil dolgoletno 
kopičenje izgub slovenskih poslovnih bank, je bila servilna 
denarna politika Narodne banke Jugoslavije, ki je prepreče
vala, da bi tekoče težave poslovnih bank vodile tudi do 
pravočasnih in s tem cenejših sanacijskih ukrepov. Četrti 
vzrok so neusklajene spremembe obrestnih mer in tečaja 
domače valute, nihanje ekonomske politike nekdanje Jugo
slavije med omejitveno in ekspanzivno denarno politiko, 
med spodbujanjem izvoza in sproščanjem uvoza. Zaradi 
takšnih nihanj, ki jih ni bilo moč predvideti, so izgube po
slovnih bank vsaj deloma tudi razumljive. Podobno velja 
tudi za peti vzrok, kijev izgubah prej uspešnih gospodarskih 
organizacij zaradi razpada jugoslovanskega trga in bankrota 
Vzhodnoevropskih gospodarstev. Med preusmerjanjem na 
nove trge slovenska podjetja ne morejo redno odplačevati 
obveznosti, sprejetih v bistveno drugačnih gospodarskih raz
merah.

Rezultat vsega navedenega je rast stroškov bančnega po
sredovanja, to je sredstev, s katerimi naše poslovne banke 
pokrivajo izgube. Zaradi tega nastaja velika razlika med 
aktivno in pasivno obrestno mero, to je med obrestmi, ki jih 
banke zaračunavajo svojim dolžnikom, in obrestmi, ki jih 
plačujejo svojim upnikom oziroma varčevalcem. Problem je 
v tem, da sorazmerno nizke pasivne obrestne mere niso 
spodbudne za rast prihrankov, visoke aktivne obrestne mere 
pa vplivajo na zniževanje investicij. Ta problem odpravlja 
sanacija bančnega sistema.

Sanacijo poslovnih bank običajno izvajaj*! v breme dolžni
kov, ustanoviteljev in zaposlenih v saniranih poslovnih ban
kah. Razliko, ki je ni moč kriti iz sredstev lastnikov banke in 
povračila dolgov, pa krije država. Sanacija banke običajno 
okrepi varnost vlog in gospodarski položaj varčevalcev ter 
upnikov banke. Po sanaciji se bistveno spremeni plasma 
bančnih kreditov in s tem struktura njenih dolžnikov. Cilj 
sanacije bank je torej odprava velike razlike med pasivno in 
aktivno obrestno mero, zagotovitev profitabilnosti novih 
bančnih plasmajev in zlasti zaščita bančnih depozitarjev.

V zvezi s sanacijo slovenskega bančnega sistema se pred 
našo javnostjo pojavljata dve vprašanji. Prvič, ali sploh 
sanirati slovenske poslovne banke ali pa kar dopustiti njihov 
stečaj. V primeru odločitve za sanacijo pa sledi drugo vpra
šanje, na kakšen način kriti stroške, ki jih bo pri tem opra
vilu prevzela nase slovenska država. Tu je več možnosti. 
Država lahko v ta namen oblikuje javni dolg in ga krije 
z davki (to je na primer storila Španija). Slovenija lahko ta 
dolg krije tudi iz preobrazbe dela svojih in bančnih terjatev 
v lastniške deleže slovenskih družbenih podjetij ter njihovo 
prodajo na borzi. Končno pa bi bila možna tudi sanacija 
slovenskega bančnega sistema na način, po katerem bi varče
valci (prostovoljno - kadar bi se posameznik s tem strinjal) 
prevzeli lastniške deleže nad bančnimi dolžniki v ustrezni 
višini njihovih vlog na eni ter bančnih terjatev do slovenskih 
družbenih podjetij na drugi strani.

Sanacija slovenskega bančnega sistema je problem, ki ga 
bo slovenska država morala rešiti, in prej kot bo to storila, 
manjši bodo družbeni stroški tega podviga.

Maribor na razpotju (3)

MARIBOR V SREDIŠČU 
OBMOČJA ALPE-JADRAN

svoje mesto med dobavitelji in 
partnerji v industrijsko razvi
tih državah Zahodne Evrope, 
s tem pa naj bi svojim prebi
valcem zagotovil tudi prilož
nost za zaslužke, ki so primer
ljivi s tistimi v razvitem 
svetu!?

Seveda pa se samo po sebi 
postavlja vprašanje, kakšno 
ceno bo Maribor moral in 
zmogel plačati za vsaj delno

Piše: Tomaž Kšela

»Razvojni potencial Mari
bora je večji kot v mnogih ob
močjih vzhodne Evrope, ki se 
pravtako preoblikuje. Zaradi 
svojih virov in lokacije ima 
Maribor priložnost postati 
raznoliko regionalno središče 
območja Alpe-Jadran, s čimer 
bi se močneje povezal s sosed
njimi zahodnimi gospodarstvi 
in postal integralni del tega 
naprednega območja,« so za
pisali strokovnjaki inštituta 
»SRI International« iz Zdru
ženih držav Amerike v projekt 
»Maribor jutri«.

Misel o nujnosti povezova
nja Maribora z deželami v ok
viru skupnosti Alpe-Jadran se 
je v javnem življenju pojavila 
že pred časom, saj je bil po 
drugi svetovni vojni zaradi 
blokovskih nasprotij in 
»hladne vojne« Maribor prav
zaprav odrezan od svojega šir
šega gospodarskega okolja. 
Skozi stoletja so gospodarske 
poti Maribor povezovale 
z Gradcem in Celovcem ter 
z zahodno Madžarsko in Hr
vaško prav tako močno kakor 
s slovenskimi deželami.

Maribor je bil včasih v svo
jem naravnem gospodarskem 
okolju središče nekaterih te
daj naprednih gospodarskih 
panog, hkrati pa je imel razvi
tih tudi mnogo drugih dejav
nosti - od prometa do trgovine 
in kmetijstva. Razumljivo je, 
da se je po drugi svetovni 
vojni velik del razvite mari
borske industrije usmeril na 
jugoslovanski trg, na katerem 
je bil Maribor spočetka tretje 
največje industrijsko središče.

Razpad jugoslovanskega tr
žišča je na eni strani kratko
ročno močno prizadel mari
borsko industrijo, hkrati pa ji 
je pomagal do krutega spoz
nanja, da se je zaradi pretežne 
navezanosti na »zaščiten ju
goslovanski trg« v zadnjih de
setletjih močno zmanjšala 
rentabilnost poslovanja šte
vilnih mariborskih podjetij in 
tovarn, ki so danes glede na 
svoje gospodarsko okolje tudi 
močno predimenzionirane.

Da bi se Maribor ponovno 
povezal s srednjeevropskimi 
mesti in regijami na območju 
Alpe-Jadran, pa se mora nje
govo gospodarstvo ustrezno 
preoblikovati. Strokovnjaki iz 
Stanforda so v sodelovanju 
z domačimi gospodarstveniki 
začrtali vizijo, po kateri bi se 
šest mariborskih gospodar
skih sektorjev preoblikovalo 
v osem clusterjev gospodar
skih dejavnosti - gre za med
sebojno odvisna, komplemen
tarna in konkurenčna po
djetja v istih dejavnostih. Po 
njihovih izkušnjah je vza
jemno delovanje takšnih po
djetij, če so podprta z regi
onalno infrastrukturo, lahko 
močan vir konkurenčne pred
nosti.

Če bo vizija strateškega raz
voja iz projekta »Maribor ju
tri« uresničena, potem bodo 
v Mariboru razvijali pred
vsem: strojno industrijo, raz
noliko lahko industrijo, grad
bene storitve, del tekstilne in
dustrije - proizvodnjo poseb
nih tkanin in gotovih izdel
kov, prehrambeno industrijo 
z agroživilstvom, transport 
z zunanjo trgovino, poslovne 
storitve ter turizem.

Zaskrbljenost

Vse prejšnje desetletje so se 
v Mariboru trudili - ali pa so 
se morali truditi - povezati 
gospodarska podjetja skladno 
s tedanjo zakonodajo v tako- 
imenovane »reprodukcijske 
celote«, za katere je bila zna
čilna vertikalna povezanost 
velikih podjetij, ki so »pogolt
nila« tudi številna mala po
djetja. Leta 1986 je bilo de

nimo v Mariboru samo še 26 
malih podjetij občanov. Po 
mnenju tvorcev projekta »Ma
ribor jutri« bo proces obliko
vanja clusterjev trajal dalj 
časa, mestne oblasti pa ga 
bodo lahko pospeševale, če 
bodo pomagale zagotoviti 
ustrezno infrastrukturo za to.

Maribor po prepričanju 
Stanfordovcev lahko najde

vključitev v srednjeevropske 
gospodarske tokove. Kako 
bodo mariborska podjetja do
segla konkurenčnost? Ali 
bodo podjetja pridobila kapi
tal za modernizacijo in uvaja
nje novih proizvodnih progra
mov ali pa bo konkurenčnost 
dosežena samo z odpuščanjem 
delavcev in z njihovimi niž
jimi plačami?

r

Številne podražitve, ki smo jim vsak dan priča, me ne skrbe posebno. 
Skrbi me to, ker smo mi po vsaki podražitvi cenejši.

Dr. Emil Rojc

Kariera kot spreminjanje
Podjetništvo in razvoj kadrov
Podjetniške razvojne zasnove v razvitih državah že od sredine sedemdesetih let ne gradijo več na
novih tehnologijah kot osnovnem spodbujevalcu razvoja, ampak predvsem na kadrih. To postavlja
v ospredje skrb za razvoj človeških potencialov, za uveljavljanje različnih sistemov in metodologij 

razvoja kadrov ter modelov planiranja karier sodelavcev. Po tej polije mogoče spodbuditi 
načrtovanje osebnega strokovnega razvoja do zgornjih meja posameznikove zmožnosti.

Z načrtovanjem karier je mogoče sodelavcem približati možnosti razvoja njihove poklicne poti in jih 
usmerjati k delu, v katerem bodo najuspešnejši. Zadovoljstvo pri delu pa je močan vzvod 

sproščanja človekove ustvarjalnosti
Vsebina

I. Podjetništvo in načrtovanje razvoja kadrov 
Optimalen razvoj sodelavcev 
Od klasične personalne h kadrovsko raz
vojni družbi
Vrednote in pravila podjetniške kulture 
Ciljna kvalifikacijska struktura podjetja 
Računalniško spremljanje, poklicne poti

II. Načrtovanje razvoja človeških potencialov 
kot sestavina strateškega planiranja in raz
vojnega poslovanja
Strateški razvojni načrt podjetja 
Načrtovanje razvoja sodelavcev

III. Ugotavljanje potreb po znanju kot kriterij 
standardov kakovosti - ISO 9001 
Metodološki postopki in orodja za ugotav
ljanje potrebnih znanj
Pravilnik o ugotavljanju potreb po znanju

IV. Nekatera načela kadrovske strategije in 
načrtovanje karier

V. Elementi sistema razvoja kadrov

VI. Metodologija načrtovanj karier

A. Kaj vsebuje in kdo so njeni nosilci
Manj improvizacij in dela s kadri »po po
sluhu«

Nujne spremembe v stilu vodenja 
Kako sodelavce motivirati in stimulirati za 
načrtovanje karier

B. Metodološke smernice za izdelavo orodij 
in pripomočkov pri načrtovanju karier 
Upoštevati komu je metodološko orodje 
namenjeno
Zagotoviti multidisciplinarni strokovni pri
stop
Razviti svetovalno delo 
Ocenjevati ustvarjalni potencial sodelav
cev
Sodelavce usmerjati 
Ocenjevati rezultate usposabljanja 
Spremeniti staro strukturo delovnih mest 
Izboljšati sistem nagrajevanja in napredo
vanja

C. Sestavine ustrezne metodologije načrtova
nja karier
Kadrovski portfolio
Ocenjevanje delovne uspešnosti m raz
vojni možnosti menedžerjev 
Letna anketa o poklicnih željah in strokov
nih ambicijah sodelavcev 
Letni razgovor s sodelavcem 
Protokol za evidentiranje »letnega razgo
vora«
Načrt razvoja vodilnih kadrov 
Kadrovska evidenca načrtovanja karier

VIL Priloge

Želja in namen avtorja te brošure sta bila, skrajšati poti iskanja in uveljavljanja novih prijemov 
v kadrovski dejavnosti naših podjetij. Zato v njej seznanja s konkretnimi metodološkimi 

pripomočki. Poslovodstva in strokovne kadrovske službe v podjetjih jih bodo skladno s svojo 
poslovno filozofijo in kadrovsko razvojno strategijo lahko prilagodili svojim potrebam in

pričakovanjem.
Priročnik je izšel pri ČZP Enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4. 

Gena priročnika je 8S0 SIT.

Evgen Jurič
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POKOJNINE NA DRŽAVNI DIETI
Nad pokojninskim zavarovanjem v Sloveniji se v zadnjem 

času zgrinjajo črni oblaki. Finančnemu orjaku, to je nekdanji 
Skupnosti pokojninskega in invalidskega zavarovanja (SPIZ), 
ki se je ravno te dni na ustanovni skupščini prelevila v Zavod za 
pokojninsko in invalidsko zavarovanje (s kratico ZPIZ), se ma
jejo tla pod nogami. Čeprav Zavod obvladuje že več kot desetino 
bruto družbenega proizvoda, pa mu grozi, da bo poslovno leto 
končal z najmanj tremi milijardami tolarjev izgube.

Toda teh grozečih rdečih 
številk ne bi bilo, ko bi repu
blika (beri: njen proračun) po
ravnala svoj dolg do ZPIZ-a. 
Ta dolg bo namreč ob koncu 
leta dosegel že blizu deset mi
lijard tolarjev. Neporavnane 
obveznosti republike do nek
danje pokojninske skupnosti 
segajo že nekaj let nazaj. In 
prav nič ne kaže, da bi po
žrešna država svoj dolg že 
kmalu poravnala: posledica 
tega je, da so se pokojnine 
znašle na državni dieti.

Drsenje v finančni zlom
Podatki o prihodkih in od

hodkih, doseženih v osmih 
mesecih letošnjega leta, pa 
tudi ocenjeni podatki za čas 
do konca leta kažejo, da se 
finančni položaj Zavoda za 
invalidsko in pokojninsko za
varovanje iz meseca v mesec 
slabša. V tem zadnjem ob
dobju Zavod sicer ni imel lik
vidnostnih težav in je vse 
svoje obveznosti do upokojen
cev in zavarovancev poravna
val brez najemanja kratkoroč
nih kreditov. Pomagal si je 
pač s sredstvi iz rezervnega 
sklada, prihodkov od dokupa 
let in obresti od plasmajev 
sredstev.

Že od maja letos pa 14,4-

odstotna prispevna stopnja, ki 
jo plačujejo v enakem znesku 
zavarovanci in delodajalci, ne 
zadošča več za sprotno uskla
jevanje pokojnin. Težave se 
zaostrujejo tudi zato, ker še 
kar naprej upada število zava
rovancev, hkrati pa narašča 
število upokojencev. Teh je 
zdaj že blizu pol milijona.

Zdaj bo pokojnine za 
445.246 upokojencev, kolikor 
jih je bilo ob letošnjem pol
letju, zmeraj težje zbrati. Zna
šli smo se v času, ko mora 1,7 
delavca poskrbeti za enega 
upokojenca. Komaj nekaj let 
nazaj so za enega upokojenca 
v Sloveniji plačevali po trije 
zaposleni delavci. Z narašča
njem brezposelnosti se je to 
število zmanjšalo, z dokupom 
let pa zviševalo število upoko
jencev.

Po podatkih iz letošnjega 
septembra pa se je ustavilo 
tudi dokupovanje let. Težak 
zalogaj za Zavod pa je tudi 
prispevek za osnovno zdrav
stveno varstvo upokojencev, 
saj 7,3 odstotka izplačanih 
pokojnin, kolikor nanese ta 
prispevek, pobere po 12 od
stotkov mesečnih čistih po
kojnin. Nove pa so tudi obvez
nosti, povezane z osamosvoji
tvijo Slovenije.

Ulil
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Za odstotek višja stopnja
Seveda pa je zelo malo iz- 

gledov, da bi država do konca 
tega leta poplačala dolg, ki se 
je nabral v preteklosti. Zato 
bo Zavod za pokojninsko in 
invalidsko zavarovanje pri
moran slovenskemu parla
mentu predlagati, da pri
spevno stopnjo zviša za pri
bližno odstotek, to je od seda
njih 14,4 odstotka na novih 
15,29 odstotka. Le tako bo 
namreč zmogel zagotoviti 
takšno izplačevanje in uskla
jevanje pokojnin, kot mu na
laga veljavni pokojninski za
kon.

vanja obeta še zelo burno ob
dobje. Vendar pa je prav malo 
verjetno, da bo dejansko pri
šlo do zvišanja prispevne 
stopnje, zato se bo položaj po
kojninskega zavarovanja po 
napovedih zaostril že prihod
njo pomlad.

Protestirali bodo v prvi vr
sti plačniki prispevkov, ki 
bodo le-te plačevali vedno 
težje in z vedno večjo nejevo
ljo. Ko bo Slovenija trčila ob 
svoje notranje ekonomske 
omejitve, bo ustrezneje ure
dila pravila, s katerimi se do
loča masa odhodkov za pokoj
ninski sklad.

Lahko bi se zgodilo, da bi 
bilo treba poseči v kakšno pri
dobljeno pravico upokojen
cev, kot je predlagala mini
strica za delo Jožica Puhar in 
takoj sprožila plaz negodova
nja med upokojenci. Kot da ne 
bi bila ravno republika kriva 
za nastali položaj, s tem ko ni 
poravnavala svojih dolgov. 
V vsakem primeru se na po
dročju pokojninskega zavaro

Toda najprej si bo treba na
liti čistega vina in poravnati 
račune, ki jih republika dol
guje upokojencem. Treba bo 
reči bobu bob: da je del pri
spevne stopnje za pokojninsko 
zavarovanje že zdaj namesto 
za pokojnine posredno odte
kal v republiški proračun. 
Drugače rečeno, iz žepa upo
kojenca v žep države...

Marija Frančeškin

ODLAGANJE POTAPLJA DRUŽINE
Po obvestilih, ki so pricurljala v javnost, je vlada vendarle sklenila 

poslati v parlament težko pričakovani zakon o družinskih prejemkih. Iz 
njenih obvestil je razvidno, da ni mislila preveč resno s svojo zelo 
sodobno in zelo evropsko zasnovano resolucijo o družinski politiki. 
Skupščini namreč predlaga dve, z vidika te resolucije povsem zgrešeni 
zadevi: prepuščanje valorizacije nadomestil za odsotnost z dela zaradi 
porodniškega dopusta Zavodu za zdravstveno zavarovanje Slovenije in 
uveljavljanje univerzalnega otroškega dodatka šele čez tri leta.

Prva rešitev lahko ogrozi edini 
možni učinkovit način uveljavlja
nja družinske politike. Ta terja 
medresorski upravno samostojen, 
kompetenten in tudi materialno 
ustrezno opremljen organ za dru
žino, ki bi odgovorno prevzel nase 
nov razvojni korak na tem po
dročju. Gre za korak od inte
gralne otroškovarstvene politike 
polpreteklega obdobja k inte
gralni družinski politiki razvitih 
evropskih držav. Ves čas sem se 
zavzemala za vključitev porodnin 
v zavarovalniški sistem, vedno pa 
sem tudi nasprotovala temu, da bi 
to pomenilo tudi prenos političnih 
pooblastil zanje na zdravstveno 
zavarovanje. Iz izkušenj drugod 
po svetu je znano, da v zdravstvu 
nikoli ni toliko denarja, kot ga je 
zdravstvo sposobno - celo čisto 
koristno - porabiti, in da se lahko 
prenos odločanja o porodninah 
v sistem zdravstvenega zavaro
valništva maščuje tako, da 
zmanjka denarja - kot nalašč 
- ravno za spodobne porodnine.

Odločitev o odločanju o porod
ninah v okvirih zdravstvenega za
varovanja je torej sistemsko zgre
šena in pomeni korak nazaj od

doslej integrirane otroškovar
stvene politike. Ta je dala rezul
tate, spričo katerih se ima razvita 
Evropa česa naučiti pri nas: leto 
dni porodniškega dopusta, enako 
nadomestilo, kot bi bila plača ma
tere ali očeta, raven otroškovar- 
stvenih javnih laičnih in vsem do
stopnih institucij, ki omogoča za
vidljivo visoko stopnjo polne za
poslenosti mladih staršev, zlasti 
mater.

Zato taki odločitvi odločno na
sprotujem in predlagam, da se 
v okviru zdravstvenega zavarova
nja obvezno odpre podpartija žiro 
računa za porodnine in da se pri
stojnosti za izrek valorizacij pri
drži organu za družino.

Splošni otroški dodatek 
- čez tri leta

Druga napačna odločitev, na 
katero vlada napotuje parlament, 
je njen predlog, da univerzalni 
otroški dodatek uveljavimo šele 
čez tri leta.

Osemdeset odstotkov družin 
z dvema poprečnima dohodkoma 
za polni delovni čas s tem denar
jem pokrije komaj najnujnejše. Že

doseženo kvaliteto življenja 
osemdesetih let lahko oba starša 
ohranita le z dodatnim delom 
v sivi ekonomiji. Znani so podatki 
o ogroženosti obstoječih delovnih 
mest, o številu brezposelnih, 
o grozljivem odstotku nezaposle
nih med prvimi iskalci zaposlitve, 
o pravni negotovosti materinstva 
v podjetjih, ki so v stečaju, ali 
odpuščajo odvečne delavke in de
lavce; vse je jasno o razsulu stano
vanjske solidarnostne politike, 
o lačnih šolarjih, o skrb zbujajo
čem zdravju otrok, študentov in 
nabornikov. Ankete kažejo, da si 
80 odstotkov ljudi želi imeti več 
kot enega otroka, podatki pa, da 
v Sloveniji prvič po desetih letih 
narašča število splavov in da se 
morda ne bo rodilo niti 20.000 
otrok, čeprav še ni tako daleč čas, 
ko smo jih imeli več kot 30.000 na 
leto. Ljudje, ki se ne morejo odlo
čiti za odgovorno starševstvo, ker 
nimajo nobenih jamstev za lastno 
socialno varnost in prihodnost 
svojih otrok, se očitno raje odlo
čijo, da ne bodo starši!

Nikakor ne trdim, da bi bil uni
verzalni otroški dodatek, s kate
rim bi v sedanjih težkih ekonom
skih razmerah lahko pokrili kveč
jemu 15 odstotkov minimalnih 
življenjskih stroškov za otroka, 
- čudežno zdravilo za vse ostale 
primanjkljaje v naši razvojni, 
ekonomski, socialni in tudi dru
žinski politiki. Da pa se dokazati, 
da je nujen in potreben prav zdaj, 
ko vsega ostalega najbrž še lep čas

ne bomo sposobni vzpostaviti.
Vlado popade tako huda varče- 

valska mrzlica ravno pri stroških 
za obstoj in razvoj mladosti na
roda, ne zmore ali ne upa pa si 
zadrgniti mošnje, ko gre za diplo
matske sprehode po svetu, za uni
forme, limuzine in pendreke. Uni
verzalni otroški dodatek ni samo 
socialen, ampak je tudi pomem
ben ekonomski ukrep.

Univerzalnega otroškega do
datka ne potrebujemo samo zato, 
ker olajšuje bremena starševstva, 
ker spodbuja odločanje za rojstva, 
ker omogoča pravičnejše in lepše 
otroštvo, ampak ker je prav v raz
merah močno povečane revščine 
preprosto cenejši ukrep za soci
alni mir in zdravje naroda; kot bi 
postalo neizogibno zdravljenje 
bolezni krivične in nezavarovane 
revščine; socialnih pretresov, 
stavk, politične nestabilnosti, sta
ranja prebivalstva, bolehnosti, 
zasvojenosti, kriminala, agresiv
nosti in samomorilstva.

Zato nasprotujem odlaganju 
uvajanja univerzalnega otroškega 
dodatka, podpiram stališča Zveze 
družin v zvezi z njim in bom sto
rila vse, kar je v moji moči, da bo 
podpora velikega števila poslan
cev vseh strank, ki smo jo letos 
poleti zbrali na pobudo Zveze 
družin za univerzalni otroški do
datek v slovenskem parlamentu, 
že s prihodnjim letom postala 
črka novega zakona o družinskih 
prejemkih.

Sonja Lokar

OBRATNA
AMBULANTA
Piše: prim. doc. dr. Anton Prijatelj

Saj je samo praska

Praske so najpogostejše poškodbe, ki jih dobimo pri domačem 
delu, pri delu na vrtu ali pri delu na delovnem mestu. Celo pri kuhanju 
so kaj pogoste. Sicer pa si kožo lahko poškodujemo celo z nekoliko 
ostrejšim robom papirja.

Pravzaprav ločimo majhne in povrhne odrgnine, praske in plitve 
vreznine. Najpogosteje so na prstih in rokah. Navadno nas ne skrbijo 
in menimo, da niso nevarne. Krvavitve navadno ni, če pa je, je zelo 
majhna. Pri teh poškodbah najpogosteje zanemarjamo nevarnost 
okužbe. Pa je že marsikdo bil ob prst, ker je imel majhno ranico, ki se 
je okužila. Poškodovanec je menil, da je to le neznatna stvar in zanjo 
ni poskrbel ali ni pravilno poskrbel, ko se je ranica okužila. Ni šel po 
strokovno pomoč oziroma je šel, ko je bilo že prepozno.

Pri praskah in odrgninah lahko izjemoma dokončno oskrbimo rano, 
kar pri drugih ranah ni možno. Zaradi takih ranic ne gremo k zdravniku 
in si lahko pomagamo sami.

9 Pred prvo pomočjo je pametno, da si roke temeljito umijemo 
z milom in tekočo vodo.
• Izjemoma tako odrgnino ali prasko izperemo s tekočo vodo in 

milom. Izperemo vso umazanijo, ki se navadno nabere v taki odrgnini.
• Odrgnino ali ranico nato namaženo z 2-odstotno raztopino 

asepsola ali desola.
• Ranico ali odrgnino nato pokrijemo s sterilno gazo ali posebnim 

obližem za rane (hansaplast, tosamaplast), ki imajo blazinico sterilne 
gaze.
• Namesto povoja oziroma gaze pa pri površnih odrgninah lahko 

uporabimo razna razpršila (spreje). Ti rano pokrijejo z lepljivo snovjo 
in s tem preprečijo kasnejšo okužbo.
• Če se pojavijo znaki vnetja ali infekcije (bolečina, vročina, 

oteklina in rdeča koža) ali pa če se pojavijo vijoličaste proge, ki vodijo 
od rane k podpazduhi na roki ali k dimljam na nogi, takoj k zdravniku!!

Ranice in odrgnine so navadno majhne. Izjemoma je lahko odrg
nina obširnejša, lahko celo po vsem telesu. To se zgodi, recimo pri 
prometni nesreči, kjer poškodovanec pade pod avto, se povalja po 
tleh, ali pa po padcu, če telo drsi po strmini navzdol. Pri zelo obširnih 
odrgninah moramo nuditi prvo pomoč, kot sem opisal. Tudi to po
škodbo je treba pokriti, da ne pride do kasnejše infekcije. Če pa bi 
rano pokrili z veliko sterilno gazo, bi se ta sprijela površine in bi jo 
težko odstranili oziroma bi odstranitev poškodovanca zelo bolela. 
Tako bi naredili več škode kot koristi. Zopet je tu izjema: tu je 
dovoljeno na sterilno gazo iztisniti sterilno mazilo, da se gaza ne 
sprime s kožo.

Na odrgnine ni dovoljeno posipati nobenih praškov. Prva leta po 
drugi svetovni vojni je bilo moderno posipavanje s sulfamidnimi 
praški. Ti so pogosto povzročili alergijo in jih danes ne uporabljamo 
več.

ŽIVLJENJE 
TEČE ...
Piše: mag. Aleksej Cvetko

Matična evidenca

Področje matične evidence je izredno pomembno, saj se v njej 
zbirajo podatki, potrebni za izračun pokojninske osnove. Zato zakon 
o pokojninskem in invalidskem zavarovanju predpisuje, da se to 
področje uredi s posebnim zakonom, sam pa daje samo bistvena 
izhodišča.

Pri uveljavljanju pravic iz pokojninskega in invalidskega zavarova
nja se pokojninska doba, plača in druga dejstva, ki vplivajo na 
pridobitev in odmero pravic, upoštevajo po podatkih iz matične evi
dence o zavarovancih in uživalcih pravic iz pokojninskega in invalid
skega zavarovanja. Podatke za matično evidenco zagotavljajo delo
dajalci, zavarovanci, Republiški zavod za zaposlovanje, Ministrstvo 
za pravosodje in upravo, Republiška uprava za zdravstveno varstvo 
in pristojne uprave za družbene prihodke, vse v skladu z ustreznimi 
zakoni.

Matična evidenca vsebuje podatke o organizaciji in drugih zavezan
cih za plačevanje prispevka, splošne podatke o zavarovancu, po
datke o usposobljenosti zavarovanca, podatke o delovnem mestu, 
podatke o doseženi zavarovalni dobi, podatke o plačah oziroma 
nadomestilih plač in podatke o pravicah iz pokojninskega in invalid
skega zavarovanja. Podatki o zavarovancih so zbrani v matični evi
denci zavarovancev, ko pa se zavarovanec upokoji, se podatki prene
sejo v matično evidenco uživalcev pravic. Ta evidenca vsebuje še 
nekaj drugačnih podatkov, saj je dopolnjena s tistimi, ki so potrebni za 
nakazovanje dajatev.

Matična evidenca je bila z zakonom uvedena že leta 1965. Kljub 
temu se v Sloveniji uveljavlja šele nekje od leta 1971 dalje. Namen 
matične evidence je, da bi podatki, ki jih vsebuje, postali tisti verodo
stojen dokaz, na podlagi katerega bi se priznavale pravice iz pokojnin
skega in invalidskega zavarovanja. Drugi dokazi bi se eventualno 
sicer lahko upoštevali, vendar samo, če bi zavarovanec oziroma 
pričakovalec pravice uspel izpodbiti podatke, zbrane v matični evi
denci.

Po določbah zakona o matični evidenci mora biti zavarovanec 
seznanjen z vsemi podatki, ki jih njegova organizacija v zvezi z njim 
sporoča matični evidenci. Če se s podatki, ki jih dobi na vpogled, ne 
strinja, jih lahko takoj izpodbija, to možnost ima pa tudi še kasneje, saj 
lahko vedno zahteva izbris določenih podatkov ali njihovo popravo.

Matična evidenca omogoča zavarovancu, uživalcu pravic, organi
zacijam in zavodu hiter pregled nad podatki za uveljavitev ali uživanje 
pravic. Omogoča hitre postopke, pravilni podatki, ki morajo biti vanjo 
vneseni, pa tudi pravilne in strokovne ugotovitve pri priznavanju ali 
uživanju pravic.

Zavod za pokojninsko in invalidsko zavarovanje je nosilec informa
cijske službe za področje pokojninskega in invalidskega zavarovanja. 
Zato je vključen v celoten sistem informiranja v Republiki Sloveniji.
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Jesen je čas pobiranja plodov in predvolilnih ter 
volilnih opravil. Že res, da bo volilna žetev prav na 
Miklavževo, to je v času, ko bo ponekod pozna trga
tev ali morda celo ledeno vino, mesta bodo že žarela 
v lučeh božičnih in prednovoletnih dni, ulice bo na
polnila gneča stojnic. Vendar se vsaj zdaj še ne dajmo 
zapeljati radostim pričakovanja novega in se spreho
dimo po vse bolj turobnem jesenskem času.

Če imate avto, ga morate imeti vsaj obvezno zava
rovanega in veste, da vam zavarovalnica v primeru 
nesreče, ki je niste zakrivili sami, povrne škodo do 
določenega zneska. Če niste zakrivili nobene nesreče, 
dobivate bonus vse do 50 odstotkov zavarovalne pre
mije. Po statistikah je v nesrečah »redno« udeleženih 
manj kot 10 odstotkov voznikov, vsaj toliko pa je 
takšnih, ki jih po svoji krivdi nesreča še ni doletela. 
Za vse te je obvezno zavarovanje povsem navaden 
davek na brezobzirnost in vihravost prepogumnih in 
nepazljivih. Nekateri ga plačujejo že več kot 20 let, 
pa jim za Novo leto zavarovalnica še Srečno ne vošči. 
Ne! Redno pa skuša loviti rast cen in usklajevati 
višino premije in o tem tekoče obvešča.

Zdravstveno zavarovanje pozna poleg obveznega 
tudi prostovoljno. Se pravi, podobno kot pri avtomo
bilskem, iz obveznega zavarovanja krije le del stro
škov storitev, ostalo je stvar državljana. Metamor
foza sistema v evropske vode in standarde, bi lahko 
rekli. Toda zdravstvo stopa v novo obdobje utaplja
joč se v izgubah, in kdo jamči, da jih postopno ne bo

vključilo v ceno storitev - zavarovalnice in ustrezen 
zavod pa bodo morale temu dejstvu prilagoditi pre
mijo, ali povedano neposredno: izgube bo v dogled
nem času poravnalo prebivalstvo iz svojih fondov. 
O tem ne govori nihče, saj je predvolilni čas, povrh 
vsega pa ne gre za nič drugega kot za zdravje prebi
valstva!?

V ZDA v predvolilnem boju vključujejo tudi Bal
kan in še posebno Bosno in Hercegovino. Mi smo iz 
teh voda izplavali in nas zanimajo Singapur, Male
zija in Tajska in njihov prispevek k vzdrževanju 
begunskih taborišč. Gospod minister za informiranje 
in eden izmed kandidatov za predsednika pa je pred
sednika predsedstva javno pozval, naj kaj stori za 
rešitev razmer v izčrpani Bosni in Hercegovini. Mi
lan Kučan uživa v svetu ugled in je sposoben človek. 
Le čemu potem gospod Kacin kandidira sam, če ne 
zmore akcije zastaviti v svojo volilno korist in se 
potrditi na eni najpomembnejših točk, ki lahko pri
nese mir, v naši domačiji pa pripomore k ugašanju 
ekstremnega nacionalizma?

In za konec: obetavna analiza nezaposlenosti 
v Sloveniji kaže, da ta ni tako visoka, kot se misli (je 
vsega 8,3-odstotna). Kajti mnogi nezaposleni služijo 
na črno in po strogih kriterijih v resnici niso čisto 
nezaposleni. Manjka samo ugotovitev, da so nadome
stila za brezposelnost prevelika ali pa da brezposelni 
sploh ne smejo početi drugega kot čakati na delo in, 
če ne gre drugače, tudi stradati. Te dni po Angliji 
vrvi, ker zapirajo rudnike. Tam odkrito povedo, da je 
brezposelnega več kot 10 odstotkov za delo sposob
nega prebivalstva. Pri nas pa tako postopajo šele ob 
krepko preseženih 10 odstotkih.

V Angliji so rudarji na ulici, pri nas v časopisju. 
Mirno se je končalo celo na Ravnah, kjer so zaradi 
neplačevanja plina le-tega vzeli tudi državljanom 
v gospodinjstvih, ker drugače tehnološko ni bilo mo
goče - čeprav je bila in je še dolžnik samo Železarna.

Prekleto smo potrpežljivi in res nas le up drži 
pokonci. Še posebej, ker so celo tuji strokovnjaki 
ugotovili, da smo tudi država z davki na zgornji 
evropski meji.

Bog je z nami! Miian Bratec

Še ena knjiga o letih 1990-1992

Neven Borak: Spočetje 
ekonomskega osamosvajanja

Leti 1991 in 1992 sta pome
nili čas odločilnih dejanj pri 
vzpostavljanju samostojne, 
suverene slovenske države in 
zagotavljanju našega enako
pravnega vstopa v medna
rodne odnose. Kaj vse se je 
v tem času dogajalo na vojno- 
političnem prizorišču (pa tudi 
za kulisami), je za javnost 
(spre)govorilo že nekaj (novih) 
slovenskih uglednežev: Da
nilo Slivnik, Janez Janša, 
mag. Pavle Čelik, Ciril Zlobec, 
argentinski Slovenec mag. 
Andrej Rot. Tik pred izidom 
so tudi knjige: dr. Dimitrija 
Rupla, dr. Janeza Drnovška in 
Jožeta Smoleta. In končno je 
tu še ena knjižna novost: delo 
mag. Nevena Boraka - Spo
četje ekonomskega osamosva
janja.

Medtem ko so (in bodo še) 
vse prej omenjene knjige spro
žile v javnosti veliko zanima

Za božjo voljo!
Vsi dosedanji »pomembni« družbeni premiki, 

reforme, stabilizacije, plenumi, osamosvojitve, 
udari in kar je še teh zgodovinskih dogodkov, 
so po svoji kulminaciji vedno izstavili račun 

tudi delavcem v kulturi.
Zategovanje pasu je. tako postalo kulturnikom obredni opra

vek, žrtvena daritev državi, molitev za čas, ko ta ne bo več 
potrebna.

Toda z zategovanjem pasu je križ. Če ne zateguješ shujšanega 
trebuha, zgubljaš hlače in kažeš svetu svojo goloto, če ga zategu
ješ, preprečuješ sramoto, a zato vse teže dihaš.

Država tako doseže svoj namen, deklariranega, ker je prihra
nila za svoje povečane apetite, in pravega, ker nas je onemogo
čila: tiste, ki brezsramno kažejo rit, zasmehuje, vsem preostalim 
zategnjenim pa očita, da tako ali tako niso prave sape.

Tako je že ves čas moje zgodovine. Drugače je le v času vojne, 
boja, sprememb, v času, ko zmagovalec še ni znan, ko »potrebu
jemo vsakega človeka na pravem mestu«. Takrat oblast dopušča

globoko dihanje in goloto. Do zmage in niti koraka čez.
Po revoluciji, ki je človeški obraz kazala predvsem zaradi 

kulture, po ideoloških kolobocijah, ki so jih soustvarjale kul
turne otoplitve, po zmagi parlamentarne demokracije, ki so jo 
odločilno zastavili pisatelji, po »levem udaru«, kije bil tudi upor 
kulture proti črnemu ministru, je vedno prišlo obdobje odrinja- 
nja, zatiranja, zaničevanja in zategovanja.

Še več, vsak zmagovalec doslej je mislil, da je dokončen in 
večen. Krono v domišljavosti nosi pač zadnji, ki meni, da ni 
dovolj, če jih držimo na vajetih, da jim ne zaupamo, da jim 
prisluškujemo, da jih beraško plačujemo, da jih ne gledamo, 
beremo, poslušamo in kupujemo. Ni dovolj, če imajo v hlevu 
prazno korito, krulijo pač v prazno in škilijo v naše - polno.

Dokončna zmaga in ozdravitev slovenskega-gospodarstva in 
ugleda je torej mogoča le, če jim vzamemo tudi korito, če jih 
izženemo iz hleva. Ko ne bodo več imeli svojega ministrstva in 
ministra, bodo tisto, kar so, predvsem pa ne, kar smo mi.

Gospod Bučar in poslanci, storite to, za božjo voljo, čimprej, 
požrite to čudno zdravilo, da bomo videli, kako pacienta lahko 
pobere tudi zaradi ošpic, če se napačno zdravi.

In nikar nam ne skušajte potem, še pri zadnji spovedi, dopo
vedovati, da je šlo le za ministrstvo in cenejše vladanje.

Doro Hvalica

nje (pa tudi ogorčene proteste 
zaradi različnih, celo povsem 
nasprotujočih si ocen o vzro
kih vojno-političnih dogod
kov v letih 1990-1992), pa si 
lahko bralci od Borakovega 
besedila obetajo predvsem 
bolj stvarno (vendar še malo 
ne suhoparno) presojo težav
nega vzpostavljanja slovenske 
državnosti, saj ta avtor govori 
o ekonomskih vidikih tega 
prizadevanja, ki se jih drugi 
izogibajo, kar pomeni, da Bo- 
rakova knjiga ni nadvse aktu
alna le zato, ker prihaja na 
knjižni trg tik pred (iz)voli- 
tvijo novih predstavniških in 
oblastnih organov mlade slo
venske države, marveč pred
vsem zato, ker bo o naši uspo
sobljenosti za enakopraven 
vstop v Evropo odločala eko
nomska moč slovenskega go
spodarstva - in ne prijazni 
smehljaji naših (bolj ali manj 
ponižnih) strankarsko razgre
tih prosilcev za ugodne kre
dite.

Neven Borak, mag. eko
nomskih znanosti in nadvse 
dejaven publicist, v knjigi 
o spočetju ekonomske samo
stojnosti Slovenije kritično 
analizira nastajanje novega 
ekonomskega sistema in delo
vanje nove slovenske oblasti, 
še zlasti vlade, od poletja 1990 
do poletja 1992. Tako avtor 
v uvodu razčlenjuje spodletele 
Markovičeve in Sachsove po
skuse oživitve Jugoslavije. 
Sledi obravnava ključnega 
vprašanja po osamosvojitvi: 
kako graditi ekonomsko sa- 
Inostojnost in uspešnost Slo
venije? Avtor tu analizira 
ukrepe za zajezitev inflacije, 
vpliv in posledice inflacije

v nekdanji Jugoslaviji na slo
vensko gospodarstvo ter pred
laga program čvrste ekonom
ske politike kot pot do stanja 
stabilnosti gospodarstva.

Posebej analizira mone
tarno področje in denarno re
formo, uvajanje lastne valute, 
problematiko (deviznih) dol
gov in spremembe v bančnem 
sistemu.

Kljub zahtevnosti obravna
vanih tem pa se Borak 
uspešno izogiblje odvečni 
ekonomistični togosti; nado
mešča jo z osebnim odnosom 
do obravnavanih vprašanj in 
duhovito iskrivostjo. Odbira 
njegovih zamisli in domislic je 
zlasti pestra v tekstu »Sanjski 
predlogi za zmerni napredek«, 
v katerem na povsem novinar
ski način obravnava našo ne
posredno preteklost, svoje 
razmišljanje pa spremlja z iz
črpnim prikazom lastnega po
gleda na ekonomske razmere 
v Sloveniji po dveh letih osa
mosvajanja, pri čemer opozori 
tako na dosežke v našem raz
voju kot na vprašanja, ki še 
čakajo na odgovor. Knjiga 
Nevena Boraka torej ponuja
- poleg kritičnih odzivov
- tudi številne spodbude za 
iskanje samostojne ekonom
ske strategije Slovenije in 
njene politike vključevanja 
v mednarodne gospodarske 
tokove - še posebno z evrop
skimi državami, pa tudi z dr
žavami na prostoru nekdanje 
Jugoslavije.

Knjiga obsega 215 strani, na 
knjižni trg pa bo prišla sredi 
novembra letos. Založilo jo je 
Znanstveno in publicistično 
središče v Ljubljani.

F. B.

»Vsi ste zbrani,«, prične archi- 
epscopus, »in polnoštevilno vas 
vidim pred svojim prestolom. Niti 
enega ne pogrešamo! Pač, pač, 
Andrej, stari kaplan svetega Ja
kopa župe, ta je izostal, njega po
greša naše oko! Benedicite! Bene- 
dicite!«

Prezgodaj se je razveselil nad
škof Martinus!

V tistem hipu se namreč odpro 
vrata in v dvorano prisope - ker 
komaj hodi - stari kaplan Andrej. 
Putika mu je mučila ude, zato mu 
je postrežnica Anica s flanelo 
ovila malone vse telo. Pri vsakem 
koraku zaječi in bi se brez dvojbe 
zgrudil na svetli tlak, da se ne 
opira na svojo postrežnica Anico. 
Ta je kar prišla s svojim gospo
dom, in ker je imela ravno dan 
svoje dispenze, se nismo čudili, da 
je govorila prav veliko.

Ko priječita in prikrevsata pred 
nadškofa, postrežnica takoj za- 
čeblja:

»Evo naju, in sedaj govori, go
spod Andrej!«

Gospod Andrej ne more dobiti 
takoj besede in gleda kakor zabo
den voliček v škofa svojega.

»Govori!« se zajezi le-ta. »Go
vori!« se zajezi tudi postrežnica. 
»Sedaj je čas, da govoriš.«

»No,'no,« prične Andrej, »tvoji 
svetlosti je itak vse jasno. Hvala 
za najnovejši presvetli dekret! 
Dober je, samo da bi človeka ne 
drla putika in tisti preklicani ka
šelj vsako jutro!«

»Kaj bi se plazil okrog oglov,« 
se zatogoti Anica, »govori narav
nost! Kaj meniš, da je bilo pri
jetno, ko sem te ovijala deset let? 
Rada bi vedela, kdo bi te bil! Go
vori, toda hitro!«

»Saj govorim! Evo dekreta vaše 
presvetlosti in dober dekret je to. 
No, če ni drugače, saj se tudi ože
nim, celo osemdesetletnemu Da
vidu so dali mlado deklico...«

»Kaj? Mlado hočeš?« zatuli po
strežnica Anica. »Dokler sem bila 
mlada, sem bila dobra, sedaj, ko

Ivan Tavčar:
sem stara, pa hočeš imeti mlado! 
Lepa je ta! Ali toliko ti povem, če 
mi jo privedeš v hišo, tedaj me šele 
spoznaš! Zavijem ji vrat, izpra
skam ji oči in na kose jo razrežem. 
Tebi pa ne vem kaj naredim! Vse! 
Mlado, glejte no, mlado!«

Zdajci se stari ženski stori tako 
milo, da se spusti v glasen jok.

»Sedaj, ko se mi nudi velika 
sreča, sedaj me noče! Je li to krš
čansko?«

Otira si debele solze z velega 
obrazca in ječi:

»To ti povem, gospod Andrej, 
drago mi boš plačal ta trenutek! 
Mlado ženo in pozneje kopo otrok 
v hišo, seveda, to bi bilo v tvojih 
mislih! Ali tako ne bova vozila, 
gospod Andrej, ker veš, kako je in 
veš, kaj vse vemo, ti nehvaležnik!«

Sedaj mine potrpežljivost sta
remu prelatu; zato veli stežniku, 
naj odvede čudno dvojico iz dvo
rane. Čuli smo še pri zaprtih vra
tih, kako je grmela postrežnica 
Anica na svojega gospoda An
dreja, katerega je stokajočega 
spravljala po stopnicah. Na svo
jem sedežu, pa se je dvignil nad
škof Martinus. Navzlic svoji staro
sti je stal kakor hrast sredi rav
nine. Srd mu je ojeklenil vsak ži
vec in bliski so mu švigali iz oči.

»Sedaj je končano. Hvala božji 
Porodnici, da se nam je odkrila 
resnica! Satan sam nam je zatem
nil pogled, da smo begali v temi. 
Sedaj pa je sonce resnice posijalo 
v sleherni kotiček, in pred nami 
stojite v goloti svoji! Služabnik 
Gregorij, daj nam, kar si zapisal!«

Trepetaje prinese. nadvikarij 
Gregorij dolgi dolgi svoj zapisnik.

»Ta zapisnik,« pravi škof, »bodi 
podlaga preiskavam, ki naj se 
zvrše nemudoma. In naša Škofja 
beseda vam bodi porok, da bo

4000»
ostrost naše vodilo! Kdor je 
v pregnanstvu, ta se povrni na naš 
dvor. Vas vse, za rane Kristusove, 
preženemo pa s svojega dvora, ka
kor se prežene iz dvora gobava 
žival. Govorili in vedli ste se, ka
kor bi bili svetniki, ali v srcu ste 
nosili satana v gorkem gnezdu. 
Prve izkušnjave, ki je prišla na 
vas, niste mogli prebiti, in Bog vas 
je dal v pravične naše roke. Preg
nani ste vsi, ali bojimo se, da se bo 
morala zapaliti marsikatera gr
mada na emonskem polju in da bo 
treba sežgati obilo gobavih grešni
kov, ki jih štejemo v okuženi sredi 
vaši! To je naša odločba, to je sad 
najnovejšega našega dekreta! Po
berite se izpred oči našega obraza 
in jok in škripanje zob bodi med 
vami, ki ste vsi veliki grešniki!

Tako govoreč se zgrudi višji pa
stir na mehko blazino, tiščeč v beli 
svoji roki zapisnik, s katerega se 
razširja luč na skrivne stezice in 
temne kotičke. Proštje, kanoniki 
in vsi, drugi prosilci so odhajali, 
prav kakor bi jim za hrbtom že 
gorele grmade. Vsi so kazali blede 
obraze, na katerih jim je besnela 
togota, ali pomagati, si niso ve
deli. Bil je to poraz »skrajne« 
stranke, kakršnega še ni učakala 
zgodovina do tistega dne...

Azrael pa je še vedno sedel na 
najvišjem robu sivega Himalaja, 
in smeh mu je pretresal nebeško 
telo, da se je stari Himalaja kar 
majal pod nebeškim tem smehom!

V noči prej je govoril Azrael 
v sanjah z menoj. Odkril mi je 
prihodnost in mi naznanil, da bo 
skoro izpolnjena doba moje druge 
ustvaritve, tako da se mi bo zopet 
vrniti v večnost. Ustrašil se nisem 
druge svoje smrti; kar sem opažal 
na zemlji, me ni mikalo, in ukore
ninilo se mi je v srcu prepričanje,

da zemlja ni vredna, da bi bil člo
vek dvakrat ustvarjen zaradi nje. 
Kaj mi je pomenila smrt, ko sem 
vendar videl, da je narod sloven
ski že davno poginil in da se ne 
vzbudil več po grobeh, kamor so 
ga zagrebili blaženega Antona od 
Kala nevedni učenci! Kdo bi torej 
v takem razmerju ne umiral ra
dostno?

Moral sem se potruditi, če sem 
se hotel še dalj ogledati po stari 
Emoni. Poklical sem profesorja 
z vseučilišča svetega Simplicija in 
mu razodel željo, da bi si ogledal 
tako imenovani ženski oddelek. 
Ker sem imel plačano privolitev 
za vstop, ni bilo nikake težave, in 
takoj tisto popoldne - predpoldne 
se je bila ujela stranka blaženega 
Antona od Kala v past najnovej
šega presvetlega dekreta - kre
neva na pot, pustivši v škof jem 
dvorcu konja in drugo prtljago. 
Vprašam spremljevalca, kje je 
slavnoznani oddelek neomože- 
nega ženskega spola.

»Torej,« me vpraša ponosno, 
»tudi v vašo ledeno Sibirijo je že 
zaslul ta zavod, ki nam jamči, da 
se naše žensko dobro in naravno 
vzgaja in vzreja? V nas je ne poz
namo tiste mesene ljubezni, ki je 
omadeževala prejšnja stoletja!«

Opisal mi je potem na dolgo in 
široko ležo ženskega oddelka, in 
naznanil število samostanov in 
božjih hramov — ki so vsi stali 
v tem oddelku - in mi govoril, 
kako široko in dolgo je obzidje 
okolo njega. Iz gostobesednega 
popisa sem posnel, da je ženski 
oddelek na starodevnem našem 
Golovcu in da se razteza na desno 
in na levo v ravnino, kjer se širijo 
polja in vrtovi, obdelovani po ne- 
omoženem ženstvu. Vse to'je bilo 
obzidano, in kohorta starih devic 
je stražila pri vsakem vhodu, da se 
ni pritihotapil na oddelek neože- 
njen človek.

Izkušal sem spoznati krajino, 
po kateri sva hodila. Po moji 
sodbi - imela sva grad ob levici

svoji - sva stopala po cesti, ki je 
nekdaj vodila proti imenitni naši 
Kurji vasi. Kakor sem se prepričal 
pozneje, so bila velika vrata na 
ženski oddelek prav tam, kjer je 
tlačeni rod, če je hotel iz Kurje 
vasi čez most v belo mesto, moral 
plačevati drago mitnino leta 1900. 
po Kristusovem rojstvu.

»Kako imate vse to urejeno? 
Kdaj oddajate otroke posamez
nim oddelkom?«

»Vse to,« mi odgovori strežnik 
in profesor, »vse to je urejeno pre- 
izvrstno. Kadar je otroku pet let, 
ga vzamejo roditeljem in ga od- 
dado po spolu, bodisi na neože- 
njeni, bodisi na neomoženi odde
lek.«

»In koliko časa ostane tam?«
»Dokler po naboru ni potrjen 

v zakon.«
»In svojih roditeljev ne vidi nik

dar več?«
»Dokler je na oddelku, ne rodi

telji so največkrat prav radostni, 
da izgube breme iz hiše. V nas se 
težko služi vsakdanji kruh in da
vek, ki ga plačujemo, da se vzdr
žujeta oddelka, je velik!«

Zdajci doideva tolpo, ki se varo
vana po gologlavi straži počasi 
porniče po prašni cesti. Štela je 
kakih dvesto mladeničev in mož 
Nekateri so bili že precej priletni, 
drugi pa še prav mladi, pravi ble- 
doličniki, kakor da so ravnokar 
prebili dolg zapor in po dolgi dobi 
zopet prišli na čisti zrak. Klavrno 
je stopala ta tolpa pred mano. Go
vorili niso, samo včasih so z mo- 
gočno-zvenečim glasom zapeli 
pretožno pesem: »Miserere, mise- 
rere.« Zdeli so se mi kakor po
grebci, ki neso k pokopu najdražje 
in najljubše bitje svojega srca.

Postala sva nekaj časa, da so 
naju zopet prehiteli. Zaradi go

stega prahu ni bilo moči hoditi 
ž njimi.

»Kdo so ti nesrečniki!« vprašam 
spremljevalca. »Izvestno čudodel
niki, katerim so prisojene ostre 
kazni, morda celo zločinci, ki od
hajajo v pregnanstvo v puščavo 
Saharo? Čemu pojo miserere in 
čemu jim tiči groza na bledih 
obrazih? Govori, prijatelj, in po
jasni mi vse to!«

»To niso hudodelniki,« prične 
profesor z vseučilišča svetega 
Simplicija, »in tudi ne obsojenci, 
katerim je nastopiti trdo pot 
v peščeno Saharo. To so mladeniči 
na potu k mesečnemu naboru, da 
bi jih potrdili za zakon.«

»Vsak mesec imate takšne na
bore?«

»Vsak mesec. Oglasiti se sme 
vsakdo, komur je drago stopiti 
v sveti zakon. Komur je sreča 
mila, dobi prijetno družico, ko
mur pa usoda ni prijateljica, mu 
naloži na rame staro in grdo de
vico, da mu greni življenje, koli
kor more.«

»In čemu pojo miserere?«
»Kako naj se ti izrazim? Zakon 

je tudi pri vas v Sibiriji negotova 
stvar, prav kakor bi se človek na
potil v slabotnem čolniču na 
morje, kjer ga čakajo viharji. Ni li 
res tako?«

»Pametno govoriš! Tudi pri nas 
v Sibiriji so združeni zakoni z vi
harji.«

»Vidiš torej! In tako je bilo 
vedno in drugače nikakor ne bo. 
Se li sedaj še čudiš, da pojo ti 
ljudje miserere, kadar korakajo 
k naboru?«

»Ne čudim se!«
Nadaljevanje prihodjič

Svobodni Sindikati Slovenije
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Naši poslanci imajo dvojno moralo - Eno zase in njim podobne petične parazite, drugo pa 
za oropane delavce_______________________ ___________ ____________________

Takoj ko je Demos prišel na oblast, je začel s trdo metlo 
pometati po »usedlinah boljševiške preteklosti«. Njegovi veljaki 
so govorili, da bodo čez noč odpravili »vse privilegije« prejšnjih 
oblastnikov: za glavno nalogo pa so si zastavili^ nekdanjim 
lastnikom vrniti po vojni odvzeto premoženje: graščakom vele
posestva, Cerkvi gozdove. Onkraj meja Republike Slovenije se 
je kar naenkrat pojavilo nešteto rodoljubov modre krvi s proš
njami za slovensko državljanstvo, dokumentiranimi z ganlji
vimi opisi, kako trpko je zadnjih 45 let potekalo njihovo življe
nje na tujem. Da pa bi tem ljudem slovenska država premoženje 
lahko vrnila, je treba nekje zbrati denar. In kdo je bil bolj pri 
roki kot delavci.

Vsi vemo, da smo vsi zapo
sleni redno vplačevali stano
vanjski prispevek za gradnjo 
družbenih stanovanj in da ta 
denar mnogim ni bil (in tudi 
ne bo?) nikoli povrnjen. In 
medtem ko je država vsem, ki 
se jim je v zadnjih 45 letih 
posrečilo priti do družbenega 
stanovanja, ta stanovanja od
prodala za petino tržne cene, 
so upokojenci in delavci, ki se 
jim ni uspelo dokopati do sta
novanjske pravice, ostali dol
gih nosov. Odkar velja novi 
stanovanjski zakon, so bile 
z »upravičenci« za nakupe 
družbenih stanovanj skle
njene kupoprodajne pogodbe 
tudi za desetkrat nižje vsote, 
kot pa je bila v trenutkih trgo
vanja dejanska vrednost ob
jekta. Takih srečnih, pred
vsem novih lastnikov hiš - za 
25 namesto 800 tisoč DEM in 
podobno — je bilo na Sloven
skem kar precej. Ljudje so po
strgali vse svoje prihranke, 
prodali avtomobile in si denar 
tudi sposodili - samo da so 
lahko izkoristili enkratno pri
ložnost: priti do lastnega sta
novanja za malo tolarjev. Dr
žava pa je prišla do kar precej 
denarja.

S takšno velikodušno pro
dajo družbenih stanovanj za
sebnikom je država spretno 
prikrila najbolj množičen rop, 
kar smo jih doslej zaznali na 
Slovenskem. Okradla je ve
čino (prisilnih) vplačevalcev 
stanovanjskega dinarja. Ti 
zdaj potrpežljivo molčijo kot 
so molčali vsa pretekla leta, 
ko so jim mesečno od plač tr
gali denar za zidavo stano
vanj. Pa ne bi smeli molčati. 
Morali bi povzdigniti svoj glas 
in terjati od »demokratične« 
države izplačilo (revalorizi
rano in obrestovano) vsote,

vplačane v nekdanjo skupno 
blagajno. Z vso pravico! De
nar je vendar njihov in od ni
kogar drugega. Varuhi države 
sicer zagotavljajo, da tega de
narja ni več in so oškodovan
cem že nekajkrat povedali, da 
je bil ta denar podružbljen.

Vse to pa pomeni, da imajo 
naši poslanci dvojno moralo. 
Tistim, ki jim je v prvih povoj
nih letih država (bila je ven
dar komunistična) odvzela 
lastnino, jim jo je treba vrniti, 
kar pa je ljudem odvzela nova 
slovenska, demokratično^ in 
svobodno izvoljena oblast - to 
pa je nekaj povsem drugega, 
normalnega, v imenu demo
kracije posvečenega.

Veliko Slovencev prebira 
Oglasnik, prekupčevanje 
s stanovanji je ljudem le pre
več na očeh; to pa ni dobro, ko 
bo šlo za delavske ali upoko
jenske glasove - za sedanjo 
oblast namreč. Tega se je ta še 
pravočasno spomnila, zato je 
(vlada) sklenila - po hitrem 
postopku - sprejeti spre
membo glede davkov obča
nov, nekakšno novost v za
konu o davkih, s katero naj bi 
vgradila »varovalko«, s katero 
bi stopili na prste tistim, ki se 
poskušajo izogniti plačilu 
davka pri prodaji stanovanj, 
kupljenih po novem stano
vanjskem zakonu. Predvideno 
je namreč, da bi vsak, ki prej 
kot v treh letih proda podar
jeno stanovanje, ki je bilo si
cer pridobljeno z odkupom 
družbenega stanovanja, moral 
plačati še dodatni davek.

Vlada utemeljuje ta predlog 
takole: V praksi niso redki 
primeri, ko lastniki stanovanj 
ali stanovanjskih hiš, pridob
ljenih s privatizacijo po stano
vanjskem zakonu, prodajajo 
to svojo lastnino tako, da naj-

pokrajinski tednik, ki poroča

• O vsem, kar se zgod/ zai 
m/vega na Dolenjskem, E 
! kraJini, Posavju, na K 
cevskem in drugod,

• Pj^lo, razumlj/v

• daje vsem svojim bralce/ 
možnost, da v njem sode 
'ujejo,

• nudi nešteto možnosti z;

Je 9,ede na obseg med 
vsem/ podobnimi časopisi 
najcenejši

68000 Novo mesto

te/.: 068/23-606 
fax: 068/24-898

prej sklenejo fiktivne darilne 
pogodbe z dediči prvega ded
nega razreda in v darilni po
godbi navedejo vrednost v vi
šini, za katero nameravajo 
prodati te stanovanjske pro
store. Takoj po sklenitvi da
rilne pogodbe pa obdarjenci 
za to vrednost (iz darilnih po
godb) prodajo stanovanje. Ker 
je prvi dedni red oproščen 
davka na dediščino in darila, 
pri tovrstni prodaji pa vsaj 
navidezno ni dosežen dobiček, 
se s takimi prenosi prodajalci 
izognejo plačilu davkov.

Predlog sprememb zakona 
zato predvideva, da se za 
takšno preprodajo plača da
vek vsaj po tisti davčni stop
nji, ki je predvidena za dediče 
drugega dednega reda (starši, 
bratje, sestre in njihovi po
tomci). Izhodišče za višino 
davka, ki ga je treba plačati 
v tem primeru, je (bo?) višina 
ocenjene vrednosti stanovanja 
ter na podlagi te določena 
davčna osnova, povečana za 
5 pa tja do 14 odstotkov.

Tako poučno, vendar tudi 
z dvignjenim kazalcem, lju
dem pripoveduje (grozi) naša 
vlada - če bodo še naprej hu
dobni in iskali luknje v stano

vanjskem zakonu. Že res, da 
kaj več zdaj ne more storiti, 
saj je prevzela Peterletovo de
diščino; kljub temu pa bi le 
morala pomisliti tudi na vsak
danje skrbi tistih slojev Slo
vencev, ki zaslužijo komaj za 
sproti in morajo za svoj zaslu
žek trdo delati - in nimajo 
časa za razmišljanje o špeku
lacijah in kupčijah. Upoko
jencev je v Sloveniji že nad
440.000, brezposelnih čez
100.000, naša država preživlja 
nad 70.000 beguncev iz BiH in 
Hrvaške. Ob vseh teh dejstvih, 
ki govorijo, da se Slovenci 
zato, ker nimamo vizije raz
voja, vse bolj utapljamo 
v brezdelju, pa se Jožici Puhar 
povrh še (napol) zareče, da bo 
treba pogodbeno delo prepo
vedati (kasneje sicer pojasni, 
naj bi to veljalo le za nezapo
slene, ki bi v takšnih primerih 
bili ob podporo. Vse več zna
menj torej priča, da v naši »sa
mostojni, neodvisni« delo ni 
več vrednota in da tudi ne ve
ljaš več toliko, kot znaš, tem
več kolikor se znajdeš, (po)iš- 
češ luknje v zakonih ali pa ve
liko govoriš o skorajšnji 
Evropi na naših tleh. Še zlasti 
zdaj, pred volitvami, ko je to 
konjunkturno.

Vinko Blatnik

Pismo Cirilu Ribičiču
Spoštovani!

Sem Naško Gačevski, rojen 26. 4. 1956 v Bitoli. Že 13 let 
živim v Sloveniji, v Murski Soboti, Vrtna 8. Zaposlen sem 
v Carinarnici Gornja Radgona in delam kot carinik. Po 
13-ih letih dela mi bo delovno razmerje prenehalo, ker 
nisem uspešno opravil ustnega dela izpita iz slovenskega 
jezika.

Sprašujem vas, kakšna demokracija je to in kakšne 
pravice imam. Komisija je ugotovila, da nisem sposoben 
za delo na meji, ker nimam slovenskega naglasa. Živim in 
delam v Prekmurju in sem v stalnih stikih s potniki, ki so 
večinoma s tega območja in se vsi pogovarjajo z mano 
v prekmurskem jeziku.

V tej službi sem bil dober 13 let in sedaj mi očitajo da ne 
znam slovenskega jezika. V Sloveniji sem si ustvaril dru
žino in zgradil hišo. Imam stalno državljanstvo v Slove
niji, dobil sem ga leta 1990. To prenehanje delovnega 
razmerja je velika ZAHVALA za čas med vojno, ko sem 
z avtomatom v roki skupaj s policijo branil republiko 
Slovenijo, ki je sedaj samostojna in demokratična država. 
Vsaka vojna ima žrtve, jaz pa sem žrtev politike. Kje so 
pravice, ki jih je zagotavljal gospod Petrle, ko sem podpi
sal lojalnost?

Kot osebo, ki v Sloveniji nekaj pomenite, Vas sprašu
jem, ali je to demokracija ali anarhija ali kaj drugega, 
česar jaz ne vem. Sedaj mi preostane le, da začnem krasti, 
da bom lahko preživljal svojega dveletnega sina. To pismo 
bom naslovil na sedež OZN in mednarodno sodišče v Ha
agu. O mojem problemu bo seznanjeno vodstvo moje ma
tične, sedaj države Makedonije, kakor tudi EGS.

Od vas ne pričakujem ničesar drugega kot to, da to 
vprašanje postavite na enem od vaših sestankov. Delovno 
razmerje mi preneha 1. 6. 1992, s tem da lahko delam še 
dva meseca in si v tem času poiščem drugo delovno mesto. 
Od samostojne Slovenije, ki je sedaj moja domovina in 
domovina, ki me je dobesedno zavrgla, sem več pričako
val.

Naško Gačevski

Mnenje uredništva
Tole pismo je Naško Gačevski naslovil predsedniku SDP 

Cirilu Ribičiču. Objavljamo ga v trenutku, ko na sodišču zdru
ženega dela v Murski Soboti že teče postopek izpodbijanja 
odločbe republiške carinske uprave. Naško je v svoji pritožbo 
eksplicitno navedel tudi (ne)upravičeno domnevo, da se je cari
narnica odločila za etnično čiščenje. Glede na njegove grožnje, 
da bo o svojem primeru obvestil nekatere mednarodne institu
cije, se torej prav lahko zgodi, da bo tudi Slovenija predmet 
kakšnih (mučnih) mednarodnih obravnav, ki nam še kako lahko 
škodujejo pri vključevanju v najrazličnejše mednarodne organi
zacije. Očitno se tega nova slovenska država in njeni uradniki 
premalo zavedajo.

Svobodni Sindikati W Slovenije

Na Gorjancih

Teritorialci 
napadli lovca

Kaj se pravzaprav dogaja na Trdinovem vrhu in bližnji 
gorjanski okolici? Po tistem, kar lahko opazi naključni 
popotnik, bi lahko rekli, da smo s sosednjo Hrvaško že 
v vojni, le da tega Slovenci in najbrž tudi Hrvatje še ne 
vemo. Za zdaj se edino še ne strelja, medtem ko premiki 
vojaških sil na eni in drugi strani sami zase govore o veliki 
nervozi, ki grozi, da bo eskalirala v resnični vojaški spo
pad.

Ob tem si moramo zastaviti dvoje vprašanj: je sloven
ska javnost seznanjena z vojaškimi dogodki na Gorjancih 
in ali so ti dogodki v celoti pod nadzorom slovenske 
politike, se pravi vlade, parlamenta in predsedstva kot 
vrhovnega poveljnika? Kajpak je zelo pomembno pred
vsem slednje vprašanje, od odgovora nanj pa tudi odvisno 
ali bomo s sosednjo Hrvaško živeli v miru in skladno 
Z evropskimi dobrososedskimi normami ali se bomo šli 
»pobalinske« konflikte in igre, ki potencialno ogrožajo 
prebivalstvo ene in druge države.

In ker je tako, v nobenem primeru ne bo odveč na 
slovensko predsedstvo javno nasloviti vprašanje, zakaj po 
ozkih gozdnih cestah na Gorjancih potekajo nervozni, 
predvsem pa za normalne razmere veliko prehitri in pro
metno nevarni premiki posameznih ali v koloni vozečih 
vojaških vozil naše teritorialne obrambe. Kdo je ukazal 
nastaniti slovensko vojsko v domu IMV in planinskem 
domu Vinka Paderšiča na Gospodični? In sploh: je kopi
čenje slovenske vojske na Gorjanci^ stvar ministrstva za 
obrambo ali predsedstva države?

Slovenija nujno potrebuje zelo jasne odgovore na za
stavljena vprašanja, če noče živeti pod psihozo preteče 
vojne nevarnosti. Tembolj, ker stvari na Gorjancih nika
kor niso normalne. Ne samo, da prihaja do (za zdaj še 
verbalnih) konfliktov med vojsko, ki se ne ozira na cest
noprometne varnostne norme, in med ogroženimi doma
čini, na Gorjancih je že prišlo do incidenta. Teritorialci so 
napadli dva lovca in eden od njiju je dobil lažjo telesno 
poškodbo. Ker sta v fizičnem napadu obe strani razpola
gali z orožjem, pa bi se ta incident lahko končal tudi 
veliko bolj tragično.

Javnost in slovensko politiko bo seveda najprej zani
malo, ali so ustrezni državni organi (vlada in predsedstvo) 
seznanjeni s tem incidentom. Če so, bo javnost najbrž 
z zanimanjem pričakovala ustrezno uradno sporočilo 
o tem dogodku (novo vprašanje: zakaj tega sporočila še 
ni?!). Saj ni znano, vsaj nam ne, da bi imela v miru 
teritorialna obramba kakršne koli ingerence nad civilisti. 
Če je torej do omenjenega incidenta prišlo na podlagi 
zakonitega ukrepanja slovenske vojske, potem bo tisti, ki 
je ukrepal, že moral pojasniti, ali je razpolagal s poobla
stili, ki jih opravičuje takšna ali drugačna stopnja vojne 
nevarnosti. Kolikor je meni znano, ta čas v Sloveniji ne 
velja noben takšen ukrep. Logično vprašanje, ki iz tega 
izhaja, je: kaj se torej gre slovenska vojska na Gorjancih?

Pričakujemo javna pojasnila slovenske vlade oziroma 
njenega ministrstva za obrambo in predsedstva države. 
Če teh pojasnil ne bo, jih bo uredništvo Delavske enotno
sti zahtevalo po uradni poti in z njimi seznanilo tudi 
javnost.

Ivo Kuljaj

-M

Pri naši založbi bo v začetku 
novembra izšla brošura 

z naslovom

ZDRAVSTVENO 
ZAVAROVANJE PONOVEN
Avtor brošure mag. Aleksej Cvetko bralcu na poljuden 
način razloži bistvene spremembe na področju zdrav
stvenega varstva in še posebej natančno opisuje vse
oblike prostovoljnega zavarovanja občanov. Ker
pri razlaganju sledi zakonu, v brošuri objavljamo tudi -< 
tega.

Brošuro lahko naročite pri ČZP Enotnost, Ljubljana, Dalmati
nova 4, ali po telefonu (061) 321-255. Prednaročniška cena je 
480 tolarjev.

NAROČILNICA
Pri ČZP Enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, nepreklicno naročam(o) 
izvod(ov) knjige ZDRAVSTVENO ZAVAROVANJE PO NOVEM

- Naročeno mi(nam) pošljite na naslov

Ulica, poštna št., kraj ............................................................................................
Naročeno bomo plačali v zakonitem roku
2. Kot individualni naročnik bom plačal po povzetju

Datum: Podpis: ^
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Humoreska

Bik-
kameralizem

»Stala je pripravljena, govedo pa se že zbira,« je izjavil tovariš 
Neposredni proizvajalec raznih strok, ki je pil svoj prvi današnji 
pir za šankom bifeja Bližnja srečanja posebne sorte.

- Oho, od kdaj pa ste se začeli ukvarjati z živinorejo? smo ga 
vprašali.

»Saj ne gre za živinorejo, ampak za volitve.«
- Le kako morete primerjati naš parlament s stalo in naše 

poslance z govedom?
»Saj tega nisem naredil jaz, to je storil parlament sam.«
- No, tole pa morate razložiti malce podrobneje.
»Zadnjič sem gledal po televiziji, ko je gospod od volilne 

komisije razlagal volilni sistem. Dejal je, da bo bodoči slovenski 
parlament sestavljen iz dveh teles - državnega zbora in držav
nega sveta. To je torej »bikameralizem« je poudaril. No, meni, ki 
sem sicer hodil le v socialistične šole in pospešene kursze, pa se 
zdi, da se ta besedica piše z dvema ’k’. Tako se kar strinjam, da 
bomo po volitvah dobili 'bik-kameralizem’. To pa po domače 
pove, da bodo v 'kameri’ oziroma 'kamri' sedeli 'biki'.«

- Le kako morate prvi pravi slovenski parlament ocenjevati 
tako pritlehno. Saj to je nedopustno. To je skorajda protivolilna 
propaganda in ta je kazniva...

»Saj ste rekli protivolilna propaganda, ali ne?«
- »Da, seveda.«
»No, vidite, vse se prekriva. Slovenščina je namreč tako star 

jezik, da se da s slovenščino vse pojasniti.«
- Kako to mislite?
»Od kod, mislite, pride beseda 'volitve', a?«
- Od besedice voliti, izbirati torej.
»In zakaj se volitvam ne reče izbor?«
- Ne vem.
»No, vam pa jaz ppvem. Ker besedica 'volitve' ne izhaja iz 

glagola 'voliti', ki je čisto umeten, ampak iz besedice 'vol'.«
- Madona, zdaj pa še ena blasfemija. Vi bogokletnik...
»Bogokletništvo gor ali dol, slovenščina dokazuje, da bodo voli

šli na volišče in za svoje*f)redstavnike izvolili bike...«
- Dobro, če je že tako, kje pa so potem krave?
»Krave pa bodo ustrezno razporejene, na tisto molčečo večino, 

ki jo bodo molzli, in na tisto peščico, ki se ji pravi 'svete krave’ in 
se jih tudi dotakniti ne sme.«

Bogo Sajovic

NAJPOMEMBNEJŠA STRAN
gove enote na vsakem koraku brez 
sramu na debelo zapravljajo de
nar slovenskih davkoplačevalcev, 
ki se jim že kolca po časih, ko jih 
je še tlačila okupatorska JLA. 
Spomenka Hribar bo že v krat
kem prisiljena spisati nov esej 
z naslovom: »Ustavite Janšo!« To
krat ji bodo zaploskali desni in 
levi.

PUSTNA

'/mTimcimM
H FOSLAMec!
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Deželakova
kazen

Janko Deželak, mož KDS in 
eden od avtorjev aktualne verzije 
predloga zakona o lastninenju, je 
na sindikalne zahteve, da bi de
lavci uveljavili razliko med izpla
čanimi in po kolektivni pogodbi 
opredeljenimi plačami pri lastni
njenju podjetij, dejal, da bi bilo to 
sprejemljivo, če bi se prej za to 
razliko plačali vsi prispevki. To 
pa je približno tako, kot če bi re
kel, da denacionalizacija cerkve
nih gozdov ne pride v poštev, če 
ne bodo župniki začeli odvajati 
davkov in prispevkov od ofra. Na 
volitvah ga čaka zaslužena (božja) 
kazen.

Alenkina
normalnost

Alenka Orel, spiritus movens 
nekega sindikata, je na nedavnem 
televizijskem omizju dokazala, da 
zna biti čisto prijetna ženska in 
celo normalna sindikalna akti
vistka. Da se to ne bi razširilo tudi 
na njen sindikat, sta takoj poskr
bela šef France Tomšič in hlapec' 
Marjan Zupan. Prvi z neum
nostmi, ki jih klati v predvolilni 
kampanji za predsednika države, 
drugi pa z gnilimi jajci obmetano 
obleko. Razlika med njima je le 
v tem, da račune za Tomšičem 
plačujeta stranka in država, čiš
čenje obleke pa si bo moral Zupan 
plačati sam.

Janševe
priprave

Janez Janša, slovenski 
obrambni minister, je na Gorjan
cih že začel vsesplošne priprave 
na vojno s sosednjo Hrvaško. Nje-

Govori o zmanjševanju stroškov za potrebe vojske, da ne bi videli, kako 
jih dela.

Šusterjeva
kandi
datura

Dagmar Šuster, podpredsednik 
Gospodarske zbornice Slovenije, 
je inteligentno izkoristil neko pri
liko in se na TV javno zavzel za 
slovenske menežerje, od katerih je 
odvisen gmotni položaj dveh mili
jonov slovenskih državljanov. 
S tem je zviti Dagmar že najavil 
kandidaturo za predsednika GZS.
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Nagradna križanka št. 44
Rešeno križanko nam pošljite do 10. novembra 1992 na na

slov: ČZP Enotnost, Dalmatinova 4, 61000 Ljubljana, p.p. 479 
na dopisnici ali v pismu s pripisom Nagradna križanka št. 44

Nagrade so 1.000, 700 in 500 tolaijev 
Rešitev nagradne križanke št. 42
CABOT, TORAKS, IRENA, ACETAT, PIROMAN, MINI,

RAS, AŽ, MELIK, ČENA, RISA, ABA, ARSA, GIOTTO, AL, 
SMALTA, ALS, AIROLO, VOSEK, KRAKOVJAK, ATINA, RI- 
VAS, ALEP, KORK, KASA, KIM, LAZ, AAR, ARAK, SL, KRA
ŠKI ZIDAR, JAHTA, LAKME, ITEM, KARRER, ATAIR, MALI 
KARPATI, SAND, ALODIJ, OMAN

Izžrebani reševalci nagradne križanke št. 42
1. Milena Plaznik, Cesta zmage 19, 61410 Zagorje ob Savi
2. Igor Štirn, Rašiška 12, 61000 Ljubljana,
3. Tone Gostič, Lukovica 15, 61225 Lukovica 
Nagrade bomo poslali po pošti.

/A

Horoskop

Dobre manire
Francoska kraljica Maria Antoinetta (rojena 2. novembra 1755) je bila 

hčerka avstrijske cesarice Marije Terezije. Habsburžani, ki so veljali za zelo 
plodno dinastijo, so imeli na voljo vedno lepo število princev in princes, ki so 
bili tudi rodbinsko najmočnejše orodje, saj so jih poročali s potomcih drugih 
vladarskih družin in tako ustvarjali krvna zavezništva, potrebna za koristi 
države in dinastije. Tudi Marija Terezija je imela veliko otrok in ena med njimi 
je bila Marija Antoinetta. Precej ošabno in razsipno princeso so namenili za 
ženo francoskemu kralju Ludviku XVI. Ker je bila doma zaradi stroge matere 
njena razsipnost precej brzdana, si je takrat, ko je postala prva dama svoje 
nov<?domovine, kmalu dala duška. Dvor, katerega finance so bile že tako ali 
tako slabe, se je zaradi nenehnih zabav, pojedin in plesov začel dobesedno 
utapljati v dolgovih. Besni meščani, ki so z davki plačevali vse te zabave, so 
kraljici dali vzdevek »Madame Deficit« in se vse bolj upirali plačevanju vse 
večjih dajatev, še toliko bolj, ker niso imeli nikakršnih političnih pravic. Te so 
bile pridržane samo za plemstvo. Novi finančni minister Necker, ki je bil pri 
ljudstvu zelo priljubljen, je svetoval »zategnitev pasu«, s čimer bi se uravno
vesile razmajane finance. Ošabna kraljica pa se je s podporo prisklednikov 
na dvoru, ki so z njeno pomočjo precej posegali v državno blagajno, da so 
lahko živeli »stanu dostojno«, ministru uprla in kralja pregovorila, da ga je 
odpustil. Odpust priljubljenega ministra, razmajana finance, težki davki in dve 
propadli letini zapored, vse to je ljudstvo pognalo v upor, ki se je na koncu 
sprevrgel v revolucijo. Absolutna monarhija je padla, fevdalni sistem je bil 
ukinjen in nastala je ustavna monarhija. Marija Antoinetta se s tem ni hotela 
sprijazniti in je kralja pregovorila, naj pobegneta iz dežele, v tujini izprosita 
pomoč in znova obnovita staro stanje. Ulovili so ju na begu, ju vrnili v Pariz in 
že čez nekaj časa monarhijo ukinili, monarha pa postavili pred sodišče 
Obsodili so ju na smrt. Najprej so januarja 1793 obglavili kralja Ludvika XVI., 
oktobra istega leta pa še med ljudstvom zelo osovraženo Marijo Antoinetto.

Ko je kraljica Marija Antoinetta šla na oder z giljotino, je bila ena od stopnic 
previsoka, da bi z zvezanimi rokami lahko stopila na oder. Pristopil je rabelj in 
ji pomagal premagati oviro. Pri tem pa mu je kraljica stopila na nogo in zvesta 
dvornim maniram dejala:

»Oprostite, gospod, tega nisem storila nalašč.«
V tem tednu so bili rojeni še irski pisatelj Jonathan Svvift, angleški pesnik 

John Keats, ruski šahist Aleksander A. Aljehin, avstrijski vojskovodja feldmar- 
šal Joseph Radetzky von Radetz, italijanski kipar in zlatar Benvenuto Cellini, 
slovenski pesnik France Prešeren, angleška igralka Vivien Leigh, ameriški 
pesnik Ezra Pound in nemški književnik Klabund.

Deni

LOBI

Šef je dolgo tuhtal, kako bi se 
otresel tiste neprijetne tečke, ki bi 
mu utegnil še štiri leta dihati za

ovratnik v parlamentu in mu me
šati štrene v stranki. Končno mu 
je kapnilo. Takoj je sklenil skli
cati konvencijo stranke, na kateri 
so »drisko« tudi uradno imenovali 
za predsedniškega kandidata. 
Obrazložitev je kajpak podal sam 
šef: »... Ker se je naš pogumni 
mož prvi v Sloveniji zavzemal za 
neodvisno Slovenijo in ustanovil 
stranko, ki se je prva odrekla po
kroviteljstvu SZDL, jaz osebno in 
stranka meniva, da bo naš vol na 
volilni dirki dosegel lep uspeh.«

Jesen se še naprej kislo drži. Od svoje zlate sestrične je letos 
presneto daleč. Vreme pa je vsaj bolj spremenljivo in zanimivo kot 
v prejšnjem tednu. V ponedeljek se je po deževnem jutru hitro 
zjasnilo. Popoldne so zrasli lepi kopasti oblaki, imeli smo prave 
spomladanske nevihte. Tudi temperature so bile temu primerne. 
Vendar v letošnjem oktobru takšno vreme ne traja dlje kot dan ali dva. 
V torek je, razen na Primorskem, že prevladovalo oblačno vreme, in 
potem vsak dan slabše, bi lahko rekli. Kdo ve, morda nas čaka tako 
dolgo mokro obdobje, kot je bilo poleti suho!?

Se jutri in začel se bo najbolj deževen, najbolj siv in sploh najbolj 
neprijazen mesec v letu. Vse je seveda odvisno od vremena. Novem
ber včasih prijetno preseneti. Po deževnem oktobru bi se nam to kar 
prileglo, kajne? Če pa bo vreme tako, kot je sedaj, si v tolažbo štejmo 
to, da je november dan krajši od oktobra. Ampak ljudska vremenska 
modrost nam kaže svetlejše dni: »Do vseh svetih grdo, po vseh svetih 
lepo.« Kakšno bo vreme prvega novembra, pa je pomembno tudi za 
naprej: »Vseh svetnikov mraz, o Martinju topel čas.« In »Ako je na 
vseh svetnikov dan lepo vreme, bo prihodnje leto čuda žira in žita.«

Moram pa reči, da za nedeljo vreme ne kaže najbolje. Obsežna 
dolina s hladnim zrakom se je v sredo pomaknila nad Zahodno 
Evropo. Tam se zadržuje ostanek hladnega zraka in bo vreme kazil 
tudi za konec tedna. Povrhu vsega je v nižjih zračnih plasteh začel 
dotekati hladnejši zrak. Deževno v soboto in nedeljo ne bo, vendar bo 
hladno in bolj oblačno kot ne. Kakšna kaplja dežja pa ni čisto 
izključena. Nedelja bo za spoznanje lepša od sobote. V začetku 
drugega tedna pa se bo nad srednjo Italijo poglobil nov ciklon, ki bo 
sicer povzročil dotok toplejšega, a hkrati vlažnega zraka. Kaj drugega 
kot padavine iz tega ne more nastati.


